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فرانسهپیشقراولمقابلهبااسلام
محسن پاک آیین  نشریه بدنام »شارلی ابدو« در امتداد توهین به مقدسات 
اسلامی و پیامبر گرامی اسلام )ص(، این بار رهبر آزاداندیش انقلاب اسلامی و 

حامل پرچم رسالت آن پیامبر عظیم الشان را مورد اهانت قرار داد.

یادداشت

سالهاستکهخودمانرابهخوابزدیم
آقایتاج!

 زاوش محمدی   چند روزی اســت از برگزاری جام خلیج فــارس در عراق 
می گذرد و یک بار دیگر این جــام با نام جعلی خلیج عربــی در حال برگزاری 
است.هر سال هم مســئولان ما پس از برگزاری آن یک بیانیه می دهند و آن را 
محکوم می کنند به همین سادگی!سالهاست به یاد دارم که هیچ اقدام دیگری 
غیر از بیانیه دادن نکرده ایم.این در حالی اســت که حتی رئیس فیفا هم به این 

مراسم دعوت شده و او هم در اینستاگرامش از نام جعلی استفاده می کند.

دیدگاه

سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد

حداقلحقوقکارکنان
درسالآینده۷میلیون
 کسری بودجه نداریم
    عرضه خودرو افزایش می یابد

آگهي دعوت به ارزيابي کيفي فراخوان عمومي 
مناقصه شماره 36-401-7

اداره کل راه آهن شمالشرق)1( شاهرود در نظر دارد بنا بر آئين نامه 
اجرائي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات  نسبت به ارزيابي كيفي مناقصه 

گران واجد شرايط جهت دعوت به مناقصه به شرح زيراقدام نمايد :
شرح مختصر موضوع مناقصه: بهسازی و توسعه سرويس های بهداشتی زنانه 

و مردانه ايستگاه سمنان
مبلغ برآورد : 16,731,931,123 ريال از محل اعتبارات جاری و بر اساس 

فهرست بهای ابنيه، برق و مکانيک  سال 1401
 مدت و محل  اجرا : مدت اجرا  6  ماه بوده ومحل  اجراء  طبق اسناد مناقصه 

ايستگاه راه آهن سمنان ميباشد.
شرکت کنندگان در فراخوان مي بايست داراي حداقل رتبه 5 ابنيه و 5 تأسيسات 
و تجهيزات به  صورت هم زمان از سازمان مديريت و برنامه ريزي بوده و با توجه به 
گواهي صلاحيت در رشته و پايه مورد نياز داراي ظرفيت آزاد لازم با توجه به مبلغ 

برآورد مناقصه باشند. همچنين ارائه گواهينامه تأييد صلاحيت ايمني پيمانکاري 
صادرشده توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي الزامی ميباشد.

مهلت و نحوه دريافت اسناد ارزيابي کيفي : متقاضيان  مي توانند با 
مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به نشانیwww.setadiran.ir   از 
طريق لينک مربوط در سامانه فوق، با توجه به مهلت تعيين شده، اسناد ارزيابی 

کيفی را دريافت نمايند. 
کليه فرآيند برگزاری مناقصه در سامانه مذکور انجام می پذيرد لذا لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی در سامانه فوق و دريافت گواهی امضای 

الکترونيکی، نسبت به اخذ آنها اقدام نمايند.
پس از ارزيابي كيفي، از مناقصه گران واجد شرايط که حداقل امتياز لازم )60 از 
100( را کسب نموده باشند، جهت دريافت اسناد مناقصه دعوت بعمل خواهدآمد. 
تاريخ انتشار نوبت اول:1401/10/20 تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/10/21   

اداره کل راه آهن شمالشرق)1( شاهرود

راه آهن جمهوری اسلامی ایران
اداره کل راه آهن شمالشرق)1( شاهرود

نوبت دوم
شناسه آگهی:1438603  شركت گاز استان ايلام

 QCBS فراخوان خريد خدمات مشاوره به روش
) بر اساس کيفيت و قيمت( شماره گ1401/39/35

شركت گاز استان ايلام 

دستگاه مناقصه گزار : شركت گاز استان ايلام  
موضوع مناقصه:پکيج باز طراحی، برداشت اطلاعات،نقشه برداری،ترسيم ازبيلت،ثبت اطلاعات 

توصيفی، ايجاد پايگاه داده مکانی و اجرای GIS شهرستان های ايلام، بدره، دره شهر و هليلان
لوله  خطوط  تعميرات  بهای  فهرست  براساس  24،549،383،422ريال  برآورد:  كل  مبلغ 

کمربندی و تغذيه نفت وگاز1401
تاريخ  ک  نامه 193542/ت 42986  شماره  به  مشاور  خدمات  خريد  نامه  آيين  به  عطف   
1388/10/1 در نظر است به روش QCBS بر اساس کيفيت و قيمت برای موضوع فوق الذکر 
مشاور انتخاب شود. لازم به توضيح اينکه ضريب تاثير ارزيابی فنی 0,15 ) پانزده درصد( اعلام می 

گرددو حداقل کسب امتياز لازم در ارزيابی کيفی 60 و در ارزيابی فنی 60 امتياز است. 
مدت زمان اجراي پروژه :  730 روز تقويمی

محل تامين اعتبار : محل وام داخلی بند )ق(، به اين پيمان پيش پرداخت تعلق نمی گيرد.
ارسال رزومه کاری وگواهينامه سيستمهای مديريتی و ايمنی و...وتکميل و ارسال پرسشنامه 
استعلام ارزيابی کيفی و فنی  مطابق گزارش شناخت پيوست الزامی می باشد . ضمناً تمامی 

جداول جهت امتياز دهی می بايست تکميل و ممهور ومستندات مربوط به آنها پيوست گردند. 
آخرين مهلت فروش اسناد کيفی )RFQ( :1401/11/2تاپايان وقت اداری 

آخرين مهلت ارائه اسناد کيفی: 1401/11/10تا پايان وقت اداری
تاريخ گشايش پاکات کيفی:1401/11/11ساعت 9 صبح

تاريخ ارسال دعوتنامه به مناقصه گران )RFP(: 1401/11/17تا پايان وقت اداری
آخرين مهلت ارائه اسناد فنی و قيمت:1401/12/01تا ساعت 8:45 دقيقه صبح

تاريخ گشايش پاکات فنی:1401/12/01 ساعت 9 صبح
تاريخ گشايش پاکات قيمت در جلسه گشايش پاکات فنی اعلام خواهد شد.مدت اعتبار پيشنهادها 

سه ماه از تاريخ 1401/12/01 می باشد.
محل گشايش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام

 * از دستورالعمل ارزيابی مالی وفرايند قيمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره
 796-20/2 تاريخ 1399/12/11 استفاده می گردد.

شرايط متقاضيان :

1- داشتن شخصيت حقوقي 
2- كپي برابر با اصل اساسنامه و آگهی آخرين تغييرات 

3- ارائه گواهينامه صلاحيت ايمنی از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی بر اساس مواد 85 و 91 
قانون کار جمهوری اسلامی ايران مصوب 89/3/5 وزير کار و امور اجتماعی . 

4-داشتن امكانات ، تجهيزات و نيروي متخصص 
5- داشتن گواهي صلاحيت مشاوره از سازمان مديريت و برنامه ريزی کشور در رشته GIS با  

حداقل رتبه و ظرفيت مجاز .
6- داشتن تجربه کافی معتبر و مفيد مرتبط با موضوع مناقصه 

7-قيمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ارائه گردد .
8- فروش اسناد به واجدين شرايط ، تکميل و شرکت در فرآيند مناقصه از طريق سامانه ستاد 

دولت به آدرس setadiran.ir سامانه ستاد صورت می پذيرد . 
9-با توجه به فراهم شدن امكان امضاي الكترونيكي اسناد پيشنهاد در معاملات دولتي در سامانه 
تداركات الكترونيكي دولت درج امضاي الكترونيكي در سامانه ستاد جهت كليه اسناد در پاكات )ب 
و ج( در مورد كليه مناقصات شركت گاز استان ايلام الزامي مي باشد در غير اين صورت پيشنهادات 

قيمت بازگشايي نخواهد گرديد. 
محل گشايش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام 

محل تحويل ضمانتنامه : دبير خانه شركت گاز استان ايلام 
هزينه دو نوبت آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

هزينه و ارائه رسيد تاييد شده کارمزد سامانه تدارکات الکترونيک دولت )ستاد( قبل از عقد قرارداد 
به عهده برنده مناقصه می باشد.

هزينه چاپ و تکثير کتابچه های پيمان به مبلغ 4،000،000 ريال به عهده برنده مناقصه می باشد 
و می بايست به حساب شماره  0112766916004 به نام شرکت گاز استان ايلام واريز گردد. 

آدرس: ايلام – چهارراه پيام نور – بلوار تعميركاري نبش خيابان استاد شهريار 
WWW.Shana.irوhttp://iets.mporg.irو  سايت  ايلام  استان  گاز  شركت 

WWW.ilam-nigc.ir شماره تلفن 0843-2235824
کد فراخوان جهت آگهی مذکور53،135،871  می باشد . 

شناسه آگهی:1438746

  آگهی تجديد مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان خريد اقلام ترافيکی  را از طريق سامانه تدارکات 

الکترونيکی دولت برگزار نمايد.
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دريافت و تحويل اسناد فراخوان تا بازگشايی پاکتها از طريق درگاه 

سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضيان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضويت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دريافت 
گواهی امضای الکترونيکی )به صورت برخط( برای کليه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
شرح  تجديد مناقصه:

1- مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 8/950/000/000 ريال با کليه کسورات قانونی و 9 % ماليات 
بر ارزش افزوده. 

2- سپرده شرکت در تجديد مناقصه 447/500/000 ريال به  که به صورت واريز نقدی و 
ضمانت نامه معتبر بانکی  مورد پذيرش شهرداری باغستان می باشد .

3- مهلت خريد اسناد تجديد مناقصه از مورخ 1401/10/28 چهارشنبه تا پايان وقت 
اداری مورخ 1401/11/01 شنبه و اسناد و مدارک از طريق مراجعه به سامانه تدارکات 

دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دريافت می باشد .
4- قيمت اسناد تجديد مناقصه مبلغ 1,500,000 ) يک ميليون پانصد هزار ريال ( می باشد 
که به حساب 0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونيک از طريق 

سامانه تدارکات الکترونيک دولت www.setadiran.ir   قابل پرداخت می باشد. 
5- مهلت تحويل پيشنهادات تا پايان وقت اداری مورخ 1401/11/11 روز سه شنبه و نحوه 

تحويل اسناد از طريق بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونيک دولت می باشد.
6- تاريخ تشکيل کميسيون معاملات عمده و بازگشايی پاکت ها در تاريخ 1401/11/12  )روز 

چهارشنبه (
7- مناقصه گران می بايست اصل فيش واريز نقدی و ضمانت نامه شرکت در تجديد مناقصه را 
پيش از پايان مهلت تحويل پيشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحويل نمايند .

8- هزينه چاپ چهار نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده تجديد مناقصه می باشد.
آدرس : شهريار ـ باغستان ـ بلوار امام خمينی)ره( ـ بلوار وليعصر)عج( خيابان لاله دوم اصلی ـ 
    baghestan.ir :شهرداری باغستان ـ امور قراردادها تلفن: 65238006-021  سايت شهرداری

تاريخ انتشار نوبت اول : 1401/10/21  تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/10/28

يگانه مظهر - شهردار باغستان

 نوبت اول

اتاق

رئیس اتاق بازرگانــی ایران و چین می گویــد برای این که 
انتظار داشته باشــیم طرح های مبارزه با قاچاق با قاطعیت 
موفق باشــد،  باید ریشه های شــکل گیری و نیاز به قاچاق 
در اقتصاد ایران برطــرف شــود.مجیدرضا حریری اظهار 
کرد: وقتی به عملکرد سال های گذشــته اقتصاد ایران نگاه 
می کنیم دو موضوع در شکل گیری بسترهای قاچاق نقش 
و سهمی اساسی داشــتند. یک موضوع بحث از بین نرفتن 
نیازها به کالاهای قاچاق بوده و یک موضوع به نحوه نظارت 
بر این ماجرا مربوط می شود.وی با اشــاره به سیاست های 
محدودیت های وارداتی که در سال های گذشته در اقتصاد 
ایران وجود داشــته، بیان کرد: با توجه به محدودیت های 
ارزی و سیاســت هایی که دولت ها اجرایی کردند ما شاهد 
آن هســتیم که نه تنها کالاهای ممنوعه که حتی بسیاری 

از کالاهای مصرفی نیز با ممنوعیت واردات مواجه هستند. 
وقتی ما بیــش از ۲۰۰۰ قلم کالا را بــا ممنوعیت وارداتی 
روبه رو می کنیم تنها به معنی آن اســت که واردات رسمی 
را محدودیت کرده ایم و تاثیری در تقاضای نهایی موجود در 

بازار نداشته ایم.
رئیس اتاق بازرگانی ایــران و چین ادامــه داد: هرچند در 
کنار مدیریت منابع ارزی حمایــت از تولید داخل به عنوان 
یک نیت خیرخواهانه نیز در سیاســت های محدود کننده 
وارداتی نقش داشته اما سوال اینجاست که باید با تقاضای 
واقعی کالاهای قاچاق چه کار کنیــم. وقتی از لوازم خانگی 
گرفته تا لوازم بهداشتی و اسباب بازی با ممنوعیت واردات 
مواجه هســتیم به معنای آن نیســت که این کالاها دیگر 
تقاضایی برای نمونه های خارجی ندارد بلکه حتی در میان 

اکثر خانواده هــا نیز بعضا خریدهای خارجــی وجود دارد.
حریری با بیان این که تا این ســاختار تغییر نکند سطحی از 
قاچاق وجود خواهد داشت توضیح داد: در این فضا نیز برای 
مبارزه با قاچاق باید به سراغ مبادی اصلی رفت در این شکی 
وجود ندارد که بخشــی از کولبران یا ته لنجی ها وارد کشور 
می شوند اما سوال ما اینجاســت که از میزان چند میلیارد 
دلاری قاچاق اساسا کولبران چه ســهمی دارند و البته چه 
افرادی با اســتفاده از این افراد اقدام بر واردات قاچاق کالا 

می کنند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین نظارت بر تبادلات بانکی را 
یکی دیگر از اصلی ترین مسائل در مبارزه با قاچاق دانست و 
گفت: ما در این حوزه نیز با دو محور مختلف مواجه هستیم 
اولا باید ببینیم که کشــوری که با محدودیت جدی مواجه 

اســت در ســال چند میلیارد دلار ارز خود را باید به قاچاق 
اختصاص دهد. از سوی دیگر این قاچاقچیان چه در سطح 
کلان و چه در سطح خرد به هرحال پول خود را وارد شبکه 
بانکی می کنند و برای قاچاق مجــدد باید تقاضای ارز ثبت 
کند. اگر ما مانند تجربه تمامی کشــورها به تبادلات بانکی 
نظارت کنیم و افراد موظف شوند برای جابه جایی پول های 
کلان توضیحات دقیق ارائه کنند نه تنها در رابطه با قاچاق 
که حتی در مســائلی مانند پولشــویی نیز بخش مهمی از 

مشکلات برطرف می شود.
حریری خاطر نشــان کرد: بحث تجارت ســیاه یا کالاهای 
ممنوعه در اکثر کشــورها وجود دارد امــا اولا این کالاهای 
ممنوعه مانند ایران به بیــش از ۲۰۰۰ قلم کالا اختصاص 
ندارد ثانیا مســائلی ماننــد تعرفه های بــالای وارداتی که 

شــرایط را برای تجارت مخفــی فراهم می کنــد اجرایی 
نمی شود و در نهایت شبکه بانکی با نظارت بر تبادلات اجازه 
جابه جایی پول های ســنگین را نمی دهــد. از این رو برای 
محدود کردن قاچاق هم باید بسترهای ایجاد آن را محدود 
کنیم و هم بر نحوه جابه جایی پول ها نظارت دقیقی داشته 
باشیم موضوعی که متاسفانه تاکنون در ایران چندان به آن 

توجه نشده است.

رئیساتاقبازرگانیایرانوچینپاسخداد؛چرامصیبتقاچاقدرایرانتمامنمیشود؟
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فرانسهپیشقراولمقابلهبااسلام
محسن پاک آیین  نشریه بدنام »شــارلی ابــدو« در امتداد توهین به 
مقدسات اسلامی و پیامبر گرامی اسلام )ص(، این بار رهبر آزاداندیش 
انقلاب اسلامی و حامل پرچم رســالت آن پیامبر عظیم الشان را مورد 

اهانت قرار داد.
در ارتباط با اقدام سخیف »شارلی ابدو« نکات زیر قابل توجه است:

  طی ۴۴ ســال گذشــته جمهوری اســلامی ایران با پیروی از آموزه 
های اســلام و تحت رهبری حضرت امام خمینی)ره( و جانشین صالح 
ایشان، حضرت آیت الله خامنه ای، توانسته است احیاگر هویت اسلامی 
مسلمانان جهان باشد. تردیدی نیست که انقلاب اسلامی ایران، عامل 
مهمی برای گرایش شــدید مردم جهان شــد و حتی مردم اروپا نیز به 
دلیل رویگردانی از لیبرال دموکراسی به معنویت رو آورده  و بسیاری از 

آنان به اسلام گرویده اند. 
در نتیجه، جهان غرب که از رشــد اســلام در میان ادیان الهی به شدت 
واهمه دارد، وظیفه مبارزه با اسلام را در دســتورکار خود قرار داده و در 

این میان فرانسه پیشقراول است.
 دولت فرانسه که معمولا خود را مدافع آزادی بیان می پندارد، معمولا 
اقدامات سخیف »شارلی ابدو« را مصداق آزادی بیان و عقیده عنوان می 
کند در حالی که این کشور، محدودســازی فعالیت های اسلامی که از 
مصادیق نقض آزادی های انسانی است را در کارنامه دارد و حتی در این 
خصوص ،لایحه ای را پیشنهاد داده اســت. سیاست اسلام ستیزی در 
فرانسه در شرایطی اعمال می شــود که یهودیان در کشورهای اسلامی 
بخصوص ایران به عنــوان یک اقلیت دارای هویت بــوده و حقوق آنان 

رعایت شده و مورد احترام هستند.
 رییس جمهور فرانسه ادعا می کند که »شارلی ابدو« یک رسانه مستقل 
است در حالی که این نشریه با حمایت لابی صهیونیسم و حامیان خاص 
خود در فرانســه فعالیت می کند و به اســتثنای یهودیت، ادیان الهی 
جهان از جمله مسیحیت و بویژه اســلام را تحت هتک حرمت قرار می 

دهد.
 در مردود بودن ادعای دفاع از آزادی بیان در فرانســه، همین بس که 
انکار یا تشکیک در حادثه مشــکوک هولوکاست در این کشور، پیگیرد 
کیفری داشته و حداقل یک ســال زندان و سه هزارفرانک جریمه دارد. 
سختگیری نسبت به اندیشمندان آزاده اروپایی که علاقمند به تحقیق 
درباره هولوکاســت هستند موجب شده تا قاطبه مســیحیان این قاره 
بخصوص فرانسوی ها از صهیونیسم متنفر شده و یهودستیزی به یکی 

از بخش های لاینفک فرهنگ اروپای مسیحی تبدیل شود.
 اگر چه آزاداندیشان غربی با اســتفاده از فرصت های ممکن و دورزدن 
قانون، انتشــار آثار خود را از طریق قراردادن در فضای مجازی، پی می 

گیرند.
 واقعیت این است که علیرغم اقدامات اسلام ستیزانه فرانسه و آزادی 
عمل نشریاتی همچون »شارلی ابدو«، مســلمانان جهــان مصمم به 
حفظ و حمایت از هویــــت اســلامی خــــود هستند و با ابراز نفرت 
از اسلام هراسی،اقدامات دولـت فرانســـه را بـه چالـش می کشــند. 
موفقیت های جهان اســلام در مبارزه با ظلم،اشغال و جنایت بخصوص 
در فلسطین، یمن،افغانستان،عراق،سوریه،لبنان و... دارای جاذبه بوده 
و جایگاه انقلاب اســلامی ایران و رهبر معظم آن را در جهان ارتقا داده 

است.
 به همین دلیل، فرانســه با تداوم اقدامات ضد اســلامی خود فقط آب 
در هاون می کوبد و انتشــار کاریکاتورهای ســخیف نه تنهــا قادر به 
تضعیف اسلام نیست بلکه انزجار نســبت به تفکر دگماتیک در لیبرال 

دموکراسی را افزایش خواهد داد.
 جهان اســلام در مقطع فعلی باید اهداف بلند مدت غرب برای تداوم 
اسلام ســتیزی و اهانت به مقدسات مســلمانان را بشناســد و علما و 
نخبگان مسلمان با اســتفاده از ظرفیت های خود بخصوص رسانه های 
سُــنتی و مجازی، اهداف و وابستگی های نشــریه بدنام »شارلی ابدو« 
را افشــا و ادعای پوچ آزادی بیان در کشــورهائی همچون فرانسه را با 
چالش روبرو ســازند. در این رابطه، دفاع از مقدســات اسلامی از جمله 
ساحت مطهر پیامبر گرامی اسلام)ص(، قران کریم و پرچمداران دفاع 
از اسلام، بخصوص رهبر معظم انقلاب اسلامی ایران، باید سرلوحه این 

فعالیت ها باشد.

 رئیس مجلس: 
درآیندهبهباکوسفرخواهمکرد

 رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: این اواخر ســوء تفاهم هایی با 
جمهوری آذربایجان پیش آمده بود که این مســائل نیز برطرف شــد و 
قرار شد در آینده سفری به باکو داشته باشــم، همچنین مقرر شد این 

نشست ها تداوم داشته باشد.
 محمدباقر قالیباف در بدو ورود به فرودگاه مهرآباد در ســخنانی اظهار 
کرد: این اواخر ســوء تفاهم هایی با جمهوری آذربایجان پیش آمده بود 
که این مسائل نیز برطرف شــد و قرار شد در آینده سفری به باکو داشته 

باشم، همچنین مقرر شد این نشست ها تداوم داشته باشد.
وی با اشــاره به دیدارها و گفت وگوهای صــورت گرفته در این اجلاس 
با مقامات بلندپایه حاضر افزود: سفری فشــرده و پرکار به کشور ترکیه 
صورت گرفت. این اجلاس که در ادوار گذشته به دلیل پاندمی کرونا به 
صورت غیرحضوری انجام می شد، امسال با حضور ۴۴ هیأت پارلمانی 

در سطوح مختلف از کشورهای آسیایی برگزار شد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به نشست سه جانبه بین روسای 
مجالس جمهوری اسلامی ایران، آذربایجان و ترکیه در حاشیه اجلاس 
APA بیان کرد: در حاشــیه این اجلاس نشســت هایی به طور خاص 
با روســای مجالس آذربایجان و ترکیه به صورت دوجانبه و ســه جانبه 
داشتیم که در نشســت ســه جانبه موضوعات مربوط به حمل و نقل و 

ترانزیت کالا و انرژی بین ۳ کشور مورد تأکید قرار گرفت.
قالیباف خاطرنشان کرد: گفت وگوها برای مسیرهای ترانزیتی شمال 
- جنوب و شرق - غرب صورت گرفت و مقرر شد نشست های سه جانبه 
در سطح وزرای خارجه، دفاع و سران شکل گرفته و بحث های مرتبط با 

حمل و نقل، ترانزیت و تجارت نیز مورد توجه قرار گیرد.

کنعانی: 
مسئولیتحقوقیاقداماتخصمانهآمریکا

علیهایرانقابلکتماننیست
 ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: دشمنی آمریکا با نظام جمهوری 
اسلامی و ملت ایران جدید نیست. مسئولیت حقوقی و بین المللی ناشی 
از اقدامات خصمانه دولت های مختلف آمریکا علیه  ایران، قابل کتمان 

نیست.
ناصر کنعانی در رشــته توییتی نوشت: دســتورالعمل عملیات »فشار 
حداکثــری« تبلیغاتی، سیاســی و اقتصادی رژیم آمریــکا علیه نظام 
جمهوری اسلامی ایران همواره و با دروغ بزرگ حمایت از حقوق بشر و 
دموکراسی در دستور کار همه رؤســای جمهور آمریکا از کارتر تا بایدن 
بوده، ولی چیزی بیش از »شکست حداکثری« نصیب شان نشده است.

وی تاکید کرد: دشــمنی آمریکا با نظام جمهوری اسلامی و ملت ایران 
جدید نیست. مسئولیت حقوقی و بین المللی ناشی از اقدامات خصمانه 

دولت های مختلف آمریکا علیه  ایران، قابل کتمان نیست.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: چــرا آمریکایی هــا از این همه 
فضاحت ناشی از اعتمادشان به مشــاوران خائن صهیونیست و منافق 

عبرت نمی گیرند؟ اینجا ایران مستقل مقتدر است.

یادداشت

تریبون

رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس شــورای 
اسلامی گفت: تا پایان ســال منابع بودجه ۱۰۰ درصد 
تحقق می یابد که این در چند سال اخیر بی سابقه بوده 

است.
حمیدرضــا حاجی بابایــی در جلســه علنی مجلس 
شورای اســلامی طی تذکر شــفاهی، گفت: نکته ای 
برخی از همکاران مطــرح کردند مبنی بــر اینکه اگر 
منابع دولت ۱۰۰ درصد تحقق پیــدا کرده چرا درصد 

کمی از بودجه پروژه های عمرانی محقق شده است.
وی ادامه داد: از یک جهت درســت است، اما صحبت 
بنــده و میرکاظمی این بــود که تا پایان ســال، منابع 
بودجه ۱۰۰ درصد تحقق می یابد که این در چند سال 
اخیر بی سابقه بوده و نکته این است که مجلس شورای 

اسلامی و نمایندگان بیدار بودجه ای مصوب 
کردند که منابع آن روشــن بوده و هر فردی 
که گفت مجلس مصوباتی داشــت که منابع 

آن موهون بود، غلط است.
رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی تصریح کرد: در مصوبه 
ترمیم حقوق کارکنان و بازنشســتگان ۶۵ 

همت از بودجه عمرانی به ایــن بخش اختصاص یافت. 
اخیراً با تزریق ۲۰ درصدی از صندوق توســعه ملی که 
جزو منابع بودجه بود و به دلایلی تاکنون انجام نشــده 
بود و با فــروش نفت، تا پایان ســال منابع بودجه ۱۰۰ 

درصد تحقق می یابد.
نماینــده مردم همدان در مجلس شــورای اســلامی 

ادامه داد: رئیس ســازمان برنامــه و بودجه 
تاکید داشت که این ۲۰ درصد که از صندوق 
توســعه ملی اخیراً به بودجه اضافه می شود، 
به سمت اشتغال و پروژه های عمرانی خواهد 
رفت و قول داد در سه ماهه آخر سال بودجه 
پروژه های عمرانی به شــدت افزایش یابد و 

بودجه آنها را تخصیص دهد.
حاجی بابایی تاکید کرد: زمانی که با بررســی کامل و 
دقیق شــرایط به جمع بندی می رســیم قطعاً منابع 
دولت تحقق می یابد، القای کســری بودجه به افزایش 
قیمت ارز و تورم در سطح جامعه و افزایش نگرانی مردم 
می انجامد.رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی گفت: در ســخت ترین شــرایطی که جامعه 

بین الملل ایجاد کرد، ما موفق شــدیم منابع خود را در 
بودجه ســال ۱۴۰۱ تأمین کنیم. بودجــه پروژه های 
عمرانی بایــد تخصیص پیــدا کند و انتظــار می رود 
ســازمان برنامه و بودجه به ســرعت بودجه مربوط به 

عمران و اشتغال را تخصیص دهد.
علی نیکــزاد که اداره جلســه علنی مجلس شــورای 
اسلامی را بر عهده داشت، در پاسخ به این تذکر، گفت: 
منابع بودجه ســال جاری به همراه آن اذن که دولت از 
مقام معظم رهبری برای برداشــت از صندوق توسعه 
برای اشتغال و پروژه های عمرانی اخذ کرده به صورت 
صد درصد محقق خواهد شــد. ما نیز منتظریم که انشا 
الله این امر محقق شــده و شــاهد عمران و آبادانی در 

کشور باشیم.

عضــو کمیســیون اجتماعــی مجلــس گفــت: اگر 
میانگین ســن بازنشستگی را هر ســال ۶ ماه افزایش 
ندهیم، صندوق های بازنشســتگی در آینده نزدیک با 

چالش های جدی مواجه خواهند شد.
 ولــی اســماعیلی در جلســه علنی مجلس شــورای 
اســلامی و در جریان بررســی گزارش کمیســیون 
اجتماعی دربــاره ارزیابی ابعاد چالشــی صندوق های 
بازنشســتگی گفت: به جز دو صندوق تأمین اجتماعی 

و صندوق بازنشستگی، ســایر صندوق های 
بازنشســتگی فعال در کشــور فاقــد قانون 

هستند که باید قانون مند شوند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه مشــکل اصلی 
صندوق هــای بازنشســتگی بــه مدیریت 
صندوق هــا و چگونگی کســری منابع مالی 
آنها بازمی گردد، گفت: باید به صندوق های 

بازنشســتگی در برنامه هفتم توســعه توجه اساسی 

شــود و اگر این اتفاق نیفتد، قطعاً مشکلات 
صندوق های بازنشســتگی ادامــه خواهد 

داشت.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: اگر به دنبال اصلاحات 
ســاختاری در صندوق های بازنشســتگی 
هســتیم باید در جریان بررسی برنامه هفتم 
توســعه به آن بپردازیم و نماینــدگان مجلس باید در 

ساختار صندوق های بازنشســتگی تجدید نظر کنند و 
اصلاحاتی انجام شود.

نماینده مردم گرمی در مجلس شورای اسلامی گفت: 
اگر ما میانگین بازنشستگی را هر ســال ۶ ماه افزایش 
ندهیم، صندوق های بازنشســتگی بــا چالش جدی 
مواجه خواهند شــد. همچنین یکسری شرکت ها ذیل 
صندوق های بازنشســتگی فعالیــت می کنند که باید 

شفاف شوند.

بودجه

مجلس

خریدار  معــاون رئیس جمهــور در امور 
زنان و خانواده، تأمیــن هزینه های درمان 
ناباروری را اولویت دولــت در طرح جوانی 
جمعیت دانست و تأکید کرد: بیمارستان ها 
موظف به پرداخت ۹۰ درصــد هزینه های 
ناباروری هســتند و مجوز بیمارستان های 
خصوصی در صورت تخلف باطل می شــود. 
دهمین نشست پاسخگویی تلفنی معاونان 

رئیس جمهور، وزرا و مدیران ارشــد دولت 
ســیزدهم به تماس های مردمی، بعدازظهر 
دیروز سه شــبه )۲۰ دی( با حضور »انسیه 
خزعلی« در مرکز ارتباطات مردمی ریاست 

جمهوری برگزار شد.

تغییر ساعت کاری بانوان
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 

در پاسخ به تماس یکی از شهروندان درباره 
کاهش ســاعات کار بانــوان متأهل گفت: 
برنامه تغییر ســاعت کاری در دولت مطرح 
و در حال بررسی است؛ دورکاری بانوان هم 
مورد پیگیری اســت که در صــورت امکان 
برای مثال بانوان بتوانند بعدازظهر در منزل 

حضور داشته باشند.
خزعلی افــزود: تلاش ما بر این اســت که تا 
حد امکان و حداقل به صورت آزمایشــی در 
چند استان موضوع دورکاری دوره کرونا را 
ادامه دهیم که منوط بــه همکاری مدیران 

بخش های مختلف در استان هاست.
وی با تأکید بر این که باید فرهنگ دورکاری 
بانوان در کشور ایجاد شود، تصریح کرد: این 
دورکاری می تواند تیغ دولبه بوده و موجب 
کاهش حضور بانوان در مشاغل مختلف هم 

بشود.
معــاون رئیس جمهــور در امــور زنان و 
خانواده در پاســخ به تماس شــهروندی 
دیگر اعــلام کرد: آموزش ســبک زندگی 
ایرانی - اســلامی بــه دانش آمــوزان در 
کتب درســی و مــدارس در دســتور کار 

دستگاه های ذی ربط قرار دارد.
خزعلــی درباره مشــکلات بازنشســتگی 
پیش از موعد زنان هم توضیح داد: شــرایط 
صندوق هــای بازنشســتگی، چالش پیش ِ 
روی این موضوع اســت؛ با ایــن  وجود در 
بررسی بودجه هم به این مهم تأکید کردیم 
ولی در عمل به دلیل شــرایط ویژه بودجه و 
صندوق ها، چندان تمایلی به بازنشســتگی 

پیش از موعد وجود ندارد.

طرح دولت برای پرداخت یارانه 
به پارچه چادری

وی در پاســخ بــه دغدغه هــای یکــی از 
شــهروندان دربــاره حجاب و پوشــش در 
جامعه، گفت: طرحی را در دســت داریم که 
چادر به عنوان کالای فرهنگی شناخته شده 
و به آن یارانه تعلق گیرد تا پوشــش مناسب 

با قیمت مناسب در اختیار افراد قرار گیرد.
خزعلــی خاطرنشــان کرد: پشــتیبانی از 
تولیدی های استاندارد در زمینه حجاب هم 
تا حد زیادی انجام شده و امیدوارم اثرات آن 

را به زودی در بازار ببینیم.

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
متذکر شد: باید از یک ســو نسبت به نسل 
جوان کار فرهنگی انجام داد و از سوی دیگر 
بر مســأله تولید لباس هم نظارت و حمایت 
داشــت؛ این دو برنامه باید بــه موازات هم 
انجــام شــود و چنــد وزارتخانــه و ارگان 

همکاری کنند.
 در راســتای رویکــرد مردمــی دولــت 
آیت الله »ســید ابراهیم رئیســی« مبنی 
بر ارتباط بی واســطه مســئولان با مردم 
و ابلاغ معــاون اول رئیس جمهــور، وزرا، 
معاونــان و اعضای کابینه موظف شــدند 
در روزهای مشــخصی از هفته پاسخگوی 
تماس های تلفنی مردم باشــند. پیش از 
این وزرای کار، ارتباطات، دادگســتری، 
بهداشــت، کشــاورزی، معاون پارلمانی 
رئیس جمهور، رؤسای سازمان حفاظت از 
محیط زیســت، امور اداری و استخدامی 
و بنیاد شــهید و امور ایثارگــران با حضور 
در مرکــز ارتباطــات مردمــی ریاســت 
جمهوری، پاسخگوی سؤالات و مشکلات 

مردم شدند.

منابعبودجهتاپایانسال۱۰۰درصدتحققمییابد

میانگینسنبازنشستگیبایدافزایشیابد

خریدار  ســخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شکاف 
درآمدی بین شهر و روســتا در دولت سابق 
به ۱۹۲ درصد افزایش یافت، خواســتار آن 
شد که برای رفع مشکلات روستاییان وزیر 
جهادکشــاورزی به عنوان نماینــده ویژه 

دولت در امور روستایی انتخاب شود.
در نشست علنی مجلس شــورای اسلامی 
گزارش نهایی کمیســیون اصل ۹۰ قانون 
اساســی در مــورد تخلفات و تــرک فعل 
های حوزه توسعه روســتایی از سوی علی 
خضریان ســخنگوی این کمیسیون قرائت 

شد.
در این گزارش آمده است: مناطق روستایی 
و عشــایری به عنوان کانون هــای تولید و 
ارزش آفرینی کشــور، از اهمیت راهبردی 
در تحقق سیاســت های اقتصــاد مقاومتی 
و تأمین امنیت غذایــی جامعه و به تعبیری 
امنیت ملی کشــور برخوردارنــد. از همین 
رو، معمــار کبیر انقلاب اســلامی حضرت 
امام خمینــی )ره( از همان دوران شــروع 
انقلاب اسلامی، رســیدگی به اقشار محروم 
و روســتایی را یکی از اولویت های اساسی 
کشــور قلمداد کردند. ایشــان فرموده اند: 
»قشرهای محروم و دور افتاده، روستاییان، 
عشایر و کسانی که مشکلات بیشتری دارند 
نه تنها در بخش های اقتصادی بلکه در انواع 
و اقســام خدمات فرهنگی باید در اولویت 

قرار گیرند«.
در این گــزارش آمده اســت:مقام معظم 
رهبری نیــز در بیاناتی در مراســم  بیعت  
گروهی از بازاریان ، اصناف  و روســتاییان 
در تیرماه ۶۸ تقویت و آبادانی روســتاها 
را سیاســت  کلی  جمهوری  اسلامی  ایران 
دانســته و فرموده انــد: »اگــر بخواهیم  
کشــورمان  به  طور نســبی  به  اســتغنا و 
خودکفایــی  و بی نیازی  از دیگــران  نایل  
شــود، باید در روستاها ســرمایه گذاری  
کنیــم  و زحمت  بکشــیم . پایــه ی  اول  

امــور  در  خودکفایــی   خودکفایــی ، 
تغذیه ی  مردم  اســت . ما کــه  می خواهیم  
با ابرقدرت ها و زورگوهــا و چپاولگرهای  
دنیا سینه به ســینه  شــویم  و با آنها مقابله  
کنیم ، بایــد اساســی ترین  و اصلی ترین  
نیاز مردم  و کشــور، یعنی  امر تغذیه  را به  
نقطه ی  اطمینان بخشــی  برسانیم ، و این  
جز با توجه  به  روســتاها امکانپذیر نیست . 
مسؤولان  باید این  سیاست  را دنبال  کنند 
و خود روستاییان  هم  نسبت  به  این  قضیه  

اهتمام  ورزند«.
با وجود چنین نگرشــی به مقوله توســعه 
روستایی و عشایری، شواهد نشان می دهد، 
علی رغم توفیقات بدســت آمده، شــکاف 
و تبعیض زیادی بین شــهرها با روســتاها 
و جامعه عشــایری در برخورداری از منابع 
و امکانات وجــود دارد و تله شــهری کاملًا 
نمایان اســت و این مناطق همچنان با فقر و 

محرومیت دست به گریبان هستند.

این گــزارش مــی افزاید: آمارها نشــان 
می دهد، از ســال ۱۳۹۲ تا سال ۱۳۹۸، 
میزان شــکاف درآمدی بین شهر و روستا 
حدود ۱۹۲ درصــد افزایش پیــدا کرده 
است. این موضوع دلایل زیادی دارد ولی 
باید گفت، غلبه دلالان و ســودجویان در 
بازار محصولات کشــاورزی، روســتایی 
و عشــایری، سبب شــده اســت، سود و 
درآمــد عمدتاً نصیــب دلالان شــود و 
تولیدکننــدگان روســتایی و عشــایری 
بهــره چندانــی نبرنــد. ضمــن اینکه، 
روستائیان انتفاع مستقیم و عادلانه ای از 
طرح های اقتصادی پربازده مانند معادن، 
گردشــگری و صنایع تبدیلی و تکمیلی، 
نمی برند و در بهترین حالــت، کارگر این 
صنایع هســتند و مجبورند، گرد و خاک، 
آلودگی های صوتی و آلاینده های ســمی 
ناشی از این فعالیت های صنعتی و معدنی 

را در شبانه روز تحمل کنند.

جمع بندی و پیشنهادها
با توجه بــه امکانــات و ظرفیت هایی که در 
مجموعــه وزارت جهاد کشــاورزی وجود 
دارد، انتظار نمایندگان مجلس بر این است 
که این وزارتخانه بــه وظایف قانونی خود در 
حوزه توسعه روســتایی مندرج در ماده )۱( 
و )۲( قانون تشکیل وزارت جهاد کشاورزی 

عمل کند. 
در این راســتا، تقویــت ظرفیت انســانی 
ســازمان مرکزی تعاون روســتایی و ایجاد 
مدیریت واحــد و هماهنگ طبق جزء ۳ بند 
)ب( ماده ۲7 قانون برنامه ششــم توسعه و 
منویات مقام معظــم رهبری مطالبه جدی 
مجلــس انقلابی اســت. لــذا وزارت جهاد 
کشــاورزی حداکثر ظرف یک مــاه آینده، 
برنامــه اقدامات خــود در زمینه توســعه 
روســتایی و عشــایری را به کمیســیون 
کشــاورزی، آب، منابع طبیعــی و محیط 

زیست مجلس شورای اسلامی ارائه کند.

در راستای انسجام بخشــی هرچه بیشتر به 
نظام سیاستگذاری توسعه روستایی و رفع 
موازی کاری هــا و ناهماهنگی های موجود 
بین دســتگاه های اجرایی و پیرو فرمایش 
مقام معظــم رهبری، دولت مکلف اســت 
وزارتخانه جهاد کشاورزی را برای پیگیری 

امور توسعه روستایی تقویت نماید.
همچنین از مقام محترم ریاست جمهوری 
تقاضا می شود، به اســتناد اصل ۱۲7 قانون 
اساسی، وزیر جهاد کشــاورزی را به عنوان 
نماینده ویژه دولت در اجرای امور توســعه 

روستایی تعیین نماید.
بخشنامه شماره ۳۳۲۳۵/ ۴۸۹۴7 صادره 
توســط معــاون اول وقت رئیــس جمهور 
دولت یازدهم مبنی بر تعیین مرکز توســعه 
روســتایی و مناطق محروم وقت به عنوان 
متولی توســعه روســتایی، به دلیل تضاد 
آشــکار بــا قانــون تشــکیل وزارت جهاد 
کشــاورزی، اصول هشــتادوپنجم )۸۵( و 
یکصدوسی وهشــتم )۱۳۸( قانون اساسی 
مبنی بر عدم مخالفت مصوبات دولت با متن 
و روح قوانین و مقررات عمومی کشــور، در 

اسرع وقت ملغی الاثر اعلام شود.
وزارت جهاد کشــاورزی بدون فوت وقت، 
اقدامات مؤثری را برای واگــذاری وظایف 
تصدی گرانه و توانمندســازی تشکلها برای 
بهبود بهره مندی روســتائیان و عشــایر از 
فرصتهای شغلی و نیز خدمات عمومی انجام 
دهد و گزارش آن را به کمیسیون  کشاورزی، 
آب، منابع طبیعی و محیط زیســت مجلس 
شورای اسلامی ارسال نماید تا هرچه زودتر 
ریل گذاری غلط متوقف شــده و روستاها و 

مناطق عشایری سامان پیدا کنند.
ضرورت دارد سازمان برنامه و بودجه تمامی 
اعتبارات مربوط به امور روستایی و عشایری 
را تحت فصلی بــا عنوان »فصــل عمران و 
توســعه روســتایی و عشــایری« در لوایح 
بودجه ســنواتی به ویژه لایحه بودجه سال 

۱۴۰۲، تنظیم و ارائه کند.
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ضد و نقیض های دولت و مجلس سر بودجه ادامه دارد
برنامههفتمچهزمانیبهبهارستانمیرسد؟

زهرا علی اکبری  ابهامات موجود بر ســر ارائه لایحه بودجه و تقدم و 
تاخر برنامه هفتم بر این لایحه پایان نیافته است و این موضوع همچنان 

محل اختلاف مجلس و دولت سیزدهم شده است. 
 دولت سیزدهم حالا در بن بستی آشــکار در تدوین و ارائه لایجه بودجه 
قرار دارد. مســاله تنها تاخیر در ارائه لایحه بودجه نیست. عدم تعیین 
تکلیف برنامه هفتم توسعه سبب شده اســت لایحه بودجه سال آینده 
قانون بالادستی نداشته باشد و حالا بسیاری معتقدند تا زمانی که لایحه 
برنامه هفتم تعیین تکلیف نشده است، نمی توان بودجه را مورد بررسی 

و تصویب قرار داد. 
ماجرا آنجا پیچیده تر می شــود که قول های دولتی ها برای ارائه برنامه 
هفتم توســعه تا پایان دی ماه نیز چندان مســتند نیســت تا جایی که 
میرکاظمی در گفتگویی اعلام کرده اســت ســازمان متبوعش تلاش 
می کند برنامه هفتم را تا پایان ماه جاری به »یک جایی« برســاند. وی 
گفته اســت: این ســازمان اولویت را به تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۲ در 
مقابل برنامه هفتم داده اســت گفت: فکر می کنم ظرف یک ماه آینده 
حداقل، برنامه هفتم توســعه را به یک جایی می رســانیم. میرکاظمی 
توضیح نداده است بودجه سال آینده بر مبنای چه معیاری تدوین شده 

است.
وی البته گلایه از ظرفیت محدود ســازمان برنامه کرده و گفته است که 

اولویت به بررسی و تدوین لایحه بودجه در این سازمان داده شده است.
از سوی دیگر در حالی که خبرها حکایت از ارائه لایحه بودجه به مجلس 
و عدم اعلام وصول به واسطه نارسایی های قانونی دارد، دستیار رییس 
ســازمان برنامه و بودجه در اظهاراتی تازه اعلام کرده اســت: به زودی 

لایحه بودجه ۱۴۰۲ و برنامه هفتم به مجلس ارائه می شود.
رحیم ممبینی در جمع خبرنگاران دربــاره تاخیر دولت در ارائه لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ اظهار داشت: طبق توافقاتی که با مجلس داشتیم قرار بر 

این است که لایحه بودجه به صورت دو مرحله ای تحویل مجلس شود.
دســتیار ویژه رییس ســازمان برنامه و بودجه ادامــه داد: به زودی هم 
لایحه کامــل بودجه ۱۴۰۲ و لایحــه برنامه هفتم را بــه مجلس ارایه 

می کنیم.
در عین حال رئیس مرکز پژوهش های برنامه و بودجه گفت:  براســاس 
توافق انجام شده بین سازمان برنامه و مجلس قرار شد لایحه بودجه دو 
مرحله ای ارائه شود که یک بار کلیات آن شامل ماده واحده و تبصره ها و 

یکبار جداول پیوست ارائه شود.
اظهارات وی در حالی صورت گرفته اســت که محمد حسینی، معاون 
پارلمانی ریاســت جمهوری که پیش تر خبر برکناری اش در رسانه ها 
منتشر گردید، در ســخنانی تازه دراین باره گفته است: منتظر هستیم 
شــورای نگهبان در این باره تصمیــم بگیرد و هنــوز تصمیمی درباره 

بررسی دو مرحله ای بودجه گرفته نشده و هنوز موافقت نکرده است.
وی البته توپ این تصمیم را در زمین مجلــس انداخت و درباره چرایی 
دو مرحله ای شــدن ارائه لایحه بودجه گفت: آیین نامه داخلی مجلس 
تغییراتی داشت که براساس آن لایحه بودجه در دو مرحله ارائه شود بر 

این اساس بخشی از لایحه بودجه ارائه شد.

بررسی همزمان زیر علامت سئوال بزرگ
حالا درست زمانی که بسیاری از نمایندگان درباره سه دوازدهم یا یک 
دوازدهم شدن بودجه سال آینده به دلیل تاخیر رخ داده در ارائه لایحه 
بودجه ســخن می گویند، میرتاج الدینی اخباری از نشســت غیرعلنی 
مجلس شورای اســلامی اعلام و تاکید کرده اســت: رئیس مجلس در 
جلســه غیرعلنی امروز مجلس عنوان کرد بناســت دولت تا پایان ماه 
برنامه هفتم توســعه را تقدیم مجلس کند و مجلــس بودجه ۱۴۰۲ و 

برنامه هفتم را باهم بررسی کند.

در عین حال حجت الاسلام علیرضا سلیمی عضو هیأت رئیسه مجلس، 
دلیل اعلام وصول نشدن لایحه بودجه این است که این لایحه به صورت 
ناقص ارائه شــده و همچنین معلوم نیســت این لایحه براساس کدام 
قانون برنامه باشد، چون قانون تمدیدشده برنامه ششم توسعه تا پایان 
سال جاری اعتبار دارد، در حالی که لایحه بودجه ۱۴۰۲ مربوط به سال 

آینده است و باید براساس برنامه هفتم تدوین شود.
به گفته ســلیمی مجلس آمادگی دارد، هم زمان لایحــه برنامه هفتم و 
بودجه ســال آینده را بررســی کند. در حال حاضر دو ماه و یازده روز به 
پایان ســال باقی مانده و نمایندگان مجلس می گویند طبق آئین نامه 
داخلی مجلس وقتی کــه دولت در ارائه لایحه بودجــه از موعد قانونی 
۱۵ آذر تأخیر داشته باشــد، باید هم زمان با ارائه لایحه بودجه، لایحه ۳ 

دوازدهم بودجه را هم تقدیم مجلس کند.
به این ترتیب گذشــته از تاخیــر قابل توجه، مشــخص نبودن تکلیف 
لایحه برنامه هفتــم، پیچیدگی در این زمینه را بیــش از پیش افزایش 

داده است.

 اسامی متخلفان به زودی اعلام می شود
افزایشخودسرانهقیمتبرخیلوازمخانگی

دربازار
 رییس اتحادیه توزیع کنندگان لوازم خانگی تهران گفت: قیمت بعضی 
اقلام لوازم خانگی در سطح عرضه بین ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش یافته که 

پرونده شرکت های متخلف در تعزیرات در دست بررسی است.
اکبر پازوکی افــزود: افزایش قیمــت این کالاها بدون مجــوز و بدون 
هماهنگی با وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان بوده اســت، به طوری که هیچ یک از 
آنها فهرست قیمت کالاهایشان را در ســامانه ۱۲۴ بارگذاری نکرده و 

مجوز تغییر قیمت نیز دریافت نکرده اند.
وی گفت: برخی از این شــرکت ها همه محصــولات و برخی دیگر تنها 
بعضی از اقلام خود را با ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایــش قیمت در بازار عرضه 

کرده اند.
این مقام صنفی خاطرنشــان کرد: عملکرد متخلفانه این شــرکت ها از 
سوی سازمان حمایت و همچنین وزارت صمت در دست بررسی است و 

اسامی آنها پس از احراز تخلف اعلام خواهد شد.
پازوکی بیان داشت: مصرف کنندگان و افرادی که این کالاها را گران تر 
خریدند و همچنین کاسبان، به دلیل ضعف قوانین و مقررات ما در این 
زمینه متضرر شده اند و هرچند با شــرکت های متخلف برخورد خواهد 

شد؛ اما امیدی به اعاده حقوق متضرران نیست.
وی خاطرنشــان کرد: پرونده متخلفان که حدود پنج شــرکت است و 
در بین آنها اســامی شــرکت های بزرگ نیز دیده می شود، در تعزیرات 

حکومتی در دست بررسی است.
رییس اتحادیه توزیع کنندگان لوازم خانگی تهران یادآور شــد: آخرین 
بار اوایل امســال بود که مجوز افزایش قیمت رســمی به شرکت های 

تولیدکننده داده شد.

بازار

خریدار  سخنگوی اقتصادی دولت ضمن 
تاکید بر اینکه کســری بودجــه به حداقل 
رسیده و تا پایان ســال صفر می شود، اعلام 
کرد: با توجه به آماده ســازی لایحه بودجه، 
پیش بینی ســال بعد این اســت که هفت 
میلیون تومــان حداقل حقــوق کارکنان 
دولت باشــد و معافیت مالیاتــی نیز همین 

رقم است.
 احســان خانــدوزی در ابتدای نشســت 
خبری هفتگی خود با اشــاره به پیش بینی 
هواشناســی برای ورود یک جبهه سرما به 
کشــور اظهار کرد: از همه مردم و مسئولان 
تقاضا داریم که با مدیریت مصرف و کاهش 
تقاضــای گاز کمک کنند کــه گاز خانگی 
کشور بدون مشــکل، این دوره را پشت سر 
بگذارد و مصرف گاز در روال تجاری و اداری 

به ماموریت خود ادامه دهد. 
وی افــزود: ســرمایه گذاری در کشــور در 
چند ســال گذشــته فراز و فرود داشته اما 
در دولت قبل به شــکل متوســط با کاهش 
ســرمایه گذاری روبرو بودیم و این مشکل 
ادامه  داشــت تا اینکه دولت سیزدهم برای 
بهبود این وضعیت اقداماتــی انجام داد که 

اوضاع را بهتر کرد.

88 درصد از درآمد مصوب بودجه 
حاصل شده است

خاندوزی گفت: در حوزه عملکرد بودجه ای 
۹ ماهه دولــت ۹۱7 هزار میلیــارد تومان 
درآمد داشــتیم که ۸۸ درصد عدد مصوب 
اســت و نیز ۶۳ درصد بیش از رقم مشــابه 
سال گذشته است که کمک می کند درآمد 

پایدار افزایش یابد.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی با بیان اینکه 
تحرکات خوبی در تولید و ســرمایه گذاری 
انجام شــده اســت، اظهار کرد: با توجه به 
آماده سازی لایحه بودجه، پیش بینی سال 
بعد هم این اســت که هفت میلیون تومان 
حداقل حقــوق کارکنــان دولت باشــد و 

معافیت مالیاتی نیز همین رقم است.
وی افــزود: همچنین ۲۰ درصــد افزایش 
حقوق کارکنان دولــت را داریم که بین ۱۵ 

تا ۲۵ درصد متناوب اســت اما متوسط آن 
همان ۲۰ درصد خواهد بود.

خاندوزی با بیــان اینکه از ۸۴۵ میلیون متر 
مکعب گاز روزانه بیــش از ۳۰  میلیون  متر 
مکعب اســتفاده خانگی، تجــاری و صنایع 
کوچک و غیر عمــده دارد، اظهــار کرد: با 
توجه بــه اینکه دولت بابت هــر یک درصد 
کاهش مصرف نســبت به ماه مشــابه سال 
گذشته، ســه درصد تخفیف در نظر گرفته 
است، امیدواریم مصرف گاز مدیریت شود. 
۴۸۵ هزار کیلومتر شبکه  گازرسانی کشور 
است و بیش از ۹۵ درصد شــهرها و بیش از 
۸۵ درصد ساکنان روســتاها دسترسی به 
گاز دارند کــه باید در یک اقــدام همکارانه 
مدیریــت مصرف و کاهش تقاضا را شــاهد 

باشیم.
وی با یــادآوری اینکه دولت بــرای صرفه 
جویی در مصرف گاز مشــوق و تخفیف در 
نظر گرفته اســت، افزود: اگر میزان مصرف 
گاز نســبت به مدت ماه مشابه سال قبل ۳۰ 
درصد کاهش یابد، تقریبا نــرخ نزدیک به 

عدد رایگان خواهد شد.

افزایش سرمایه گذاری در سال جاری
ســخنگوی اقتصــادی دولت بــا تاکید بر 
اینکه یکی از مهمتریــن  متغیرهایی که در 
سال های گذشــته اجازه رشد تولید کشور 
را نمــی داد، کاهش ســرمایه گذاری ها در 
کشور بوده اســت، اظهار کرد: در دولت قبل 
با کاهش ســرمایه گذاری و در برخی سالها 
با کاهش  میزان ســرمایه در کشــور مواجه 

بودیم.
 ایــن  مشــکل در شــش ماهه اول دولــت 
ســیزدهم همچنــان وجود داشــت و این  
کاهش ســرمایه گذاری ها ادامه یافت ولی 
در شش ماهه اول امسال ۳.۹ درصد افزایش 
سرمایه گذاری را شاهد بودیم و در تابستان 
7.۳ درصد افزایش سرمایه گذاری رخ داده 

است.
به گفته او، نرخ بیکاری در تابســتان به ۸.۹ 
درصد کاهــش یافته بود. ســرمایه گذاری 
در ماشــین آلات به ۱۵ درصد در شش ماهه 
نخست امسال رسیده و در حوزه ساختمان 
که فصل هــای متعددی منفی بــود به ۳.۹ 

درصد افزایش یافته است.

کاهش رشد نقدینگی
خانــدوزی یادآور شــد: در پایــان آذرماه 
امسال میزان رشــد نقدینگی کشور ۳۳.۴ 
درصد در دوره ۱۲ ماهه بوده اســت که این 
عدد هفــت درصد کمتر از ماهی اســت که 
دولت شــروع به کار کرد و یک درصد کمتر 
از ماه پیش از خود اســت که نشان می دهد 
انضباط پولی و کنترل های بانک  مرکزی از 
طرف تقاضا هم  کمک  می کنــد که یکی از 
موتورهای مهم  تورم  در کشــور را مدیریت 

کنیم.

کاهش استقراض دولت از محل
 انتشار اوراق 

وزیــر اقتصــاد ادامــه داد: همچنیــن 
ناترازی هــای بودجه به کمتریــن عدد در 
سال های گذشته رسیده است و استقراض 
دولــت از محــل انتشــار اوراق ۳۳ هــزار 
میلیارد تومان نســبت به مدت مشابه سال 
قبل کاهش یافته اســت و در عین حال ۲۶ 
برابر مدت مشــابه ســال قبل فروش سهام 
شرکت های دولتی را داشته است. با موافقت 

رهبری بــرای کاهش ۱۰ درصدی ســهم 
صندوق توسعه ملی ۲۸ هزار میلیارد تومان 
بــه طرح های عمرانــی و ســرمایه گذاری 

اختصاص می یابد.

کسری بودجه تا پایان سال 
صفر می شود

وی افزود: کســری بودجه امسال تا پایان ۹ 
ماهه به حداقل رســیده و میزان استفاده از 
تنخواه گردان خزانه نیز برای اولین بار صفر 
شده است و تا پایان سال نیز کسری بودجه 
صفر خواهد شــد. تحرکات خوبی در حوزه 

تولید و سرمایه گذاری صورت گرفته است.
ســخنگوی اقتصادی دولت گفت: با توجه 
به اینکه لایحه بودجه ۱۴۰۲ نهایی شــده 
است، در این  لایحه با ۹۸۰ هزار همت منابع 
و مصرف عمومی مواجه خواهیم بود که اگر 
درآمد اختصاصی به آن اضافه شــود بودجه 
عمومی به بیــش از ۲۰۰۰ همــت خواهد 

رسید.
خاندوزی گفت: ۳۶۰ هــزار میلیارد تومان 
یارانه نقدی و ۱۰۴ هزار میلیارد تومان یارانه 
نان هم داریم که به سبد معیشتی خانوارها 
بازمی گــردد و هفت واحــد درصد کاهش 
نرخ مالیاتی را داریم و نیــز ۱۵ هزار میلیارد 
کمک بــه صنــدوق تثبیت بازار ســرمایه 
را در نظــر گرفته ایــم. قریب بــه ۱۵ هزار 
میلیارد تومان هم برآورد ســرمایه گذاری 

شرکت های دولتی در سال آینده است.
ســخنگوی اقتصادی دولــت در رابطه با 
کسری بودجه ۳۶۰ هزار میلیاردی گفت: 
طبق اطلاعاتی که وجود دارد، اصلا چنین 
برآوردی نداریم و این عدد غیر دقیق است. 
البته در کنار این نقاط مثبت در هفته های 
گذشــته با مشــکلاتی هم  مواجه بودیم. 
ادامه نوسانات در بازار غیررسمی در حوزه 
ارز موضوعی اســت که با جدیت پیگیری 
می شــود و به ســمت ثبات خواهیم رفت. 
در حوزه برخی کالا هم که ســبد خوراک 
خانوارها اســت که مجدد نوســانی ایجاد 
شــده و وزارتخانه زیربط در حال پیگیری 

است.

 ســازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: دولت موفق شده 
اســت در ســال ۱۴۰۱ با مدیریت تخصیص مصارف 
بودجه و پیگیری وصول به موقــع درآمدها و همچنین 
استفاده از سایر ظرفیت های قانونی، میزان استفاده از 

تنخواه گردان را ۹۱.۶ کاهش دهد.
 ســازمان برنامه و بودجــه در واکنش به گــزارش روز 
۱۱ دی ماه دیده بان ایران با عنــوان »نماینده مجلس: 
اشتباه ســازمان برنامه و بودجه باعث کسری ۲۰۰ هزار 
میلیاردتومانی بودجه شــد« اعلام کــرد: دولت موفق 
شده است در سال ۱۴۰۱ با مدیریت تخصیص مصارف 
بودجه و پیگیری وصول به موقــع درآمدها و همچنین 

استفاده از ســایر ظرفیت های قانونی، میزان استفاده از 
تنخواه گردان را ۹۱.۶ کاهــش دهد.در ماه های ابتدایی 
هرســال، همواره دولت ها با کســری منابع روبرو بوده 
به گونه ای کــه قانون گذار برای رفــع نیازهای ضروری 
دولت اجازه اخذ تنخواه گردانی معادل سه درصد بودجه 
کل کشور از منابع بانک مرکزی برای دولت فراهم کرده 
که در سال های گذشــته این رقم با مجوز شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی ســران قــوا گاهی اوقــات تا ۵.۵ 
درصد نیز اضافه شده اســت.اما در سال ۱۴۰۱ دولت با 
مدیریت تخصیص مصارف بودجــه و پیگیری وصول به 
موقع درآمدها و همچنین استفاده از سایر ظرفیت های 

قانونی همچون مــاده ۱۲۵ قانون محاســبات عمومی 
توانسته اســت میزان اســتفاده از تنخواه گردان که در 
شش ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۰ برابر ۵۴ هزار میلیارد 
تومان بوده به رقــم ۴.۶ هزار میلیارد تومــان در پایان 
شهریور ســال ۱۴۰۱ کاهش داده که از کاهشی معادل 
۹۱.۶ درصدی برخوردار است؛ بنابراین استقراض دولت 
از بانک مرکزی به هیچ عنــوان منطبق بر واقعیت نبوده 
و صرفاً کتمان واقعیاتی اســت که در جریان رسیدگی 
بودجه در مجلس انجام می شــود و بودجــه را از تعادل 
خارج می کند و موجب بروز مشکلاتی در اجرای بودجه 
می شود.برای مثال می توان گفت که مجلس در جریان 

بررســی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشــور، بدون 
توجه به اینکــه دولت قصد افزایــش قیمت حامل های 
انرژی را داشته باشــد، ۱۶۰ هزار میلیارد تومان سقف 
منابــع و مصارف اجــرای قانون هدفمنــدی را بالا برد 
و همچنین ۲۲ هــزار میلیــارد تومان ســقف بودجه 
عمومی دولت افزایش داد. همچنیــن علاوه بر افزایش 
صورت گرفته، با تغییر ســاختار تبصره ۱۸ و اتصال آن 
به منابع ناپایدار، عملًا اجرای تبصــره مذکور را با ابهام 
مواجه کــرد؛ بنابراین معرفی ســازمان برنامه و بودجه 
به عنوان مقصر اجرای ناقص تبصــره ۱۴ قانون بودجه، 

آیا چیزی جز نعل وارونه زدن به بودجه نیست.

بودجه
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وزیر تعاون در صحن علنی مجلس مطرح کرد

بزرگترینتسویهبدهیتاریخنظامبانکی
خریدار    وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: بزرگترین تســویه بدهی تاریخ  نظام 
بانکی در ایــن دولت انجام گرفــت، یکی از 
بزرگترین بدهکاران بانکی ســازمان تامین 
اجتماعی بود حســب دســتور ریاســت 
جمهوری، ۸۸ هزار میلیــارد تومان بدهی 

سازمان تسویه شد.
صولت مرتضوی در نشســت علنی  مجلس 
شورای اسلامی و در جریان بررسی گزارش 
کمیســیون اجتماعــی در مــورد ارزیابی 
ابعاد چالشــی صندوق های بازنشســتگی 
و عملکــرد دســتگاههای اجرایــی گفت: 
عزم دولت برای ســاماندهی صندوق های 
بازنشســتگی با همراهی مجلس شــورای 
اســلامی عزمی بســیار جدی اســت، من 
بسیار خرسند هســتم که گزارش اینجانب 
و گــزارش کمیســیون اجتماعــی از فهم 
مشــترکی در موضوع صندوق ها برخوردار 

است.
وزیر کار بیان داشــت: بنای ادامه کار ما در 
ســاماندهی صندوق ها، توجه به سیاست 
های کلی ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری 
در حوزه تامین اجتماعی اســت، اســاس 
بر اســتقرار نظام تامیــن اجتماعی جامع 
،یکپارچه و چند لایه اســت. بســط تامین 
اجتماعی و کاهش فاصله طبقاتی، یکسان 
ســازی قواعد و مقررات بیمه ای در دستور 

کار ما قرار گرفته است.
مرتضــوی صریح کــرد: اگــر بخواهیم به 
اختصار از وضعیت صندوق ها گزارشــی را 
تقدیم کنم صندوق های ۱۸ گانه کشــور را 
باید به دو دسته تقســیم کرد صندوق های 
تابعــه وزارت تعاون کار و رفــاه اجتماعی و 

سایر صندوق های تخصصی و صنفی.

وی افــزود: تقریبــاً ۹۴ درصــد جامعــه 
هدف مشــمول دریافتی و بیمــه گذاری از 
سوی ســازمان تامین اجتماعی، صندوق 
بازنشستگی کشوری و صندوق روستایی و 
عشایر می باشــد و حدود ۶ درصد از مابقی 
جمعیت هدف از ســایر صنــدوق ها تامین 

منابع و همکاری می نمایند.
مرتضوی تصریــح کرد: مشــکلاتی که در 
گزارش کمیســیون اجتماعی مجلس بود 
ناشی از بســیاری از  ناترازی هاست، یکی از 
ناترازی ها نسبت پشــتیبانی است نسبت 
تعداد بیمه پردازان به مستمری بگیران در 
صندوق های مختلف کشــوری و لشکری 
و تامیــن اجتماعــی خصوصــاً در تامین 
اجتماعی و صندوق بازنشســتگی کشوری 

سیر شدید نزولی را طی می کند.
وی اضافه کرد:  تا جایی که در ســال ۱۳۶۰ 
تقریباً نسبت پشــتیبانی ۴/۱۱ دهم به یک 
بوده گزارش هــا  حاکی از آن اســت که در 
سال ۱۴۰۰ نســبت پشــتیبانی صندوق 
تامیــن اجتماعی به ۲/۳ دهــم نفر کاهش 
پیدا کرده اســت و صندوق کشــوری هم  

وضعیتی نامناسب تر از این دارد.
وی افزود: مباحثی که سبب شده به ناترازی 
برســیم بحث کاهش ســن بازنشســتگی 
و خوشــبختانه افزایــش امید بــه زندگی 
است. در ســال ۱۳۳۰ سن بازنشستگی ۵۶ 
ســال بوده و هم اکنون به ۵۱ سال رسیده 
و نرخ ســن امید به زندگی ۴7 سال بوده و 
هم اکنون 7۶ ســال است. همچنین نسبت 
پشــتیبانی ما به لحاظ کاهش نرخ باروری 
هم به شدت رو به کاهش است به نحوی که 

۶.۹۱ در سال ۱۳۳۸ به ۱.۶۲ رسیده است.
مرتضوی  تصرح کرد: مشــکل دیگر شکاف 

منابع و مصارف صندوق های بازنشســتگی 
است. وضعیت بســیار نامناســبی در این 
حوزه وجــود دارد تــا جایی کــه منابع ما 
در ســال ۹۴، ۵۶ همت بوده و مصارف 7۳ 
همــت و ۱۳۱ درصــد مصارف نســبت به 
منابع افزایش داشــته اســت همچنین در 
سال ۱۴۰۰، تقریبا ۲۵۳ همت جمع منابع 
نقدی ما بــوده و ۳7۵ همت مصارف و ۱۴۸ 

درصد ضریب عملکرد ماست.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی افزود: 
مشــکل دیگــری کــه در حــوزه منابع 
و مصــارف وجــود دارد در افــق ۱۴۰۵ 
متاســفانه با مشکل بســیار جدی مواجه 
هستیم، اگر با همین دســت فرمان پیش 
برویم 7۵۹ همت در افق ۱۴۰۵ کســری 
منابع صندوق تامیــن اجتماعی و صندوق 
کشوری خواهیم داشت.وی ادامه داد: چرا 
به این وضعیت رسیده ایم؟ برخی از قوانین 
سبب شده منابع مان نسبت به مصارفمان 
پاســخگو نباشــد و دخــل و خرجمان با 
یکدیگر ســازگاری نداشته باشد. متناسب 
سازی حقوق بازنشســتگان که تقریبا 7۸ 
همت بار مالی دارد و دوم متناســب سازی 

حقوق بازنشستگان و مســتمری بگیران 
صندوق کشــوری و تامیــن اجتماعی بار 
مالی نزدیک به ۸۶ همت داشــته اســت.
صولــت مرتضوی در بخش  دوم ســخنان 
خود گفت: سوالات مطرح شده نمایندگان 
و دغدغه مجلس مشــترکات  ما و شماست  
اشــتراکات در این حــوزه بــا نمایندگان 
حداکثری است انشاالله با تعامل مشکلات 
جامعه هدف را در کمترین فرصت برطرف 

خواهیم کرد.
وزیر تعــاون  با بیان اینکه بــه منظور ایفای 
وظایف و در راســتای برنامــه های اعلامی 
نماینــدگان مجلس مختصر گزارشــی از 
اقدامــات اصلاحــی را تقدیــم حضورتان 
می کنم، گفت: تسویه مطالبات صندوق ها  
از دولت سیزدهم، برقراری تامین اجتماعی 
چند لایه ،پایداری مالی و مقرراتی ، افزایش 
ضریب پشــتیبانی ایجاد  نهاد تنظیم گر در 
حوزه بیمه های بازنشســتگی، یکپارچگی 
سیاســت گــذاری در صنــدوق، کاهش 
مداخــلات تکمیلی و کاهــش هزینه های 
اقتصــادی از جمله اقداماتی اســت که در 

دستور کار قرار داده ایم.
وی با اشــاره بــه اقدامات دولــت در حوزه 
پرداخت بدهــی تامیــن اجتماعی گفت: 
بزرگترین تسویه بدهی تاریخ  نظام بانکی در 
این دولت انجام گرفت وقتی که برای اولین 
بار بانک مرکزی فهرست ابر بدهکاران  را به 
نظام بانکی را اعلام کــرد یکی از بزرگترین 
بدهکاران بانکی ســازمان تامین اجتماعی 
بود حسب دستور ریاســت جمهور آیت الله 
رئیسی ۸۸ هزار میلیارد تومان بدهی بزرگ 

بانکی این سازمان تسویه شد.
در پایــان علی نیــک زادثمریــن در جمع 

بندی رســیدگی بــه گزارش کمیســیون 
اجتماعــی مجلــس در خصــوص ارزیابی 
ابعاد چالشــی صندوق های بازنشستگی و 
عملکرد دستگاههای اجرایی مربوط، گفت: 
در مجمــوع ۲۶ میلیون و ۶۰۰ هــزار نفر 
مســتمری بگیر صندوق های بازنشستگی 
هســتند و میزان مطالبات بازنشســته ها 
و صندوق های آن ها تا پایان ســال ۱۳۹۹ 
بالغ بر ۵۰۰ هزار میلیارد تومان می باشــد 
بنابراین این موضوع اهمیت و اهتمام برای 
رفع مشــکل صندوق های بازنشستگی را 
چند برابر مــی کند.نایــب رئیس مجلس 
شــورای اســلامی ادامه داد: یکی از دلایل 
مشــکلات صندوق هــای بازنشســتگی 
وابســتگی آن ها به بودجــه عمومی دولت 
است از سوی دیگر شــیوه مدیریت دارایی 
و مولدسازی سرمایه های صندوق، تقویت 
فعالیت هــای اقتصادی، ســرمایه گذاری 
سودآور با اولویت ســرمایه گذاری در بازار 
پول و ســرمایه نکته کلیدی اســت و نباید 
ســرمایه گذاری صندوق ها کمتر از ســود 

اوراق مشارکت بانکی باشد.
وی ادامه داد: ثبات، پایداری و تعادل بین 
منابع و مصــارف در صندوق های بیمه ای 
و بازنشســتگی باید مدنظر قــرار بگیرد، 
انتظار نســل آینده از شما با توجه به اینکه 
صندوق بین نســلی می باشــد این است 
که در انتصاب افراد در ســطوح مدیریت 
موسسات و بنگاه ها و شرکت های وابسته 
به صندوق ها را بازنگری کنید و بر تعیین 
سقف قانونی برای پرداخت حقوق و مزایا 
و نه برای اعضای هیــات مدیره بلکه برای 
کل کارکنان این صنــدوق نظارت جدی 

داشته باشید.
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وزارتبهداشتتصمیمیبرایاعمال
محدودیتهایکروناییندارد

مرکز روابط عمومی وزارت بهداشــت اعلام کــرد: تصمیمی مبنی بر 
پیگیری اعمال محدودیت هــا یا تعطیلی مــدارس و ادارات در مقابله 
با کرونا اتخاذ نشده اســت. مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
بهداشــت در واکنش به برخی شــایعات در فضای مجازی اعلام کرد: 
»شایعات منتشر شــده در فضای مجازی مبنی بر درخواست تعطیلی 
مدارس و دانشگاه ها به منظور پیشــگیری از اوج گیری کرونا در کشور 
صحت ندارد. ســتاد ملی کرونا و وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی هیچ گونه تصمیمی مبنی بر اعمال محدودیت ها یا تعطیلی 
مدارس و ادارات اتخاذ نکرده و صرفا نســبت به ماسک زدن در فضاهای 
بسته و سرپوشیده و تکمیل چرخه واکسیناسیون و  تزریق نوبت یاد آور 

توصیه می کنند.
توصیه وزارت بهداشــت ناظر بر ارتقای ســطح ایمنی مردم به واسطه 
تزریق نوبت یادآور واکسن کروناست و تدابیر محدودکننده در دستور 

کار قرار ندارد.«

معاون صندوق رفاه خبر داد
تماموامهایدانشجوییتاپایانهفته

پرداختمیشود
معاون امور دانشــجویان صندوق رفاه دانشــجویان وزارت علوم اعلام 

کرد: تا پایان هفته جاری تمام وام های درخواستی پرداخت می شود.
صمد حاج جباری با اشــاره بــه پرداخت وام های دانشــجویی گفت: 
صندوق رفاه دانشجویان هر تعداد لیســتی که از طرف دانشگاه ها برای 

پرداخت وام، تأیید و ارسال شده بود را در نوبت پرداخت قرار داده است.
وی با بیان اینکه بــه جرأت می توانیم اعلام کنیم که هیچ درخواســت 
دریافت وامی را بدون پاســخ نگذاشــته ایم افزود: تا پایان هفته جاری 
تمام وام های درخواســتی دانشجویان پرداخت شــده و به حساب آنها 
واریز می شود.معاون امور دانشجویان صندوق رفاه دانشجویان وزارت 
علوم افزود: وام تحصیلی در این ترم بیشــترین حجم درخواست داشته 
است، دانشجویان متأهل دو برابر وام تحصیلی دریافت کرده اند به ویژه 
زوج های دانشجوی دکتری که هم دانشجوی آقا و هم دانشجوی خانم 

هر کدام دو برابر وام تحصیلی را دریافت کردند.

وی ادامه داد: ترم گذشــته هر دانشــجوی دکتــری ۶ میلیون تومان 
وام تحصیلی دریافت می کرد و یک زوج دانشــجوی دکتری با هم ۱۲ 
میلیون تومان وام دریافت می کردند. امســال با توجه به دو برابر شدن 
این وام، همین زوج دانشــجو هر کدام ۱۳ میلیون تومان وام تحصیلی 

دریافت می کنند.
حاج جباری افزود: بنابراین دراین ترم بیشــترین حجم درخواســت و 
پرداخت وام مربوط به وام تحصیلی بوده و بعــد از آن وام های ضروری، 

شهریه و ودیعه مسکن بیشترین درخواست را داشته اند.

ریس پلیس راهور فراجا:
انضباطترافیکینقشمهمیدرکاهشتلفات

جادهایدارد
 رییس پلیــس راهور فراجا با تاکیــد بر برقراری انضبــاط ترافیکی در 
مسیرهای کشور گفت: این عامل نقش بســزایی در کاهش تصادفات و 
تلفات جاده ای دارد.ســید کمال هادیانفر در همایش همیاران بانوان 
پلیس راهور با بیان اینکه در کشــورهای توســعه یافته عامل انضباط 
ترافیکی بســیار مهم اســت، گفت: بالغ بر ۳۸ میلیون وسیله نقلیه در 
بیش از ۲۹7 هزار کیلومتر و ۱۰ هزار و ۴۵۰ شهر تردد می کنند که ۵۱ 

میلیون نفر از هموطنان دارای گواهینامه رانندگی هستند.

وی افزود: اگر پلیس به عنوان ناظر اجتماعی در جاده های کشور نقش 
ایفا نمی کرد روزانه شاهد اتفاقات ناگواری بودیم.

رییس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه عواملی همچون مدیریت، وسیله 
نقلیه و راه نقش بسزایی در وقوع تصادفات دارند، گفت: نقش مدیریت 
همچون دولت و مجلس در کاهش و یا افزایش تصادفات نقش بسزایی 
دارند و اگر خودرو استاندار و همچنین راه ایمن داشته باشیم و در آن سو 
اگر مجلس قوانین منســجمی در حوزه انضباط ترافیکی تصویب کنند 
حتما شاهد کاهش تصادفات خواهیم بود.وی با بیان اینکه بیش از ۱۱ 
هزار عنوان قانون داریم، گفت: برخی از این قوانین کهنه شده و بیش از 
۳۰ ســال از عمر این قانون می گذرد که حتما باید این قوانین بازنگری 
شود.سردار هادیانفر گفت: حوزه دوم عامل انســانی است که عمدتا تا 
۹۲ درصد تاثیرگذار اســت همچنین در ۸۵ میلیون جمعیت کشــور 
همه به نوعی کاربر ترافیکی هســتند که قطعا نقــش آموزش و تعلیم 
در این حوزه انکار ناپذیر است همچنین برطبق آمارها ۱۸ درصد طرح 

همیاران در کاهش آمار سوانح اثر بخشی داشته است.
وی با بیان اینکه حوزه سوم وسیله نقلیه اســت، افزود: باید روی ایمنی 
و کیفیت متمرکز شــویم و نباید درصورت غفلــت راننده خودرو، عامل 
اصلی سوانح باشد.به گفته هادیانفر حوزه چهارم راه و حوزه پنجم قوانین 
و مقررات است، اما برخی از قوانین ما بازنشسته شده است و باید قوانین 
جدید و مجازات های جایگزین شــود.وی با بیان اینکه بیش از هشــت 
درصد از تصادفات به تولیــد ناخالص ملی ما ضربه مــی زند، گفت: در 
صورت فوت هرفــرد در تصادفات ۸.۳ دهم میلیارد تومان خســارت به 
کشور وارد می شود چه سازمانی در کشور مسئول این امر است؟ باید از 
خودمان شــروع کنیم با احتیاط رانندگی کنیم اگر سرنشین هستیم از 
کمربند ایمنی استفاده شود و اگر عابر هستیم به قوانین احترام بگذاریم.
همچنین معاون اجتماعی پلیس راهور در همایــش بانوان فرهنگ یار 
ترافیک و گرامیداشــت روز زن گفت: این طرح در ســال ۹۸ و با هدف  
آموزش و فرهنگ ســازی در خانواده و همچنین جلب مشــارکت های 
اجتماعی بانوان آغاز و تا به امروز در حال انجام است.ســرهنگ سیروس 
حســن زاده بهبود فرهنگ صحیح رانندگی را از جمله مهمترین اهداف 
اجرای این طرح دانســت و افزود: تاکنون بالغ بــر ۲۰۰ هزار نفر تحت 

آموزش طرح قرار گرفته و سال بعد این تعداد به دو برابر می رسد.

دیوار

خریدار   اعضای شــورای اســلامی شهر 
تهــران تذکراتــی را ارایه کردنــد و رئیس 
کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای 
اسلامی شــهر از اختصاص ندادن بودجه به 
مراکز ســازمان فرهنگی و هنری به منظور 

اجرای برنامه ها گلایه کرد.
اعضای شورای اســلامی شــهر تهران در 
یکصد و بیستمین جلســه شورای اسلامی 
شهر تهران تذکراتی را ارایه و از برخی موارد 

در مدیریت شهری نیز تقدیر کردند.
نرگــس معدنــی رئیس کمیســیون 
فرهنگی و اجتماعی شــورای اســلامی 
شــهر تهران در این جلسه اظهارداشت: 
بررســی ها در کمیســیون فرهنگی و 
اجتماعــی از مناطــق، فرهنگســراها، 
خانه هــای فرهنــگ، کتابخانه هــای 
ســازمان فرهنگی و هنری شــهرداری 
تهران نشــان می دهد کــه بابت اجرای 
برنامه ها بودجه به مناطق و سایر مراکز 

سازمان اختصاص نیافته است.
وی با بیان اینکه مراکز ســازمان اصطلاحاً 
با بودجه صفــر باید برنامه هایشــان را اجرا 
کنند، افزود: بازدیدهــای میدانی از مراکز 
ســازمان فرهنگی و هنری نشان میدهد که 
اکثر مراکز سازمان فرســوده و نیاز مبرم و 

اساسی به تعمیر و تجهیز دارند.
معدنی پور با بیان اینکــه کتابخانه ها از نظر 
تجهیزات کتابخانه ای و منابع در شــرایط 
بســیار بدی قرار گرفته اند، افــزود: از بابت 
درآمدهایــی که از مراکز حاصل شــده و به 
خزانه سازمان واریز میشــود درصد بسیار 
کمی به مناطق و مراکز بابت تعمیر و تجهیز 
و نگهداشت مجموعه ها و همچنین اجرای 

برنامه ها بر می گردد.
رئیس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی 
شورای اســلامی شــهر تهران همچنین از 
جایگزینی مدیران جدید و بدون ســابقه با 
مدیران با سابقه و قدیمی سازمان فرهنگی و 
هنری گلایه کرد.عضو شورای اسلامی شهر 
تهران از شــهردار تهران خواست نسبت به 
موارد مذکور دســتور لازم را صادر کرده و 

گزارش ارایه کند.

ظرفیت مترو تهران افزوده می شود
حجت الاسلام سید محمد آقامیری رئیس 
کمیته عمران شــورای شــهر نیز در زمان 
تذکر خود، به انجام تست گرم بخش میانی 
خط ۶ مترو، اشــاره و از این موضوع تقدیر 

کرد.
وی با بیان اینکه حدفاصل دانشــگاه تربیت 
مدرس و میدان امام حســین)ع( که هفت 

ایســتگاه دارد کاملًا تعطیل بود، ادامه داد: 
۶ ایســتگاه در این خط فعال و سه رام قطار 
در آن حبس شــده بــود اما در ایــن دوره، 
دانشــگاه تربیت مدرس به ایستگاه میدان 
امام حسین)ع( متصل می شود که با تکمیل 
شــدن پســت برق در منطقه کیانشهر این 
ظرفیت ایجاد شــد که مســیر راه اندازی و 
چهار ایستگاه کارگر، بوستان لاله، تقاطعی 
میدان ولیعصر)عــج( و تقاطعی هفت تیر تا 

پایان امسال آماده شود.
وی با بیــان اینکه تا پایان ســال این بخش 
به بهره بــرداری خواهد رســید، گفت: بر 
این اســاس ظرفیت چند صد هزار نفری به 
ناوگان حمل و نقل ریلی پایتخت اضافه می 

شود.
علیرضا نادعلی ســخنگوی شــورای شهر 
تهــران نیــز در ایــن خصــوص در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به تســت گرم بخش 
میانی خــط ۶ متــرو تهران، حــد فاصل 
ایستگاه دانشــگاه تربیت مدرس تا میدان 
امام حســین )ع( گفت: بامداد امروز تست 
گرم خط ۶ مترو تهران، حد فاصل ایستگاه 
دانشــگاه تربیت مــدرس تا میــدان امام 

حسین )ع( انجام شد.

برنامه ریزی امروز ما باید
 هوشمندانه باشد

سید احمد علوی دیگر عضو شورای اسلامی 
شــهر تهران نیز با اشــاره به منویات دیروز 
مقام معظم رهبری در جمع مردم قم گفت: 
فرمایشــات رهبر معظم انقــلاب در حوزه 

مدیریت شــهری باید مدنظر قرار بگیرد و 
برای آن برنامــه  ریزی هوشــمندانه انجام 

شود.
وی با بیان اینکــه رهبر معظــم انقلاب به 
موضوع گردشگری هم به عنوان نقطه قوت 
اشــاره کردند، افزود: این یکــی از مباحثی 
اســت که ما در مرحله اول یعنی در مرحله 

تشخیص و خطرات آن ماندیم.
مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر 
تهران هم در پاسخ گفت: تبلیغ امروز و فردا 
شورای شهر تهران و شهرداری تهران  انجام 

کار درست و صحیح است.
رییس شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
اگر عزممان را جزم کنیم که کار صحیح 
و منطقی و بــا برنامــه و خالصانه انجام 
دهیم همان کار و تصمیم گیری به موقع 
است که رهبری اشاره می فرمایند باید 
همه به موقع کارها را تشــخیص و انجام 

دهیم.

لزوم استانداردسازی مراکز یاورشهر 
سطح تهران

زهرا شمس احســان دیگر عضو شــورای 
اســلامی شــهد تهران نیز در زمــان تذکر 
خــود، افزود:ارائــه  خدمــات درمانــی و 
مراقبتی مطلوب به گروه های آســیب پذیر 
اولویت هــای  از  یکــی  آســیب دیده  و 
مدیریــت شــهری به ویــژه در مواقعی که 
عــدم جمع آوری و عدم اســکان مناســب 
این جمعیت هــا، موجب برهــم زدن نظم 
و مخدوش کــردن چهره ی زیبای شــهر 

می شود.وی گفت: طراحی فضاهای مناسب 
و دارای استانداردهای کالبدی، اولین قدم 
برای ورود به این عرصــه و ایجاد چرخه ی 
حمایت، مراقبت و توانمندســازی در تمام 

گروه های در معرض خطر  است.
شــمس احســان ادامه داد: با عنایت به بند 
)ث( ماده ۸۰ قانون ششم توسعه، شهرداری 
موظف به همکاری با ســازمان بهزیســتی 
دربــاره بهره بــرداری و تکمیــل مراکــز 
نگهداری، درمان و کاهش آســیب معتادان 
متجاهــر و بی خانمان و راه انــدازی مراکز 
جامع توانمندســازی و صیانــت اجتماعی 
برای معتادان بهبود یافتــه اقداماتی انجام 

دهد.
عضو شــورای شــهر تهران گفــت: تعامل 
با گروه معتــادان متجاهر نیاز بــه تدوین 
شــیوه نامه های رفتاری بسیار پیچیده دارد 
که ســطح اصحکاک بین نیروی انســانی 
شــاغل در مرکــز و معتادان را بــه حداقل 
برساند.شمس احســان از شهرداری  تهران 
خواست احصای استانداردهای همه جانبه 
برای طراحی و مدیریت مراکز یاورشهر را در 

دستورکار قرار دهند.
انتقاد از تعطیلی شرکت کنترل کیفیت هوا

ســید جعفر تشکری هاشــمی دیگر عضو 
شورای اســلامی شــهر تهران با اشاره به 
روزهای آلودگی هوا اظهار داشت: از سران 
سه قوه تقاضای مداخله کردیم تا کارهای 
عقب مانده سالهای قبل به سرعت صورت 
بگیرد و هوایی که مــردم تنفس می کنند 
به وضعیت مطلوبی برســد، اما در این بین 

در شــورای اداری شــهرداری تهران کج 
ســلیقگی انجام شــد که در نقض غرض با 
تصمیم شــورا بود.وی افزود: شــرکتی از 
سال ۱۳7۰ به نام شــرکت کنترل کیفیت 
هوا راه اندازی شد تا ســیاهه آلودگی هوا 
را منتشــر کند و برای حل مشکل آلودگی 
هوا از ارتباط با مجامع کشــور و جهان بهره 
بگیرد، اما مطلــع شــدیم در مصوبه آبان 
ماه شورای اداری شــهرداری تهران، این 
شــرکت باید با اداره کل محیط زیســت 

شهرداری ادغام شود.
مجید باقــری معاون برنامه ریــزی، منابع 
انسانی و امور شورای شــهرداری تهران در 
واکنش به ســخنان تشکری هاشمی گفت: 
برای بررســی بیشــتر، این ابلاغیه از روی 

سایت برداشته شده است.

ترک فعل دستگاه های متولی
 آلودگی هوا

پرویــز ســروری نایــب رییس شــورای 
اسلامی شــهر تهران با اشــاره به موضوع 
آلودگی هوا گفت: نامه شــورا به ســران 
قوا نماینگر توجه جدی اعضای شــورا به 

آلودگی هواست.
سروری ادامه داد: رئیس جمهور نامه ای را 
به ۶ وزیر ارسال کرد تا اقدامات را آغاز کنند 
اما در شــورا نیز باید دائماً پیگیری شــود تا 
بتوانیم به هم افزایی در حل معضل آلودگی 

هوا دست یابیم.
این عضو شــورا افزود: تمام دستگاه ها باید 
هم افزایی داشــته باشــند اما متأســفانه 
کســانی که ســهم حداکثری در آلودگی 
هوا با ترک فعل داشــتند، به جای حمایت 
از این موضــوع، مطالبی را مطــرح کردند 
که جز اینکــه راه حل مســاله را ببندد راه 
دیگــری ایجاد نکرد.ســوده نجفــی دیگر 
عضو شورای اسلامی شهر تهران با تأکید بر 
اینکه ۲۰ درصد از منابع سازمان بوستان ها 
و فضای سبز شــهر تهران بر عهده سازمان 
شهرداری ها و دهیاری هاست، یادآور شد: 
می خواهیم که شــهردار در جلسات هیات 
دولت، پیگیری برای دریافــت این منبع را 
انجام دهد و هوشمندســازی آبیاری فضای 
سبز نیز تا پایان دوره ششم مدیریت شهری 

باید به نتیجه برسد.
وی افزود: نظم خوبی در شــرکت شهروند 
برقرار شــده، اما اگــر بخواهیم از ســایر 
فروشــگاه ها عقــب نمانیــم و جلوتر قدم 
برداریم، بایــد مزیت رقابتی ایجاد شــود 
تا تفــاوت میان این فروشــگاه ها و ســایر 

فروشگاه ها مشخص باشد.

رئیس اتحادیه وکلا:

درهرمحلهیکخانهصلحباحضوروکلای
دادگستریبناشود

خریدار  رئیس اتحادیه سراســری کانون های وکلای دادگستری ایران )اسکودا( بر 
لزوم اشــاعه فرهنگ پرهیز از خشــونت تاکید کرد و گفت: در مقوله صلح، »حدود« و 
»حقوق« مردم باید مشخص و رعایت شود و البته که باید مروج صلح باشیم؛ به این معنا 
که باید در هر محله یک خانه صلح بنا شــود.به گزارش اتحادیه سراســری کانون های 
وکلای دادگستری ایران )اســکودا(، جعفر کوشــا در دیدار با جمعی از بانوان کنشگر 
صلح که با حضور برخی وکلای دادگســتری در محل این اتحادیه برگزار شــد، ضمن 
قدردانی از تلاش های این بانوان برای ترویج فرهنگ صلــح، بر این موضوع تاکید کرد 

که ذات و بنیان ایران زمین با صلح اجین است و نمی توان آن را به هیچ وجه انکار کرد.
وی ادامه داد: در حوزه جامعه شناســی جنایی، خشونت به اشکال مختلف مورد اشاره 
و تحلیل قرار گرفته اما واقعیت این اســت که ظهور و بروز خشونت عموماً می تواند از 
آموزه های خانواده به عنوان اولین کانون ارتباطی یک فرد با جامعه نشــأت گیرد. باید 
دانســت که صبر و صلح یا به عبارتی دیگر سِلم به این معناســت که ما در مواقعی باید 
مطالبات خود را مطرح می کردیم و این مســاله به نوعی گویای آن است که صلح نباید 
به معنای ساکت شدن تلقی شود.زمانی که مطالبات خود را ابراز می کنیم، فوراً ما را با 
زمانی که ساکت بودیم، مقایسه می کنند و باید به این موضوع از حیث جامعه شناسی 
جنایی نگاه شود. در این بین باید به رفتار قوه حاکمه هم توجه شود. افلاطون در جایی 
به این مساله اشاره می کند که حاکم باید از عقلش استفاده کند، نه اینکه زور و شمشیر 
را به کار بندد؛ بنابراین اســتفاده از عقل باعث می شود که راه اســتفاده از زور مسدود 

شود و این مساله با کاهش خشونت رابطه دارد.
کوشا با اشاره به ماهیت صلح تصریح کرد: باید این مساله مشخص شود که اساساً صلح 
به چه معناست؟ واقعیت این اســت که در این مقوله، »حدود« و »حقوق« مردم باید 
مشخص و رعایت شود و البته که باید مروج صلح باشیم؛ به این معنا که باید در هر محله 
یک خانه صلح بنا شود و وکلا هم با حضورشان در این خانه های صلح مردم را به رعایت 

و جاری کردن حقوق و صلح ترغیب کنند.

 رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توســعه 
مشارکت های مردمی گفت: ســه هزار و ۴۰۰ مدرسه 
هیــات امنایی بــا حضور یــک میلیــون و ۲۰۰ هزار 
دانش آموز در کشــور داریم که با نگاه جدید به سمت 
افزایش تعداد دانش آمــوزان و رویکرد نوین در هدایت 

مدارس پیش می رویم.
 احمد محمود زاده دیروز ســه شــنبه در نشســت 
خبری با اشــاره به هفتــه مشــارکت های مردمی 
) ۲۴ تا ۳۰ دی(، افزود: ســازمان مــدارس و مراکز 
غیردولتی و توســعه مشــارکت های مردمی در این 
هفته، ســه نوع برنامه تدارک دیده است که بازنگری 
در آیین نامه هــا، برنامه هــا و اهــداف از جمله این 

اقدامات است.

معاون وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: 
طراحی و تدوین نظام جامع مشارکت با 
درنظر گرفتن نقش مردم و ســایر ارکان 
تعلیم و تربیت، پرداختن به نقش خیران 
و گروه های جهادی، تنظیــم آیین نامه 
شیوه مشــارکت ها و سیاســت گذاری 
برای مردمی ســازی از جملــه اقدامات 

است.
محمــودزاده اضافه کــرد: طراحی مــدل جدید از 
مدارس هیــات امنایی، پرداختن بــه موضوعات در 
حوزه مدارس غیردولتی از حکمرانی ها تا صلاحیت 
عمومی و حرفــه ای و تولیــد الگوهــای راهبردی 
براساس ســند تحول در آموزشــگاه ها و موسسات 

زبان تا مــدل طراحی متناســب با آداب و 
رســوم و فرهنگ متناســب با زیست بوم 

خود مورد توجه قرار گرفته است.
وی اظهار داشــت: نظارت بر محتواهای ارائه 
شده مکمل، شهریه و رویکردهای فرهنگی 

باید مورد توجه قرار گیرد.
معاون وزیــر آمــوزش و پــرورش درباره 
مطلوبیت فضا در ایجاد انگیــزه دانش آموزان گفت: 
در قانون مدارس غیردولتی نیز به این امر اشاره شده 
که مدرسه باید دارای استانداردهای خاص فضا باشد 
همچنین ســند تحول بنیادین به ضــرورت اهمیت 
به فضای فیزیکی مدرســه اشــاره کرده است؛ براین 
اساس، سال گذشته ورود خوبی به این حوزه داشتیم 

و امســال به ۸7۳ مدرســه غیردولتی اجازه فعالیت 
داده نشده است.

وی بــا بیان اینکــه مجموعه های در حــال فعالیت 
باید اســتانداردهای لازم را داشته باشــند، گفت: 
حدود ۲۳۰ هزار دانش آموز در مناطق آزاد تجاری 
در حال تحصیل هســتند که مســائل آموزشــی و 
پرورشــی این مناطق در حال بررســی اســت تا به 
ارتقــای شــاخص های آموزشــی و پرورشــی این 

مناطق کمک شود.
معاون وزیر آموزش و پرورش یادآورشد: ۳۲ شورای 
مدارس در کل کشــور وجود دارد و بیشــتر شوراها 
در اســتان فارس و کمترین شــوراها در شهر تهران 

فعالیت دارند.

آموزش

فعالیت۳۴۰۰مدرسههیاتامناییدرکشور

آگهی مفقودی
برگ سبز سواری هاچ بک پژو206TU5مدل ۱۳۹۹به رنگ 
موتور۱66B004702۹وشاسی به شماره  روغنی  سفید 
NAAP۱۳FEXLJ05۱۱87وشــماره شهربانی ایران 
64_۳47ب7۹به مالکیت فاطمه طالعی اردکانی مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد.
يزد

آگهی  مناقصه عمومی يک مرحله ای 
خريد به شماره 1401124

شرکت آب و فاضلاب استان ايلام در نظر دارد اقلام با مشخصات ذيل را از طريق مناقصه عمومی خريداری نمايد. لذا از تامين کنندگان 
و توليد کنندگان واجد شرايط دعوت بعمل می آبد جهت دريافت اسناد و شرکت در مناقصه و ارائه پيشنهاد قيمت به سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس setadiran.ir مراجعه نمايد. جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن:7-08432230120 داخلی 

222  امور بازرگانی تماس حاصل فرماييد . در ضمن مبالغ تضيمن براساس آيين نامه تضمين معاملات دولتی می باشد. 
تذکر: پرداخت هزينه آگهی های مناقصه به عهده برنده می باشد.

مبلغ تضمین)ریال(مدت  پیمانعنوان مناقصه- شهرستان محل اجراشماره

تهیه بارگیری حمل و تخلیه بخشی از تجهیزات الکترو مکانیکال تصفیه خانه مخزن ۱000 متر ۱40۱۱24
مکعبی و ایستگاه پمپاژ شماره ۳ شهر ملکشاهی- شماره مناقصه ۱40۱۱24 مناقصه بار

42/452/۱50/000

شرکت آب و فاضلاب استان ايلام

شركت آب و فاضلاب استان ايلام

تذکر: لازم بذکر است کليه مراحل مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا 
پيشنهاد قيمت و بازگشايی پاکات از طريق سامانه ستاد انجام می گيرد 
و فقط ارائه اصل ضمانت نامه )پاکت الف( علاوه بر بارگذاری در سامانه 
ستاد بصورت فيزيکی به دبيرخانه حراست واقع در ميدان دفاع مقدس، 

شرکت آب و فاضلاب استان ايلام، دفتر حراست الزامی می باشد. 
لغايت  تاريخ: 1401/10/18  از  اسناد  )دانلود(  مهلت دريافت 

1401/10/22 ساعت 14 ب ظ
مهلت ارائه پيشنهاد قيمت تا تاريخ:1401/11/4 ساعت 14 ب ظ 

 زمان برگزاری جلسه بازگشايی پاکات مناقصه: تاريخ 1401/11/5 
ساعت 10 ق ظ

تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/10/20
تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/10/21

 نوبت دوم



گفتگو با کارگردان فیلم »شوماه«

فیلمیبابازیفاطمهمعتمدآریابهجشنوارهفجرمیرود؟

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      21 دی 14۰1    شماره 1241

شاهرخانبا»پاتان«برمیگردد
شــاهرخان ســتاره رمانتیک بالیوود که فیلم هایش اخیــرا عملکرد 
ضعیفی از حیث فروش در گیشه داشت با بازی در فیلم »پاتان« ساخته 

سیدهارت آناد رونق را به سینمای هند برمی گرداند.
آخرین بار شــاهرخان به عنوان یک قهرمان انفرادی در سال ۲۰۱۸ در 
فیلم صفر به کارگردانی آناند لی رای با بازی انوشــکا شــارما و کاترینا 
کایف ایفای نقش کرد.از ســال ۲۰۱۸ تاکنون، این ســتاره بالیوود در 
کمدی درام هندی لال سینگ چادا و فانتزی ماجراجویی براهماسترا: 
قسمت اول - شیوا بازی داشت.پاتان بخشی از دنیای جاسوسی آدیتیا 
چوپرا تهیه کننده هندی و شــامل فرانچایز ببر با بازی ســلمان خان و 

کاترینا کایف و جنگ با بازی هریتیک روشن و تایگر شروف است.
این فیلم فیلم اکشــن و دلهره آور با بازی شاهرخ خان، دیپیکا پادوکونه 
و جان آبراهام قرار اســت در ۲۵ ژانویه ۲۰۲۳، مصادف با آخر هفته روز 
جمهوری هند همراه با نسخه های دوبله شــده به زبان تامیلی و تلوگو 
در هند منتشر شــود.کمپانی یاش راج فیلمز هند تریلر پاتان را منتشر 

کرده است.
این فیلم پس از یک سال ناامید کننده برای فیلم های هندی در ۲۰۲۲ 
که شکست های بســیاری را تجربه کرد و با تجربه ناموفق سیرک رانویر 
سینگ به پایان رسید می تواند پرچمدار صنعت ســینمای بالیوود در 

سال ۲۰۲۳ باشد.

رقابت۲فیلمایرانیدرجشنوارهبنگلادش
 فیلم های »ضد« به کارگردانی امیرعبــاس ربیعی و »تک تیرانداز« به 

کارگردانی علی غفاری، راهی جشنواره داکا بنگلادش شدند.
به گزارش روابط عمومی سازمان ســینمایی سوره فیلم های سینمایی 
ضد به کارگردانی امیرعباس ربیعی از محصولات ســازمان سینمایی 
سوره و تک تیرانداز به کارگردانی علی غفاری، در بیست و یکمین دوره 

جشنواره بین المللی فیلم داکا به نمایش درمی آیند.
این جشــنواره از ۱۴ تا ۲۲ ژانویه برابر با ۲۴ دی تا ۲ بهمن ماه در بخش 
دنیای سینما شــهر داکای کشــور بنگلادش برگزار می شــود و بیان 
جسورانه آن، مقاومت در برابر انحطاط، ابتذال و تجاری گرایی است که 

جریان اصلی صنعت فیلم بنگلادش را فراگرفته است.
جشــنواره جهانــی داکا یکــی از معتبرترین رویدادهای ســینمایی 
در بنگلادش اســت و تا حد زیادی به شــکل گیری فرهنگ فیلم ملی 
سالم و مثبت کمک کرده اســت.موضوع اصلی این جشــنواره »فیلم 
بهتر، مخاطب بهتر و جامعه بهتر« اســت و هرســاله توســط انجمن 
فیلم رنگین کمان برگزار می شود که از ســال ۱۹77 در راستای ترویج 
فرهنگ سالم ســینما در کشــور بنگلادش و بزرگداشت جریان اصلی 

جهانی در فیلم و ارتباط اجتماعی آن، اختصاص یافته است.
فیلم ســینمایی ضد به تهیه کنندگی محمدرضا شــفیعی از تولیدات 
سازمان سینمایی سوره یک درامِ سیاســی است که داستان یک عشق 
را در دلِ حوادث سیاســی روایت می کند. این فیلم سعی کرده حوادث 

پرالتهاب زمستان ۵۹ تا تابستان ۶۰ ایران را به نمایش بگذارد.

تک تیرانداز به تهیــه کنندگی ابراهیم اصغــری فیلمی قهرمان محور 
اســت که برشــی کوتاه از حضور حماسی شــهید عبدالرسول زرین، 
بهترین تک تیرانداز دوران دفاع مقدس را در قالب یک داســتان اکشن 

روایت می کند.
همچنین الهه طه ئی، مدیر مرکز بین الملل سازمان سینمایی سوره نیز 
امسال یکی از داوران بخش »فیلم های معناگرا« این جشنواره خواهد 
بود. پخش بین الملل این دو فیلم ســینمایی برعهده مرکز بین الملل 

سازمان سینمایی سوره است.

مسابقهاستعدادیابیصداباداوریبهروزرضوی
وعلیرضاجاویدنیا

مســابقه اســتعدادیابی رادیویی »آورد صدا« کاری از گــروه اخلاق و 
زندگی شهروندی رادیو تهران اســت که از این هفته جمعه ۲۳ دی ماه، 

از ساعت ۱۸:۳۰ روی موج اف.ام ردیف ۹۴ مگاهرتز می رود.
 به نقل از روابط عمومی رادیو تهران، مهرانــا رزم آر، تهیه کننده برنامه 
جدید »آورد صدا« با بیان این خبر گفت: مسابقه استعدادیابی رادیویی 
»آورد صدا« از این هفته جمعه ۲۳ دی ماه، با حضور اســاتید و داورانی 
همچون بهروز رضوی و علیرضــا جاوید نیا از رادیــو تهران پخش می 

شود.
وی با اشاره به اهداف این برنامه افزود: برنامه »آورد صدا« با هدف ایجاد 
نشاط و سرگرمی حاصل از یک رویداد چالشــی مهیج برای مخاطبان 
با پرداختن به هنــر جاودانه صدا از منظری نو در شــاخه های مختلف 

گویندگی و اجرا شرکت کنندگان را وارد رقابت می کند.
تهیه کننده برنامه جدید »آورد صدا« با بیان بخش های مختلف مسابقه 
استعدادیابی صدا خاطرنشــان کرد: مسابقه شامل بخش های متنوعی 
که شــاخه های گویندگی کتاب، دکلما توری، بازیگری رادیو و اجرای 
بداهه است. از این روی به صورت غیرمستقیم در بخش گویندگی کتاب 
معرفی کتاب و مشــتاق ســازی و دانش افزایی صورت خواهد گرفت. 
علاوه بر این، در بخش دکلماتوری با معرفی شــعرای بزرگ و پرداختن 

به گزیده ای از آثارشان آگاهی ادبی مخاطبان رشد خواهد کرد.
مهرانــا رزم آر، با بیــان ویژگی های بخــش بازیگری رادیویــی افزود: 
بازیگری رادیو مقولــه ای جذاب اما در هالــه ای از ابهام برای مخاطبان 
اســت، علاقه مندان به گویندگی و بازیگری چه به عنوان شرکت کننده 
چه مخاطب، مرز بیــن این دو ژانر را خواهند شکســت و به ماهیت این 

شاخه هنری و جذابیت های آن پی خواهند برد.
همچنین، در بخش اجرای بداهه توانایی شــرکت کنندگان را در بداهه 
گویی و سخنوری خواهیم ســنجید، با این نگاه که اهمیت این مهارت 
برای موفقیت گویندگان در اجــرای قالب هایی مانند پادکســت و یا 

ضرورت آن در ارتباطات اجتماعی مخاطبان نمایان می شود.
تهیه کننده مســابقه اســتعدادیابی صدا از رادیو تهران در ادامه یادآور 
شــد: این رویداد در فصل اول با حضــور  ۱۰۸ شــرکت کننده در ۳۰ 
قسمت تولید خواهد شد که اولین قسمت این برنامه جمعه ۲۳ دی ماه 

از ساعت ۱۸:۳۰ روی آنتن شبکه رادیویی تهران می رود.

قاب

کارگردان فیلم ســینمایی »فرزند صبح«، گفت: بهتر 
است که در فیلمنامه نویسی ایران، این تحول را جدی 
تلقی کنیم که قبل از اقتباس، رمان بنویســیم و  آنقدر 

سخت بگیریم که این کار انجام شود.
نشســت  ظرفیت های اقتباس زنان در سینمای دفاع 
مقدس با بررســی کتــاب »حوض خون« نوشــته و 
فاطمه ســادات میرعالی در ســیزدهمین جشــنواره 
مردمی عمــار با حضور بهــروز افخمــی کارگردان و 

فیلمنامه نویس در سینما فلسطین برگزار شد.
افخمی در این نشست به بررســی روایت کتاب حوض 
خون در قالب فیلمنامه پرداخت و گفت: این کتاب که 
شامل ۶۴ داستان اســت، روایت هایی از زنان در زمان 
جنگ تحمیلی و خاطرات زنان اندیمشــکی را روایت 
می کند کــه با همراهــی یکدیگر ملحفه هــا، پتوها و 
لباس رزمندگان را برای شســتن به رخت شــورخانه 

بیمارستان می بردند.
کتاب »حوض خــون« را می توان به انــدازه یک فیلم 

سینمایی یا یک ســریال تلویزیونی، ساخت 
و درآن به هم ریختگی شــهر، ساختمان های 
اداری و دلهــره ای کــه بــرای زنــان ایجاد 
می شــود، درنظــر گرفت و روی یــک زن و 
ترس ها و تهدیدهایی کــه پیرامونش وجود 

دارد، متمرکز شد
وی افزود: این کتاب را می توان به اندازه یک 

فیلم سینمایی یا یک سریال تلویزیونی، ساخت درآن 
به هم ریختگی شهر، ســاختمان های اداری و دلهره ای 
که برای زنان ایجاد می شــود، درنظر گرفت و روی یک 
زن و ترس ها و تهدیدهایی کــه پیرامونش وجود دارد، 
متمرکز شد. آن هم در شرایطی که شهر ویران شده و ما 

باید شاهد دلهره ها باشیم.
کارگردان فیلم ســینمایی »شــوکران« با اشــاره به 
ضــرورت ایجــاد فضاســازی از جنــگ تحمیلی در 
روزهای آغازین، در اپیزود اول قبل از شــروع قصه در 
سریالی که می شــود بر اســاس این کتاب ساخت، به 

بیان ایده هایــی برای فضاســازی پرداخت 
که این ایده ها با همکاری میرعالی به مســیر 
منطقی تری منتهی شد.افخمی خاطرنشان 
کرد: برای ساخت فیلم یا ســریال بر اساس 
کتاب »حــوض خون«، باید ســناریو ایجاد 
شود و این به این که کارگردان چقدر مهارت 
و توانایــی و فرصت و پول دارد تــا بتواند این 
قصه را به تصویر بکشد، بستگی دارد. بنابراین در مورد 
این فیلمنامه باید فکر شود. وقتی از فیلمنامه اقتباسی 
صحبت می کنیم باید بدانیم منابع اقتباس کجاست و 

آیا با مردمانی که زنده هستند، می توان صحبت کرد؟
کارگردان فیلم ســینمایی »عروس« که اقتباس های 
ســینمایی زیادی در کارنامه دارد، گفت: بهتر اســت 
که در فیلمنامه نویسی ایران، این تحول را جدی تلقی 
کنیم که قبل از اقتباس، رمان بنویسیم و آنقدر سخت 
بگیریم کــه این کار انجام شــود. چرا کــه درغیر این 
صورت برای نوشتن فیلمنامه دستمان بسته می شود و 

نمی توان احوال و افکار افراد را نوشت و به خوبی منتقل 
کرد.

وی اضافه کرد: آنها که می خواهند فیلمنامه بنویســد 
خوب اســت ابتدا به ســمت نــگارش رمــان بروند و 
البتــه رمان نویســی قید و بنــد کم تری نســبت به 
فیلمنامه نویســی دارد، چرا که در فیلمنامه نویســی 
توصیف نمی توانید بکنید… اگــر می توانید فیلمنامه 
بنویســید، قاعدتا می توانید یک رمان هم بنویســید. 
پیشــنهاد من به شــوراهای مختلف این بود که مقرر 
کنند فیلمنامه باید اقتباسی باشــد و نویسنده باید بر 

اساس رمان نوشته خودش اقتباس کند.
افخمــی در بخش دیگــری از این نشســت گفت: اگر 
نویسنده هســتید، وقتی رمان می نویسید، از نوشتن و 
کنارهم قرار دادن کلمات و به وجــود اوردن دنیایی با 
کلمات نمی ترســید. چرا که این کلمــات ترس ندارد. 
حال وقتی این کتاب را دارید، یعنی از ثروت شــخصی 

برخوردار هستید.

فیلم

خریدار  کارگردان فیلم »شوماه« از اینکه 
فیلمش با موضوع شــهدای غواص برخلاف 
تاکید مســوولان از ســوی هیــچ نهادی 

حمایت نشده انتقاد کرد.
مژگان بیــات کــه در اولین تجربــه بلند 
فیلمســازی خود ســراغ عملیات کربلای 
۴ و ماجرای شــهدای غواص رفته، کار خود 
را از ســال ۱۳7۸ با بازیگری آغاز کرد. او که 
در رشــته کارگردانی سینما فارغ التحصیل 
شــده، تاکنــون در فیلم هایــی همچون 
»پرینــاز«، »بی خداحافظــی«، »جانان«، 
»صــدای منــو می شــنوید؟«، »چک«، 
»قبرستان غیرانتفاعی« و »چار چنگولی« 
بازی کــرده و فیلم های کوتاهــی از جمله 
»تیزاب« و فیلم ویدیویــی »فرزند زمین« 
را ســاخته که جایزه هایی هم کسب کرده 

است. 
او در گفت وگویی درباره فیلم »شوماه« که 
آن را با موضوع شهدای غواص و بازی فاطمه 
معتمدآریا، پژمــان بازغی و روزبه حصاری، 
تدوین کیانوش عیاری، صداگذاری علیرضا 
علویان و همکاری مجید انتظامی و پسرش 
ســروش انتظامی برای ساخت موسیقی در 
سکوت خبری ساخته اســت، گفت: انگیزه 
من برای ساخت فیلمی از این ماجرا زمانی 
شکل گرفت که پیکر شــهدای غواص چند 
سال قبل پیدا و تشییع شــد و مصمم شدم 
فیلمی دربــاره این بچه هــای مظلوم وطن 
بســازم. بنابراین تحقیقاتی را شروع کردم و 
مصاحبه های زیادی با بازماندگان عملیات 
انجــام دادم و در نهایت ســال ۱۳۹۹ طرح 
اولیه نوشته شــد و بعد از تکمیل فیلمنامه، 
رایزنــی بــا بازیگــران را شــروع کردیم و 
آذرماه ســال ۱۴۰۰ پروژه کلیــد خورد و 

فیلمبرداری تا اسفندماه طول کشید.
وی کــه »شــوماه« را بــه تهیه کنندگی 
همســرش عبدالمحمد نجیبی ساخته، با 
اشاره به اینکه در حال حاضر فیلم در مرحله 
پسُت  پروداکشــن اســت، درباره حضور و 
اعتماد معتمدآریــا و دیگر عوامل مطرح در 
این فیلم به او که اولین تجربه فیلمســازی 
بلندش بوده اســت، بیان کرد:  من با خانم 
معتمدآریــا در فیلــم »پرینــاز« همبازی 
بودم و از آنجایی که با هم آشــنایی داشتیم، 
پیشــنهاد بازی در این فیلم را مطرح کردم. 

ایشــان پیش تر کامل ترین نقــش خود را 
در حوزه ســینمای دفاع مقــدس در فیلم 
»گیلانــه« ایفا کــرده بودند ولــی وقتی 
فیلمنامه را خواندند داســتان را دوســت 
داشــتند و با وجود آن که خارج از کشــور 
بودند، در فاصله ای کوتاه برای شــروع کار 
به ایران برگشــتن. درواقع نــه فقط خانم 
معتمدآریا بلکه دیگــر همکاران من در این 
فیلم بخاطــر اهمیتی که بــه موضوع فیلم 
می دادنــد، در آن حضور پیــدا کردند و با 
توجه به اینکه پروژه  در بخش خصوصی بود 
بیشترین همراهی را با ما انجام دادند. حتی 
آقای مجید انتظامی با وجود اینکه ســال ها 
است برای هیچ فیلمی موسیقی نساخته اند، 
بعد از دیدن »شوماه« ابراز تمایل کردند که 
با این پروژه همکاری کننــد ولی با توجه به 
شرایط جسمی، ایشان سرپرست موسیقی 
است و سروش -فرزندشــان- آهنگسازی 

فیلم را برعهده دارد.
بیات با بیان اینکه قصد نداشته درباره فیلم 
خبررســانی زیادی انجام شــود تا به زمان 
نمایش برســند، گفت: وقتی سال گذشته 
فیلــم را کلید زدیــم، قصد داشــتیم آن را 
برای جشــنواره فجر ۱۴۰۱ آمــاده کنیم و 
برنامه ریزی هم بر این بود که فقط یک خبر 

مقدماتی برویم تا نزدیک به زمان جشنواره، 
که کلا در این چند ماه اخیر شــرایط تغییر 

کرد. 
او در پاســخ به اینکه آیا از ابتدا قصد بر این 
بــوده که »شــوماه« در بخــش خصوصی 
ساخته شود و هیچ کدام از ارگان های دولتی 
که معمــولاً در پروژه های دفاع مقدســی 
مشارکت دارند، در این فیلم حضور نداشته 
باشند، بیان کرد: هدف ما این نبود که صرفاً 
در بخش خصوصی کار کنیــم و از آنجایی 
که معمولاً نحوه پرداخت ها توسط نهادها و 
ارگان ها با تاخیر زمانی مواجه می شــود، ما 
سرمایه خود را گذاشــته بودیم برای زمانی 
که موقع تسویه حساب دچار مشکل شدیم 
چون پرداخت به موقع دستمزد عوامل برای 
ما اهمیت بسیاری داشــت؛ به همین دلیل 
به تمام ارگان های مرتبــط از جمله انجمن 
ســینمایی دفاع مقدس، بنیاد ســینمایی 
فارابی و حوزه هنری مراجعــه کردیم ولی 
هیچ کدام برخورد مناســبی با ما و در شأن 

فیلم انجام ندادند.
بیات با اشــاره به اینکه پنج جلسه نمایش 
برای فارابی گذاشته شــده، گفت: برخی از 
ایــن ارگان ها از ســاخت فیلم های کمدی 
و اجتماعــی هــم حمایــت نمی کننــد و 

وقتــی از فیلمــی درباره شــهدای غواص 
هم حمایــت نمی کنند، فقط این شــائبه 
را به وجود می آورند که مســئله، شــخص 
است نه فیلم؛ یعنی اشــخاص و به عبارتی 
خودی ها هســتند که حمایت می شوند نه 
آثار. آقای اســماعیلی )وزیر ارشــاد( بارها 
در صحبت های خود تاکیــد کرده بود که از 
فیلم های ارزشــی، انقلابی، دفاع مقدسی 
حمایــت می کننــد ولی چطور می شــود 
فیلمی که نظر تایید شورای پروانه نمایش 
ســازمان ســینمایی را گرفته، مشاور وزیر 
در امــور ســینمایی و مدیــران دیگر در 
دســتگاه های مرتبط با این حــوزه هم آن 
را دیده و ایرادی نگرفته انــد، باز هم بدون 
حمایت باقــی می ماند تا بــرای گرفتن هر 
وسیله و تجهیزاتی که در ارتباط با موضوع 
فیلم اســت حتی گرفتن تابوت و پرچم به 

دردسر و متحمل شدن هزینه زیاد بیفتد؟
او درباره اینکــه آیا برای نمایــش فیلم در 
جشــنواره فجر متقاضی شده است؟ گفت: 
»شــوماه« فعلا در مرحله پست پروداکشن 
اســت و بدهی هم دارد. ما برای اینکه فیلم 
به اینجا برســد یــک وام ســنگین از بانک 
خصوصــی گرفتیم. زمانــی هــم که در 
حال مذاکره بــا فارابی بودیــم، گفتند که 

در جشــنواره ثبت نام کنیم تا کارها عقب 
نیفتد. ما هم پس از انتشــار فراخوان، فیلم 
را ثبت نام کردیم چون اعتماد داشــتیم که 
از فیلم حمایت می شــود اما وقتی به نتیجه 
نرســیدیم، دیدیم چــه لزومــی دارد که 
فیلم تولید شــده در بخــش خصوصی را به 
جشنواره ای بدهیم که احتمالا در برابر یک 
قضاوت ناعادلانه در رقابت با فیلم هایی قرار 
می گیرد که با بودجه های سنگین و حمایت 
دولت ساخته شده اند. ضمن اینکه همیشه 
آرزوی من این بود که بتوانم سیمرغ مردمی 
را دریافت کنم و این جایــزه حتی از جایزه 
کارگردانی هم برایم مهم تــر بوده، حالا که 
حمایتی اتفــاق نیافتــاده ترجیح می دهم 

فیلم را برای اکران باقی بگذارم.
وی یادآور شد: البته اخیرا از سوی سازمان 
سینمایی گفته شــده که فیلم های حاضر 
در جشــنواره فجر در اولویت اکران ســال 
آینده خواهند بود. آیــا می توانند فیلمی را 
که با موضوع شــهدای غواص ساخته شده 
به اکران راه ندهند، آن هم در شــرایطی که 
فیلم های تولیدی بــا بودجه های کلان در 
مجموعه های دولتی آمار مخاطبانشــان در 
سال های گذشته مشخص است ولی حتی 

گزارشی از آن ها منتشر نمی کنند؟
بیــات در پایان در پاســخ به اینکــه اگر از 
فیلمش حمایت می شــد در جشنواره فجر 
شــرکت می کرد؟ گفت: در حــال حاضر 
بنای من برای شرکت نکردن در جشنواره، 
به ایــن دلیل اســت که به عنــوان بخش 
خصوصی فضــا را برای رقابــت و قضاوت 
عادلانه مناسب نمی بینم اما درباره کلیت 
جشــنواره فجر معتقدم که این جشنواره 
متعلق به ماســت و چرا باید خــود را از آن 
محروم کنیم؟ آن بخشــی از مــردم که در 
مقابــل حضــور هنرمنــدان جبهه گیری 
می کنند اگر منطقی فکر کنند می بینند که 
پول این جشــنواره از بیت المال است، پس 
متعلق به خود ماســت نه دولت. چرا نباید 
در آن باشــیم و حرف بزنیم؟ چرا باید از آن 
عقب نشینی کنیم؟ هر آنچه در این مملکت 
هست، متعلق به ماست و تا زمانی که مردم 
به این آگاهی نرســند، فرصت و تریبون در 
اختیار افرادی بدون جایگاه درســت قرار 

می گیرد.

بهروزافخمی:فیلمنامهنویسینیازبهتحولجدیدارد

در سیزدهمین »عمار« چه خبر است؟

فیلمسازیدرحالوهوای»قصههایمجید«
زهرا منصــوری  محمدحســین امانی از 
کارگردانان حاضر در جشــنواره فیلم عمار 
تأکید کرد که انگیزه اش برای فیلمســازی 
و ورود بــه عرصــه کارگردانــی، حضور در 
همین رویــداد بوده است.محمدحســین 
امانی همدانی کارگــردان فیلم »من، آقبانو 
و لیســت آرزوها« از آثار راه یافته به بخش 
»فیلم داســتانی« ســیزدهمین جشنواره 
مردمی »عمار«، درباره ایــن فیلم توضیح 
داد: این فیلم درباره نوجوانی است که از یک 
شهرستان دور برنده سفر به مشهد می شود 
و قصد دارد همراه بــا مادربزرگش عازم این 
سفر شود. از آنجایی که شخصاً علاقه مند به 
»قصه های مجید« هســتم، سعی کردم در 
قالب همراهی این نوجــوان و مادربزرگش 

همان حال و هوا را در فیلمم داشته باشم.
وی افزود: این نوجوان در مســیر حرکت به 
سمت حرم امام رضا )ع( با این چالش مواجه 
است که چرا وقتی اولین بار نگاهم به گنبد 
امام افتاد، باید حاجت دیگران را بخواهم در 
حالی که خودم حاجت های زیادی دارم. او 
لیســتی از آرزوهای خود را در یک دفترچه 
جمع آوری می کند اما زمانی که به مشــهد 
می رســد این دفترچه را گــم می کند. تنها 
حاجتی کــه در ذهنش می مانــد، حاجت 

یکی از اهالی روستاست که تنها همان را هم 
از امام رضا )ع( می خواهــد و وقتی به خانه 
برمی گــردد متوجه می شــود این حاجت 
برآورده شده است. این قصه را براساس یک 

اتفاق واقعی به تصویر درآورده ام.
این کارگــردان دربــاره مواجهه بــا ایده 
واقعــی این فیلــم هم گفــت: مجموعه ای 
طی ماه رمضان از شــبکه سه ســیما روی 
آنتن می رفت که موضــوع آن پرداختن به 
کرامات امام رضا )ع( بود. در هر قســمت از 
آن برنامه داستانی واقعی در این باره روایت 
می شــد که داســتان فیلم ما یکی از همان 
داستان هاست که در قســمت نزدیک عید 
فطر آن برنامه روایت شــد و حــال و هوای 
شیرین تری هم داشــت. ایده اصلی حاصل 
کار پژوهش عوامل آن فیلم بود که بعدها ما 

تبدیل به فیلمنامه کردیم.
امانی درباره اینکه آیا این فیلم را صرفاً برای 
نوجوانان ساخته اســت هم تأکید کرد: نه، 
اتفاقاً می خواســتم مثل »قصه های مجید« 
هم مخاطب نوجوان داشــته باشــد و هم 
بزرگسال. خاطرم هست زمانی نوجوانی ام، 
»قصه های مجید« را هم من تماشا و دنبال 
می کردم و هــم پدر و مــادرم. آن مجموعه 
به گونه ای بود که همه بــا آن ارتباط برقرار 

می کردند. من هم تلاش کردم کارم چنین 
حال و هوایی داشــته باشد. حتی مخاطبان 
فرضی خود را محدود به مخاطبان مذهبی 
هم نکردم. بالاخره فیلم درباره امام رضا )ع( 
است و دوست داشــتم هر آن کسی که امام 
رضا )ع( را دوســت دارد، بتواند با این فیلم 

ارتباط برقرار کند.
ایــن کارگــردان دربــاره ملاحظــات و 
سختی های رفتن سراغ سوژه های مذهبی 
گفت: من خیلی قائل به تقسیم بندی آثار به 
مذهبی و غیرمذهبی نیستم و بلکه معتقدم 
اگر در هر کاری زندگی جریان داشته باشد، 
مخاطب با آن ارتباط برقــرار می کند. اکثر 
آثاری که بــه عنوان فیلم هــای مذهبی در 
ذهن داریم، کاراکترها و شــخصیت هایی 
دارند کــه برای مــن باورپذیر نیســتند و 
بیشتر صورت کلیشــه ای دارند. کمااینکه 
کارهایی که برای شــهدا ســاخته می شود 
هم همین مشــکل را دارند. اخیراً هم تجربه 
کارگردانی مجموعه ای به نام »بچه زرنگ« 
را هم داشــتیم که ســعی کردیــم چنین 
نگاهی بر آن هم حاکم باشد. اینگونه نبوده 
اســت که بچه های جنگ همواره اهل نماز 
شب باشــند، متأســفانه هاله ای دور آن ها 
کشــیده ایم که از صورت واقعــی آن ها را 

دور کرده اســت.وی افزود: اگر هر داستانی 
را به صورت واقعــی و باورپذیر روایت کنیم، 
حتمــاً مخاطب هم بــا آن ارتبــاط برقرار 
می کند و نباید به گونه ای ســراغ ســوژه ها 
و قهرمان هایی از این دســت رفت که برای 

مخاطب صورتی دست نیافتنی پیدا کند.
امانی دربــاره اهمیت حضــور فیلم خود در 
جشــنواره فیلم »عمار« هم گفــت: اولین 
انگیزه مــن برای فیلمســازی حضــور در 
جشــنواره عمار بود و در اولیــن دورخیزم 
آنقدر حاصــل کار بد بود که موفــق به ورود 
به جشنواره نشــدم! تا یکی دو سال شرایط 
همینگونه بود اما آنقدر تلاش کردم تا موفق 
به ورود بــه این رویداد شــدم. از این منظر با 
عمار بود که ما اعتماد به نفس فیلمســازی 
پیدا کردیم. شــروع جشــنواره عمار بسیار 

پرقدرت بــود و همینگونه توانســت برای ما 
تبدیل بــه انگیزه برای حرکت شــود. بعد از 
۱۳ دوره خوب است که شاهد تحول در این 
جشنواره باشــیم چرا که فکر می کنم هنوز 
دارد روی همــان روال اولیه خــود حرکت 
می کنــد، در حالی که شــرایط تغییر کرده 
اســت.وی تأکید کرد: فیلمسازی نسبت به 
گذشــته راحت تر شــده و تعداد آثار هم بالا 
رفته اســت و به همین دلیل جشنواره عمار 
بایــد در قالــب حرفه ای تری برگزار شــود. 
جشنواره عمار هنوز قالب حمایتی دارد و به 
دنبال استعدادهای تازه است، این رویکرد در 
جشنواره عمار باید حفظ شود اما تمام ماجرا 
نباید محدود به همین رویکــرد باقی بماند. 
جشــنواره عمار باید بخش حرفه ای و بخش 

حمایتی خود را از یکدیگر تفکیک کند.

آگهی مفقودی
برگ سبز سواری هاچ بک پژو206TU5مدل ۱۳۹۹به رنگ 
موتور۱66B004702۹وشاسی به شماره  روغنی  سفید 

NAAP۱۳FEXLJ05۱۱87وشــماره شهربانی ایران 
64_۳47ب7۹به مالکیت فاطمه طالعی اردکانی مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد.
يزد

آگهی  مناقصه عمومی يک مرحله ای 
خريد به شماره 1401124

شرکت آب و فاضلاب استان ايلام در نظر دارد اقلام با مشخصات ذيل را از طريق مناقصه عمومی خريداری نمايد. لذا از تامين کنندگان 
و توليد کنندگان واجد شرايط دعوت بعمل می آبد جهت دريافت اسناد و شرکت در مناقصه و ارائه پيشنهاد قيمت به سامانه تدارکات 
الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس setadiran.ir مراجعه نمايد. جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن:7-08432230120 داخلی 

222  امور بازرگانی تماس حاصل فرماييد . در ضمن مبالغ تضيمن براساس آيين نامه تضمين معاملات دولتی می باشد. 
تذکر: پرداخت هزينه آگهی های مناقصه به عهده برنده می باشد.

مبلغ تضمین)ریال(مدت  پیمانعنوان مناقصه- شهرستان محل اجراشماره

تهیه بارگیری حمل و تخلیه بخشی از تجهیزات الکترو مکانیکال تصفیه خانه مخزن ۱000 متر ۱40۱۱24
مکعبی و ایستگاه پمپاژ شماره ۳ شهر ملکشاهی- شماره مناقصه ۱40۱۱24 مناقصه بار

42/452/۱50/000

شرکت آب و فاضلاب استان ايلام

شركت آب و فاضلاب استان ايلام

تذکر: لازم بذکر است کليه مراحل مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا 
پيشنهاد قيمت و بازگشايی پاکات از طريق سامانه ستاد انجام می گيرد 
و فقط ارائه اصل ضمانت نامه )پاکت الف( علاوه بر بارگذاری در سامانه 
ستاد بصورت فيزيکی به دبيرخانه حراست واقع در ميدان دفاع مقدس، 

شرکت آب و فاضلاب استان ايلام، دفتر حراست الزامی می باشد. 
لغايت  تاريخ: 1401/10/18  از  اسناد  )دانلود(  مهلت دريافت 

1401/10/22 ساعت 14 ب ظ
مهلت ارائه پيشنهاد قيمت تا تاريخ:1401/11/4 ساعت 14 ب ظ 

 زمان برگزاری جلسه بازگشايی پاکات مناقصه: تاريخ 1401/11/5 
ساعت 10 ق ظ

تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/10/20
تاريخ انتشار نوبت دوم:1401/10/21

 نوبت دوم
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سالهاستکهخودمانرابهخوابزدیم
آقایتاج!

زاوش محمدی   چند روزی اســت از برگزاری جــام خلیج فارس در 
عراق می گذرد و یک بار دیگر ایــن جام با نام جعلی خلیج عربی در حال 
برگزاری است.هر سال هم مســئولان ما پس از برگزاری آن یک بیانیه 
می دهند و آن را محکوم می کنند به همین سادگی!سالهاســت به یاد 
دارم که هیچ اقدام دیگری غیر از بیانیه دادن نکــرده ایم.این در حالی 
اســت که حتی رئیس فیفا هم به این مراســم دعوت شــده و او هم در 

اینستاگرامش از نام جعلی استفاده می کند.
هرچه بیشتر دقت میکنم مشخص می شــود که آنها چرا به خودشان 
حق می دهنــد که از چنین اســمی اســتفاده کنند؟وقتــی مدیران 
فدراســیون ما حتی نامه فرســتاده شده خودشــان به فیفا و AFC را 
منتشــر نمی کنند چه کســی باور می کند آنها اصلا به چنین اتفاقی 
واکنش نشــان داده اند؟ گمان می رود اقای تاج و دوســتان تنها برای 
دلخوشــی رســانه ها و مردم یک بیانیه در ســایت فدراسیون منتشر 

کردند تا نشان دهند واکنش سریع و مقتدرانه ای داشته اند.
زمانی دلم می ســوزد به حال این فوتبال که ما مدعی تیم برتر آســیا 
هستیم اما کشور عراق که ســالها درگیر جنگ بوده، چنین مسابقاتی 
را برگزار و افتتاحیه ای در ســطح جام جهانی طراحی مــی کند اما ما 
سالهاست که لیگ مان حرفه ای شــده و تنها از حرفه ای شدن اسمش 

برای ما مانده و قرارداد بازیکنان.
فوتبال ما حتی از برگزاری یک مراسم ساده قهرمانی عاجز است و بارها 

دیده ایم که در جام حذفی و لیگ چه اتفاقاتی رخ می دهد.
چندسالی جام حذفی را در استادیوم تازه افتتاح شده خرمشهر برگزار 
کردند اما تعارف که نداریم،ورزشــگاه خرمشــهر کجا، ورزشگاه شهر 
بصره کجا؟آن هــم در فاصله ۵۰ کیلومتری از هم. حــالا آقای تاج می 
فرمایند النصر بازیکن ۹ هزار میلیارد تومانی جذب می کند اما فوتبال 
ما بالاتر از عربســتان قرار دارد. دقیقا کجای فوتبال مــا بالاتر قرار دارد 
آقای تاج؟ نه VAR داریم، نه استادیوم درست و حسابی، نه مدیری که 
بتواند این فوتبال را مدیریت کند. سالهاســت در باد ستاره پنج ستاره 

خوابیده ایم و هیچوقت بیدار نمی شویم.

بدهیمیلیاردیاستقلالبهسازمانلیگ
 باشگاه اســتقلال یک بدهی میلیاردی به ســازمان لیگ دارد که عدم 

پرداخت آن این تیم را می تواند دچار چالش کند.
 

سال گذشــته در حالی مصطفی آجورلو مدیرعامل وقت استقلال پس 
از چالش با ســازمان لیگ بر ســر تبلیغات محیطی مدعی درآمد ۵۰۰ 

میلیاردی شد که به نظر می رسد این پروژه شکست خورده است.
مدیرعامل ســابق اســتقلال اگر چه توانســت تبلیغات محیطی را در 
اختیار بگیرد اما پس از رفتن آجورلو مشخص شده است که درآمدهای 
پیش بینی شــده وی محقق نشــده اســت و به جای پر شدن حساب 
باشــگاه، این تیم در ماجرای تبلیغات محیطی به سازمان لیگ بدهکار 

هم شده است.
علی فتح الله زاده دیشــب در یک برنامه تلویزیونی در ایــن باره گفت: 
می گفتند ۵۰۰ میلیــارد از تبلیغــات محیطی می آوریــم ولی ۱۰۰ 

میلیارد در آمده و از آن طرف ۹۰ میلیارد به سازمان لیگ بدهکاریم.

پس از 18 روز
مربیاسپانیاییایرانراترککرد

مربی اسپانیایی بعد از جدایی از باشــگاه نفت مسجد سلیمان سرانجام 
پس از ۱۸ روز ایران را ترک کرد.

»رودریگو هرناندو« مربی اســپانیایی این فصل به عنوان دستیار رضا 
مهاجری در تیم نفت مسجد سلیمان در لیگ برتر فوتبال ایران مشغول 
به کار شد اما بعد از اخراج مهاجری، وضعیت هرناندو هم برای بازگشت 
به اســپانیا پیچیده شــد؛ به طوری که او ۱۸ روز بعد از جدایی از نفت 

سرانجام توانست به کشور خود بازگردد.
هرناندو که در این مدت دچار مشــکلات اداری شده بود، نمی توانست 
مالیات خود را پرداخت کند و در مصاحبه های خود با مطبوعات اسپانیا 
از جمله »مارکا« و »آ اس« از سفارت اســپانیا در ایران و بی توجهی به 

روند حل مشکلاتش انتقاد کرده بود.
این مربی ســرانجام پس از دریافت مجوز خروج از ایران ساعت ۱۳ روز 

گذشته وارد اسپانیا شد تا تجربه عجیب و پیچیده او به پایان برسد.
هرناندو پس از بازگشــت به کشــور خود، از حمایت رسانه ها و پوشش 

خبری مشکل او تشکر و مجدداً از سفارت اسپانیا در ایران انتقاد کرد.
وی گفت: می خواستم به طور عمومی از شما تشــکر کنم. از شهردار و 
شورای ورزش و در رأس آن اداره کل دولت ناوارا برای در دسترس بودن 
آنها در هر زمان و کمک به من؛ چیزی که متأســفانه در مورد ســفارت 

اسپانیا در ایران نمی توانم بگویم.

قاضیفینالجامجهانیبهترینداورجهانشد
قاضی فینال جام جهانی به عنوان بهترین داور جهان در ســال ۲۰۲۲ 

میلادی انتخاب و معرفی شد.
فدراسیون بین المللی تاریخ و آمار فوتبال در پایان سال ۲۰۲۲ میلادی 

بهترین های جهان در سال گذشته را معرفی می کند.
این نهاد بین المللی شــیمون مارسینیاک از لهســتان را با فاصله زیاد 
بهترین داور جهان در این ســال معرفی کرد. هفت داور از اروپا در میان 
۱۰ داور برتر جهان قرار دارند. ســه داور دیگر هــم از قاره های آفریقا و 

آمریکای شمالی و جنوبی هستند.
رده بنــدی بهتریــن داوران جهــان در ســال ۲۰۲۲ ۱- ســیمون 
مارسینیاک، لهستان، ۱۵۰ امتیاز ۲- دانیله اورساتو، ایتالیا، ۶۵ امتیاز 
۳- کلمنت تورپین، فرانســه، ۴۰ امتیاز ۴- مایکل اولیــور، انگلیس، 
۳۵ امتیاز ۵- ویکتور گومز، آفریقای جنوبی ۶- اســلاوکو وینســیس، 
اســلوونی، ۲۰ امتیاز 7- دنی ماکلیــه، هلند، ۱۵ امتیــاز 7- آنتونی 
 تیلور، انگلیس، ۱۵ امتیاز ۹- پاتریسیو لوســتائو، آرژانتین، ۱۰ امتیاز

 ۱۰- سزار راموس، مکزیک، ۱۰ امتیاز

دیدگاه

میدان

ایمان گودرزی  استقلال نیم فصل اول را 
با فراز و نشیب زیادی به پایان رساند.

 آبی پوشــان تهرانی فصل نســبتا پر فراز و 
نشیبی را پشت سر گذاشــتند. فصلی که با 
شکست آغاز شــد، با جام ادامه پیدا کرد و با 
شکست تمام شد. اما ســوال اینجاست که 
آیا اســتقلال عملکرد نا موفقی در نیم فصل 
اول داشــته و یا قهرمانی بدون باخت فصل 

گذشته توقعات را از این تیم بالا برده است؟

شروع فصل
تیم فوتبال اســتقلال فصل را بــا تغییری 
بــزرگ در نیمکت آغــاز کرد، بــا تغییری 
بزرگتــر در مدیریتــی ادامــه داد و حــالا 
زمزمه هایی درباره تغییــرات بعدی در راه 
است. اولین تغییر بزرگ این تیم بدون شک 
تغییر سرمربی تیم فرهاد مجیدی بود، مرد 
بدون باخت فصل گذشــته تصمیم گرفت 
که اوج نیمکت آبی ها را تــرک کند و برای 
ماجراجویی جدید به امــارات برود. پس از 
مطرح شدن گزینه های گوناگون سرانجام 

آجورلو، ساپینتو را به روی کار آورد.
اما اتفــاق عجیب در مورد اســتقلال خرید 
بازیکن قبل از مشــخص شدن سرمربی بود 
که نتیجه آن این شــد که برای شروع فصل 
جا برای کاوه رضایی در لیست خالی نشد و 
بازیکنی که مد نظر سرمربی بود مجبور شد 
به تبریز نقل مکان کنــد. همچنین حضور 
خســرو حیدری در کادر فنی اســتقلال به 
نظر یک تصمیم تحمیلی بــه نیمکت مرد 
پرتغالی بود. آبی پوشــان برای شروع فصل 
جداشــده های کمی داشــتند اما خرید دو 
جین بازیکن، بــدون منطق باعث شــد تا 
ترافیــک در برخی خطوط باعث شــود نه 
بازیکنان بتوانند خودشان را نشان دهند و نه 
استقلال از حضور همه بهره گیرد و بسیاری 
از بازیکنان نمایشــی ضعیف تر از انتظاراتی 
که هواداران داشتند از خود به جای بگذارند. 
تغییرات این فصل امــا فقط به نیمکت ختم 
نشــد و میز مدیریتی نیز کمی بعد از نیمی 
از نیم فصل اول به تیم اعمال شد و علی فتح 
الله زاده جای مصطفی آجورلو را در استقلال 
گرفت، تغییری که با قهرمانی در سوپرجام 
همراه بود و این موفقیت به اســم علی فتح 
الله زاده نیز نوشته شــد. حالا با نتایج اخیر 
استقلال بار دیگر شایعاتی به وجود آمده که 
ممکن است کادر فنی دچار تغییراتی شود 

اما به نظر نمی رســد که این تغییرات به نفع 
استقلال باشد.

شرایط فنی
آبی پوشــان در ابتدای فصل نه سیستم و نه 
بازیکنان فیکس مشــخصی داشتند، البته 
هنوز هم ندارنــد. تنها کاری کــه پرتغالی 
با یقین انجام داد این بود که سیســتم ســه 
دفاعه خود را به سیســتم چهار دفاعه تغییر 
دهد. در طول این نیــم فصل اتفاقت زیادی 
در ترکیب افتاد، صالح حردانی روی نیمکت 
نشست، حســینی اوج گرفت و به تیم ملی 
رسید، چشمی ستاره شد و محبی و قایدی 
هم عملکرد خوبی در خط حمله داشــتند. 

همه چیز اما رویایی نبود.
اســتقلال در ۱۵ بازی تنهــا ۱۵ گل به ثمر 
رســاند که اصلا آمــار خوبی بــرای مدافع 
عنوان قهرمانی به شــمار نمــی رود. تعداد 
گل های خــورده این تیم هــم در نیم فصل 
۱۰ عدد بود که کمتر از یک گل در هر بازی 

است اما به اندازه تمام فصل گذشته است.

بهترین بازیکن
بدون شک محمد محبی ســتاره استقلال 
در نیم فصــل اول لیگ بود و ایــن بازیکن با 
۴ گل به همراه یامگا بهترین گلزن استقلال 
تا ۱۵مین بازی این فصل بود. تنها حســرت 

محبی در این فصل بدون شــک عدم دعوت 
به تیم ملی برای جام جهانی ۲۰۲۲ قطر بود 
که البته واکنش بســیاری از کارشناســان 
فوتبال را به خاطر این تصمیم کارلوس کی 

روش به همراه داشت.

مهاجمان گل نزن
در روزهای نه چندان خوب اســتقلال، آمار 
گلزنی مهاجمان این تیم بسیار مورد توجه 
است. نکته اینجا است که یامگا با چهار گل 
زده فعــلًا بهتر از اکثر مهاجمان اســتقلال 
توانســته گل بزند و از لحاظ کارشناســان 
اگر ســاپینتو این بازیکن را در دفاع محصور 
نکند، توانایی هایش بــالا رفته و در گل زدن 
می تواند بــه مهاجمان کمــک کند، ضمن 
اینکه بهترین پنالتی زن استقلال هم هست. 
در کنار شکســت تلخ اســتقلال در تبریز 
مقابل تراکتور، گل نــزدن بازیکنان این تیم 
طی دومین بازی متوالی هم موضوعی است 
که کادرفنــی باید فکری به حــال آن کند. 
اســتقلال با وجود اینکه نفــرات پرتعداد و 
توانمندی را در خط حملــه در اختیار دارد، 
اما در بحــث گلزنی چندان شــرایط خوبی 
مخصوصاً در مسابقات از آنها شاهد نبودیم. 
اســتقلال تاکنون در لیگ برتــر ۱۵ بار به 
حریفان خود گل زده و نکتــه جالب اینجا 
اســت که 7 گل از همه گل های زده آبی ها 

توسط مهاجمان زده شده است. در این بین 
ســهم محمد محبی با ۴ گل زده از سایرین 
بیشتر اســت.مهدی قایدی، پیمان بابایی و 
ارسلان مطهری نیز هرکدام یک گل زده اند. 
این در حالی است که از بین مهاجمان هنوز 
پای ســجاد شــهباززاده و آرمان رمضانی 
به گلزنی باز نشــده اســت.از ســوی دیگر 
اســتقلال بعد از تعطیلات لیگ برتر ۴ بازی 
انجام داده که فقط ۳ بار موفق به گشــودن 
دروازه حریفان شده است. از این تعداد گل 
هم در هفته دوازدهــم مطهری فقط از بین 
مهاجمان گلزنی کرده است. در این شرایط 
به نظر می رسد ریکاردو ساپینتو باید فکری 
اساســی به حال خط حملــه تیمش کند. 
سرمربی پرتغالی استقلال برای رسیدن به 
شــرایط خوب در خط حمله باید از همین 
بازی جام حذفی با تراکتور شروع کند و باید 
دید او چگونه برای ترمیم ســاختار هجومی 

تیمش اقدام خواهد کرد.
بعضی از کارشناســان ناکامــی بازیکنان 
و همچنیــن مهاجمان اســتقلال در زدن 
گل را به عدم شناخت ســاپینتو از توانایی 
بازیکنانــش ربــط می دهنــد. ســرمربی 
پرتغالی استقلال فعلًا در تیررس منتقدان 
اســت. البته هیــأت مدیره اســتقلال نیز 
از این مربی ابــراز نارضایتــی کرده اند و از 
نتایج اخیر ناراضی هســتند. هرچند که در 

میان انتقاداتی که بیشــتر متوجه ساپینتو 
شــده، اما تعدادی از هواداران استقلال هم 
معتقدنــد بازیکنان در زمیــن راه می روند. 
اســتقلال در بازی جام حذفی باید دوباره 
به مصاف تراکتور رفتــه و به فاصله چند روز 
از این بازی در هفته شــانزدهم لیگ برتر به 
مصاف تیم ســپاهان برود. قطعاً هر دو بازی 
برای استقلال سنگین است و اگر مهاجمان 
استقلال نتوانند باز هم در حد انتظار ظاهر 
شــوند قطعاً مــورد هجمه هــواداران قرار 

می گیرند.
نکته: البتــه مصدومیــت محبــی نیز در 
عملکرد مهاجمان اســتقلال اثر گذاشــته 
اســت و شــاید اگر این بازیکن در ترکیب 
استقلال به میدان می رفت اتفاقات دیگری 

در بازی با تراکتور رقم می خورد.

خشم و هیاهو
اســتقلالی ها در ایــن فصل یــک تفاوت 
اساســی دیگر با بقیه تیم ها داشتند. آن هم 
این بود که ســرمربی این تیم یکی در میان 
اجازه حضور در کنار زمین را داشــت. مربی 
احساســاتی آبی هــا به خاطــر زود جوش 
بودنش انواع و اقسام محرومیت ها و غرامت 
ها را پشت سر گذاشت. از لحاظ فنی هم تیم 
او دو نیمه متفاوت داشت. رو به پیشرفت تا 
قبل از جام جهانی و رو به افول کامل، پس از 
جام جهانی. متحمل شــدن تنها ۲ شکست 
در ۱۵ بازی و فتح ســوپرجام بــاز هم برای 
تغییر این سرمربی دلیل منطقی به حساب 

نمی آید.

نیم فصل دوم
پنجره های بســته نقل و انتقالاتی استقلال 
باعث می شود که تصور تقویت این تیم برای 
نیم فصل دوم دور از ذهن به نظر برسد. بدون 
شک اســتقلال با وجود مهاجمان گل نزن 
و عدم وجــود هافبک خــلاق و مصدومان 
پر شــمار نیاز به بازیکن خواهد داشــت اما 
همه چیز به پرداخت بدهــی های هنگفت 
خارجی بستگی دارد. شــاید بتوان ۵ بازی 
پیــش رو را بازی های حیاتی و سرنوشــت 
ساز استقلال و ســاپینتو دانست. یک بازی 
در جام حذفی و ۴ بــازی در لیگ می تواند 
هم تکلیف آبی ها در لیــگ این فصل و هم 
تکلیف سرمربی احساســی تیم را مشخص 

کند.

کارشناس فوتبال با بیان اینکه نقش سرمربی استقلال 
در نتایج به دست آمده پررنگ تر از بازیکنان است گفت: 
در حال حاضر صلاح نیســت که »ریکاردو ساپینتو« 
برکنار شود.ایمان عالمی در خصوص وضعیت تیم های 
لیگ برتری در نیم فصل اول لیگ گفت: باید نیم فصل 
اول لیگ امســال را به دو بخش تقســیم کنیم. قبل از 
جام جهانی که بازیکنان انگیزه بالایی داشتند و تلاش 
می کردند تا بتوانند در لیســت اعزامی به جام جهانی 
قرار بگیرنــد و بعد از جام جهانی که متأســفانه انگیزه 
بازیکنان از بین رفت زیرا با آمدن کی روش تقریباً یک 

عده مشــخص به تیم ملی راه پیــدا کردند و 
ما شــاهد این بودیم بازیکنانی چون محبی 
و قایدی که قبل از جــام جهانی انگیزه های 
زیادی داشــتند بعد از آن تا حــدودی افت 
کردند.وی افزود: کیفیــت لیگ خوب بود و 
اگر امکاناتی چون زمین های چمن شــرایط 
مســاعدی داشــت به طور حتم بازی های 

بهتری را از تیم ها شــاهد بودیم.کارشناس فوتبال در 
پاســخ به این پرســش که آیا فقر گل زنی در نیم فصل 
اول لیگ به خاطر ضعف مهاجمان اســت یا هافبک ها 

نتوانســته اند آنهــا را تغذیه کننــد؟ گفت: 
به یک نکته دقیق باید اشــاره کرد. شــما در 
بعضی تیم های لیگ برتری شــاهد هستید 
که بین ۴ تــا ۶ مهاجم دارند امــا یک تیم دو 
مهاجم هم ندارد. تیمی که مهاجمان زیادی 
دارد مجبور اســت آنها را نیمکت نشین کند 
و شــاید همین مهاجم اگــر در تیم دیگری 
بود گل های زیادی هــم به ثمر می رســاند البته نبود 
هافبک های خلاق و بازی ســاز هم تأثیرگذار است. اما 
مهاجمان به طور منصفانه در تیم ها تقســیم نشده اند 

و باید این نکته را هم یادآوری کنیم که مثل زمان های 
گذشــته که مهاجمان چارچوب شناســانی که چون 
دایی، عزیزی، مجیدی و مهدوی کیا وجود داشــتند 
در حال حاضر چنیــن بازیکنانی را در لیــگ نداریم و 
باید اســتعدادیابی شــود تا هر چه زودتر فقر گلزنی و 
مشکلات گل نزدن مهاجمان حل شــود.وی در مورد 
شرایط این روزهای اســتقلال و باخت مقابل تراکتور 
هم گفت: به نظر من مســائل اســتقلال به چند بخش 
تقسیم می شود. مدیریت، ســرمربی، بازیکن، مسائل 

مالی و نبود تماشاچی که همه تأثیرگذار شده اند.

استقلال

برکناریساپینتوصلاحنیست

اخلاقرسانهایازما،حفظشانخبرنگارانازشما؛لطفارسانههارابهتمسخرنگیرید
خریدار   مصاحبــه یکی از مســئولان و 
اعضای هیات مدیره اســتقلال در روزهای 
گذشته با خبرنگاران در شــرایطی منتشر 
شــد که خنده های بی دلیل و پاســخ های 
غیرمسئولانه او حکایت از آن دارد که شان و 
جایگاه رسانه مدنظر برخی مدیران ورزشی 

نیست.
مدتی اســت رفتارهای عجیــب و به دور از 
اخلاق حرفه ای ورزشــی گریبــان ورزش 
ایران را گرفته و برخی از مســئولان نگاهی 

از بالا به پائین به رسانه ها دارند.
به بهانه مصاحبــه مهدی افضلــی یکی از 
اعضــای هیات مدیره باشــگاه اســتقلال، 
اولین صفحه این گــزارش را ورق می زنیم 
و در صفحات بعدی به ســایر اتفاقات مشابه 

می پردازیم.
بعد از اتفاقــات و نتایجی که اســتقلال در 
لیــگ برتر فوتبــال ایران به دســت آورد و 
با تاکید بر شکســت ۲ بر صفر آبی پوشــان 
پایتخت برابــر تراکتور آنهــم در دیداری 
خــارج از خانه، شــاهد برگزاری جلســه 
هیئت مدیره ایــن تیــم در روز ۱۹ دی ماه 
بودیم. نشســتی که به دلیل حساســیت و 
اهمیت ماجرا مــورد توجه خبرنــگاران و 
رســانه های گروهی قرار گرفــت و طبیعی 
است آنها برای پوشش این رویداد در کمپ 

مرحوم ناصر حجازی حاضر شوند.
خبرنگاران رســانه های ورزشــی با توجه 
به مســئولیت حرفه ای و وظیفــه ای که بر 
دوش دارند، همانند سایر برنامه های دیگر 
ورزشی خود را به این محل رساندند. کمپی 
که هم شــاهد تمرین تیم فوتبال استقلال 
تهران بــود و هــم نشســت هیئت مدیره 

ایــن باشــگاه در آن برگــزار می شــد. از 
حدود ســاعت ۱۰ صبح خبرنگاران در این 
کمپ حضــور یافتنــد تا آخریــن اخبار و 
اطلاع رســانی را برای هواداران فوتبال به 
ویژه علاقه مندان اســتقلال انجام دهند و 
طبیعی است که در چنین شرایطی انتظار 
چندساعته جزو لاینفک این اطلاع رسانی 

باشد.
در ســاعت ۱۳:۵۵ دقیقه در کانال رسمی 
باشگاه اســتقلال این مطلب منتشر شد که 
هیات مدیره باشــگاه مانند روال هفته های 
گذشته، امروز )یکشنبه( جلسه ای را برگزار 
خواهد کرد که مصوبات آن از طریق رســانه 
رسمی باشــگاه اســتقلال به اطلاع عموم 
خواهد رســید. به دلیل برگزاری این جلسه 
در کمپ مرحوم حجازی و برگزاری تمرین 
تیم فوتبال استقلال در همین مکان، امکان 
حضور اهالــی محترم رســانه در مجموعه 
مرحوم حجازی وجود ندارد و طی روزهای 
آتی و در زمان مناســب، علــی فتح الله زاده 
مدیرعامل باشــگاه اســتقلال در نشستی 
میزبان اهالی رســانه خواهد بــود و در آن 
جلسه به سوالات خبرنگاران پاسخ خواهند 

داد.
انتشــار این مطلب زمانی صورت گرفت که 
ســاعت ها از حضور رســانه های خبری در 
مقابل کمــپ ناصر حجازی می گذشــت، 
سرمای هوا از یک ســو و انتظار چندساعته 
از ســویی دیگر خســتگی خبرنگاران را به 
همراه دارد ضمن آنکه آنها در فضای بیرونی 
در انتظار کسب آخرین اخبار و اطلاع رسانی 
برای عموم جامعه بوده و این شرایط سختی 

را برای فعالان رسانه ای رقم می زند.

متاســفانه اقدامی که باعث دلخوری است 
به رفتار عجیــب و بــه دور از منطق یکی از 
اعضای هیات مدیره ایــن تیم باز می گردد. 
وقتی یک مقام مسئول در برابر دوربین های 
خبری و در مقابل رسانه ها قرار می گیرد باید 
به این مساله واقف باشــد که هر گونه رفتار 
و گفتاری، طبعــات خاص خــود را دارد و 
شوخی و پاســخ های غیرمنطقی در چنین 

فضایی جایگاه ندارد.
اولین و بدترین عادت غلط برخی از مدیران 
ورزشی ما این است که حتی حاضر نیستند 
در برابر خبرنــگاران رســانه های گروهی 
و افکار جمعی، دقایقی را تامــل کرده و در 
فضایی حرفه ای پاســخگوی آنها باشــند. 
اینکه فلان مدیر حتی حاضر نیست از پشت 
فرمان اتومیبل خود پیاده شــده و به رسم 
ادب و احترام متقابل، پاســخگوی رسانه ها 
باشد، نکته ای اســت که نیازمند آموزش و 
تاکید است چرا که به یک رسم غلط و عادتی 
ناپســند تبدیل شــده که باید هر دو طرف 
)رسانه ها و مسئولان( نســبت به آن دقت 

عمل کافی را داشته باشند.

نکته دیگــر به پاســخ های مطرح شــده 
بــاز می گردد، اینکــه در برابر ســوال های 
ساده ای مانند اینکه در نشست چه گذشت 
و آیا ساپینتو در اســتقلال می ماند یا خیر با 
نمی دانم و انشاالله پاسخ داده شود و سپس 
خنده را چاشــنی این پاســخ ها کند جای 
تعامل و تعقــل دارد. همین فــرد در برابر 
سوالی دیگر که چرا به نشست هیات مدیره 
استقلال دیر رســیده، باز با خنده می گوید 

من همیشه دیر می رسم. 
چنیــن جواب هایی در کوی و برزن شــاید 
چنــدان جلوه گری نکند امــا وقتی نام یک 
باشگاه بزرگ و تیمی مردمی در میان است 
هر رفتاری می تواند طبعــات خوب و بد به 
همراه داشــته باشــد و تاکید می کنیم این 
مساله تنها معطوف به باشــگاه و مسئولان 
استقلال نیست و متاسفانه همانطور که در 
ابتدا ذکر شــد به عادتی غلط در بین برخی 
از مسوولان ورزشی کشورمان تبدیل شده 

است.
همیــن اتفــاق در فدراســیون فوتبال هم 
مدت هاست نهادینه شده، به خصوص وقتی 
قرار اســت برنامه ای در کمپ تیم های ملی 
فوتبال انجام شود که خبرنگاران مجبورند 
ســاعت ها در کنار اتوبان و در هوای سرد و 
گرم برای اطلاع رســانی انتظار بکشند و به 
دفعات همینی رفتار تکراری و پاســخ هایی 

بعضا مشابه را هم دیده ایم.
اتفــاق دیگــری کــه در این چنــد وقت 
اخیر صــورت گرفته عدم پاســخ گویی به 
رسانه هاســت و ایــن که عنوان می شــود 
از طریق رســانه های باشــگاه خبر منتشر 
می شود. ماهیتی حضور رسانه ها پیگیری 

اخبار و اتفاقات و حاشــیه های ورزش است 
و طبیعی اســت هر خبرنــگاری به فراخور 
اطلاعات و موضوعی که بررســی می کند،  
سئوالات مختلفی را در ســر دارد اما اینکه 
باشــگاه بر اســاس یک مســیر مشخص و 
تعیین شده اطلاع رسانی کند شیوه درستی 
نیســت و به نظر می رســد فضــای ورزش 
وارد مسیری شده که رســانه ها را در قالب 
دریافــت کننده خبــر می بینــد و به هیچ 
عنوان فضای حرفه ای رســانه ای را در نظر 

نمی گیرد.
اما صحبتــی هم با همــکاران رســانه ای 
خودمان داریم. متاســفانه در برخی مواقع 
شــاهد رفتارهای غیرحرفه ای هم از سوی 
برخی همکاران خبری هســتیم که بیشتر 
به دلیل کم تجربگی و جوانی اســت اما اگر 
می خواهیم در فضایی سالم، همراه با احترام 
متقابل و اطلاع رســانی در شرایط منطقی و 
مناسب باشــیم باید هر دو طرف نسبت به 
جایگاه و مســئولیتی که دارند واقف بوده و 

بر اساس آن عمل کنند.
بــدون اغــراق اگــر بخواهیم یــک نمونه 
اخلاق مــدار در مصاحبه های خبری را ذکر 
کنیم باید به شخص اول ورزش ایران اشاره 
کنیــم، آنهایی که با وزیــر ورزش و جوانان 
مصاحبــه گرفته اند بــه این مســاله واقف 
هستند که او در هر شرایطی به احترام رسانه 
و مردم، دقایقی تامل می کند تا پاســخگو 
باشــد و اگر هم قرار باشد مطلبی بیان نشود 
آن را اعــلام می کند و این حــق طبیعی هر 
مدیر و مســئولی اســت که بنا به دلایلی از 
بیان برخی از اطلاعــات در لحظه ای خاص 

اجتناب کند.



مدیرعامل  اهــواز -محمــد مجدم
شــرکت گاز خوزســتان گفت : ســرمایه 
گذاری ما توسعه گازرسانی است به همین 
منظور برای ســال آینده 52 پروژه با متراژ 
یک هزار و 748 کیلومتر ، 13 هزار و 700 
انشــعاب ، 283 روســتا با 8 هزار و 988 
خانوار به اعتبار 730 میلیــارد تومان جز 

برنامه توسعه ای ما قرار گرفته است .
نادرقلــی زری میدانــی مدیرعامــل   
شرکت گاز خوزســتان در نشست خبری 
با اصحاب رســانه که روز یکشــنبه 18 
دی مــاه در اتاق خبــر اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اســامی خوزســتان برگزار شد 
اظهار کرد : حوزه وظایف شــرکت های 
گاز اســتانی که روشــن و تبیین شــده 

است توزیع گاز می باشد .
زری میدانی عنوان کــرد : روزانه حدود 
860 میلیون مترمکعب گاز از پالایشــگاه 
ها به شــبکه های انتقال سراسری کشور 
تغذیه می شــود که شــرکت هــای گاز 
اســتانی پس از دریافت گازها آن را بین 
مشــترکین عمده و جزئی اعم از خانگی، 

تجاری و صنایع عمده توزیع می کند.
این مقام مسئول با بیان اینکه گازرسانی 
بــه شهرســتان هــا و صنایــع در حوزه 
وظایف شــرکت های گاز اســتانی است 
تصریح کرد : گازرســانی به صنایع عمده 
و صنایع جز مثــل مرغــداری و گلخانه 

ها از وظایف ما می باشــد کــه به ترتیب 
اولویت ، درخواســت ها و مجوزهایی که 
قرار است صادر شــود به آن ها گازرسانی 

میشود .
خوزســتان  اســتان  در   : افــزود  وی 
گازرسانی تمام شــهرها انجام شده است 
یعنی گازرســانی صدردصــدی، به جز 
شــیهون که جدیدا شهرستان شده است 

و آن ها هم در حال گازرسانی می باشد .
مدیرعامل شــرکت گاز خوزستان گفت : 
در سال های قبل ، خوزســتان به واسطه 
اینکه گرمســیر شــناخته میشده توسعه 
گازرســانی آن اولویت نداشته ولی در 6 
ســال اخیر اولویت پیدا کرده و ســرعت 
توســعه بخش روســتایی بیشــتر شده 

است .
زری میدانــی بــا اشــاره بــه اینکه 86 
درصد بخش روســتایی تحت پوشــش 
گاز اســت خاطرنشــان کرد : تنها اندیکا 
از اســتاندارد روســتایی کشــور عقب 
اســت که برای آن برنامه های توسعه ای 
خوب داریم . حدود ســه هفته گذشــته 
گازرســانی نوراب و قلعه زراس آغاز شده 
که اگر این پروژه و پروژه چلو به سرانجام 
برسد ، اندیکا هم به اســتاندارد کشوری 

خواهد رسید .
این مقام مســئول بیان کرد : حدود 860 
میلیــون مترمکعب تولید گاز در کشــور 

داریم که سهم خوزســتان افزایش پیدا 
کرده و صنایع استان از محدودیت خارج 

شده اند و دیگر از ما گله مند نیستند .
وی با بیان اینکه وضعیت اکنون درســطح 
استان اســتیبل اســت و هیچ محدودیت 
خانگــی و تجــاری نداریم اضافــه کرد : 
مصرف گاز تقریبا برابر با نرم پارسال است؛ 
حــدود 13 میلیون مترمکعــب در بخش 
تجــاری و خانگی غیرعمــده و حدود 40 
میلیون مترمکعــب در بخش صنایع عمده 
مثل فولادها، کشــت و صنعت ها و نیروگاه 

ها مصرف می شود .
مدیرعامل شــرکت گاز خوزستان گفت 
: استان خوزســتان در فروش گاز رقابت 
میکنــد و پــس از تهران ، خوزســتان و 

اصفهــان بصورت متغیــر در جایگاه دوم 
و سوم قرار دارند .

زری میدانی با بیان اینکه امســال هیات 
دولت تعرفه ای مصوب کرده که بصورت 
اقلیمــی و پلکانــی محاســبه میشــود 
تصریح کرد : 12 پلــکان و 5 اقلیم تعریف 
شده است که خوزســتان در اقلیم 4 یا 5 
قرار دارد . در اقلیــم 5 ماهیانه حداکثر تا 
200 مترمکعب به ازای هــر واحد ، جزء 
مشــترکین با مصرف معمولــی و خوب 
حســاب می شــود که حداکثر تعرفه آن 

96 تومان و 6 ریال است .
این مقام مســئول اظهار داشت : بیشترین 
فروش گاز خوزســتان در بخــش صنعتی 
اســت و کمتر در بخش خانگــی و تجاری 

انجام می شــود . حدود یک میلیون خانوار 
تحت پوشش شــهری و 270 هزار خانوار 

تحت پوشش روستایی قرار دارند .
وی افزود : در ســه پله اول اگر 75 درصد 
مصــرف را کاهش دهنــد از 15 دی ماه 
تا 15 بهمــن ماه کل هزینــه مصرف گاز 

بخشیده می شود .
مدیرعامل شــرکت گاز خوزستان گفت 
: ســرمایه گذاری ما توســعه گازرسانی 
اســت به همین منظور برای سال آینده 
52 پروژه بــا متــراژ یک هــزار و 748 
کیلومتر ، 13 هزار و 700 انشعاب ، 283 
روســتا با 8 هزار و 988 خانوار به اعتبار 
730 میلیــارد تومان جز برنامه توســعه 

ای ما قرار گرفته است .

بوشــهر- رضا حيدري برای اولین بــار در ایران، 
جراحی بازسازی رباط صلیبی خلفی بدون پیچ گذاری 
که روشی نوین با مدت نقاهت کمتر است، در بیمارستان 
تأمین اجتماعی سلمان فارسی بوشهر، بر روی زانوی 

یک ورزشکار آسیب دیده انجام شد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان تأمین اجتماعی، 
یک متخصص ارتوپدی و فلوشــیپ زانو در بوشهر، 
روشــی برای عمل جراحی ربات صلیبی پشتی زانو 
ابداع کرده که بــرای اولین بار در کشــور آن را در 
بیمارستان سلمان فارســی تأمین اجتماعی بوشهر 

بر روی زانوی یک ورزشکار آسیب دیده انجام داد.
انجــام عمــل جراحــی بازســازی ربــاط صلیبی 
خلفی، یکــی از مشــکل ترین عمل هــای جراحی 
آرتروســکوپی زانو اســت که معمولا در این عمل، 
از گرافــت تاندون اهدایــی )الوگرافت( اســتفاده 
می شــود اما بــرای اولین بــار در ایــران، جراحی 
بازســازی رباط صلیبی بدون پیچ گذاری و با روش 
دو طــرف معلــق در بیمارســتان تأمین اجتماعی 

سلمان فارسی بوشهر انجام شد.

روش جراحی انجام شــده در بیمارســتان سلمان 
فارســی بوشــهر مزیت هایی نســبت به روش های 
قبلــی دارد. از جملــه اینکــه در ایــن روش از 
تاندون های خود بیمار به عنوان گرافت بازســازی 
اســتفاده می شــود که عاوه بر ایجاد اســتحکام 
بیشتر، از ایجاد حساســیت احتمالی به گرافت نیز 

جلوگیری می شــود و ایــن روش همچنین هزینه 
کمتری نســبت به روش های جراحــی قبلی دارد. 
همچنیــن در این روش بــه دلیل پر شــدن حفره 
اســتخوانی با گرافت اســتخوانی که از خود بیمار 
برداشــته می شــود دیگر نقص اســتخوانی که در 
روش های قبلی ایجاد می شــد، ایجاد نمی شود که 

باعث افزایش سرعت بهبودی بیمار می شود.
یکــی از ویژگی های بســیار مهم ایــن روش، امکان 
ســفت کردن مجــدد گرافــت از دو ســمت گرافت 
تاندون کارگزاری شده اســت تا زانو به پایداری مورد 
نظر برســد که بســیار منحصر به فرد است. این عمل 
جراحی به طــور موفقیت آمیز و از طریق بی حســی 
نخاعی انجام شــد و ورزشکار آســیب دیده می تواند 

طی 6 ماه آینده، ورزش حرفه ای خود را از سربگیرد.
ایــن روش جدید جراحی توســط تیــم ارتوپدی 
بیمارستان تأمین اجتماعی ســلمان فارسی بوشهر 
به سرپرســتی دکتــر محمد اوجی مهــر متخصص 
ارتوپــدی انجام شــده اســت. دکتــر اوجی مهر 
سرپرســت تیم جراحــی انجام دهنــده این عمل 
بی ســابقه در مورد ویژگی های این روش گفت: من 
حتی در جســت وجویی که در منابــع و مقاله های 
خارجی داشــتم ســابقه ای از انجام ایــن عمل با 
چنین روشــی نیافتم و می توان گفت که شاید این 
عمل بــرای اولین بــار در جهان، در بوشــهر انجام 

شده است.

البرز-مظفــری  مدیــر عامــل منطقــه ویژه 
اقتصادی و فرودگاه بیــن المللی پیام با اشــاره به 
توسعه زیر ســاخت ها گفت:پســت برق 400 کیلو 
ولــت در بازه زمانــی 2 ســاله در ایــن منطقه راه 

اندازی می شود.
 با هدف بررســی وضعیــت برق منطقه، نشســتی 
با حضور مهنــدس اکبر قنبرپور مدیــر عامل پیام، 
علی اصغر انصــاری معاون برنامه ریــزی و نظارت 
راهبردی وزارت ارتباطات، مهــران گابکش مدیر 
عامــل برق منطقــه ای تهــران، حبیــب قراگوزلو 
معاون اقتصادی شــرکت توانیر و حســن کریمی 

مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق البرز در این 
منطقه برگزار شد.

معاون وزیر ارتباطات و فنــاوری اطاعات با تاکید 
بر توســعه منطقه ویــژه اقتصادی و فــرودگاه بین 
المللی پیام گفــت: حمایت از توســعه منطقه ویژه 
اقتصادی پیــام در ردیف برنامه های ملی اســت بر 
همین اســاس، برنامه های پیش بینی شــده برای 
توســعه این منطقه از جمله زیر ســاخت ها باید به 

صورت کان و ملی برنامه ریزی شود.
او  با اشــاره بــه تبدیل منطقــه ویــژه اقتصادی و 
فرودگاه بین المللی پیام بــه قطب اقتصاد دیجیتال 

منطقه اظهار داشت: با هدف رســیدن به این مهم، 
می بایســت زیر ســاخت های مورد نیاز آن در تمام 

بخش ها از جمله برق به خوبی دیده و تامین شود.
قنبرپور در این نشســت با اشــاره به ظرفیت های 
منطقه ویــژه اقتصادی و فرودگاه بیــن المللی پیام 
عنوان کرد: با توجه به برنامه ریــزی و فعالیت های 
صورت گرفته با هدف دســت یابی بــه هدف اصلی 
که تبدیل پیام به قطب اقتصاد اســت، توســعه زیر 
ســاخت ها به صورت جــدی در دســتور کار قرار 

گرفته است.
وی اظهــار داشــت:تامین برق یکــی از مهم ترین 

نیاز هــای این منطقه بــوده که با توجه به نشســت 
صورت گرفته مقرر شــد تا در چشم انداز بلند مدت 
و بــرای تامین بــرق در بازه زمانی10 تا 20 ســال 
آینده، پســت 400 کیلو ولت در ایــن منطقه طی 

دوسال راه اندازی شود.
مدیر عامــل منطقه ویژه اقتصــادی و فرودگاه بین 
المللی پیــام ادامه داد: همچنین احــداث نیروگاه 
بــا ظرفیت حداقل 20 مــگاوات در ایــن منطقه از 
دیگر برنامه هــای کوتاه مدت بــرای تامین برق در 
پیام بوده که مقرر شــده در این رابطه نیز اقدامات 

اجرایی انجام و این مهم محقق شود.

بوشهر
در بیمارستان تأمین اجتماعی بوشهر و برای اولین بار در کشور انجام شد؛

وشی ابداعی انجام عمل بازسازی پارگی ربات صلیبی خلفی با ر

 با هدف تبدیل پیام به قطب اقتصاد دیجیتال:

پست برق ۴۰۰ کیلو ولت در منطقه ویژه اقتصادی پیام  راه اندازی می شود

اصفهان-مریــم مومنــی مدیــر طــرح 
ســاماندهی نــاژوان از تخفیــف 30 درصــدی 
آکواریوم ناژوان به مناســبت میاد حضرت زهرا 

)س( و روز مادر خبر داد.
 مهــدی قائلی اظهار کــرد: مجموعــه آکواریوم 
ناژوان همزمــان با ایام میاد باســعادت حضرت 
زهرا)س( و روز گرامیداشت مقام زن در روزهای 
چهارشــنبه 21 دی مــاه و شــنبه 24 دی ماه با 
تخفیف 30 درصــدی میزبان عموم شــهروندان 

خواهد بود.
او با اشــاره به طرح ویژه شــورای اســامی شهر 
برای روز مادر ادامه داد: بر اساس مصوبه  شورای 
اســامی شــهر اصفهان در ایام منتهی به ولادت 
حضرت فاطمــه )س( یعنی روزهــای 22 و 23 
دی ماه، همه اماکن تفریحی شــهرداری اصفهان 
و ناژوان به جــز تونــل آکواریوم بــرای بانوان و 

فرزندان زیر 10 سال آنها رایگان خواهد بود.
او خاطرنشــان کرد: با تصویب و اباغ این لایحه 

دوفوریتــی مراکــز تله ســیژ نــاژوان )که تحت 
عملکرد شــرکت توســعه مجتمع های سیاحتی 
و ورزشــی ســپاهان اســت( باغ پرنــدگان، باغ 
خزندگان و موزه صدف ها عاوه بر رایگان شــدن 
برای بانوان و دختران، برای خردســالان پسر تا 
ســن 10 ســال نیز در قالب طرح مهمان مامان 

رایگان شده است.

مدیــرکل  گرگان-مهنــاز محمدزمانــی 
ارتباطات و فناوری اطاعات گلســتان گفت: پروژه 
فیبررسانی به منازل و کســب و کارها )FTTH( در 
گلستان طی هفته جاری وارد فاز اجرایی می شود.

محمد احمــدی  اظهارکرد: پروژه فیبر رســانی به 
منازل و کســب و کارها )FTTH( در گلستان طی 

هفته جاری وارد فاز اجرایی می شود.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطاعات گلســتان 
افزود: تا پیش از این مراکــز جمعیتی قابل توجه 
و کســب و کارها و دانشــگاه ها از ایــن فناوری 
برخوردار بوده اما مرکز گلســتان هــم وارد این 

برنامه شده است.
طبــق گفته وی ســایر شهرستان های اســتان 
هم با توجه بــه اعام آمادگــی و فراهم کردن 
زیرســاخت ها در مراحــل بعــد قــرار خواهند 
گرفت.احمــدی بیــان کــرد که در گلســتان 
این امر توســط بخــش خصوصی بــوده و بالغ 
بر 500 میلیــارد تومان ســرمایه گذاری انجام 

خواهــد شــد.مدیرکل ارتباطــات و فنــاوری 
اطاعــات گلســتان اضافــه کرد: پیــش بینی 
می شــود که در 6 ماه کل شــهرهای استان از 
این تکنولوژی بهره مند شــوند.وی افزود: بعد 
از اجرای فیبرنوری اگر شــهروندان بخواهند از 
فضای مجــازی و اینترنت اســتفاده کنند، باید 

از این فناوری بهره بگیرند.

اصفهان گلستان
به مناسبت روزمادر؛

در تفریح گاه های اصفهان مهمان مامان باشید
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات گلستان:

وژه فیبررسانی به منازل در گلستان وارد فاز اجرایی شد پر

مدیرعامل شرکت گاز خوزستان:
سرمایه گذاری ما ، توسعه گازرسانی است

پایش کیفیت آب شهر اهواز با افتتاح مرکز 
مانیتورینگ نظارتی آبفا خوزستان

اهواز -محمد مجدم  مرکــز مانیتورینگ پایش و نظارتی اهواز 
و شادگان با حضور مدیر کل حراست آبفا کشور افتتاح شد.

 مدیر کل حراســت آبفای کشــوردر مراســم افتتاحیه مانیتورینگ 
نظارتی آبفا اهواز اظهار داشت: کیفیت آب شــرب خط قرمز شرکت 
مهندسی آبفای کشور است و پایش کیفیت آب شرب باید 24 ساعته 

در اهواز و استان توسط متولیان نظارت و کیفیت پایش شود.
وی افزود: سیســتم نظارتــی و پایــش مانیتورینگ شهرســتان 
شــادگان درتاسیســات آبفا این شهرســتان با هــدف کنترل در 

خدمات رسانی به مردم شریف شادگان نیز  افتتاح شد.
عرب نژاد تصریح کرد: با همت دولت ســیزدهم و توجه وزارت نیرو 
و آبفای کشــور به تامین آب شــرب با کیفیت خوزســتان، پروژه 
آبرســانی خط غدیر برای تامین آب شــرب با عزمی راسخ وزارت 
نیرو اجرایی و تکمیل شــد تا تامین آب شــرب شــهرهای هدف و 
اهواز از آب با کیفیت دز تامین شــود.وی در ادامه افزود: با افتتاح 
خط غدیر آب شــرب شــهرهای دشــت آزادگان، اهواز، آبادان، 
خرمشــهر و شــادگان از آب با کیفیت ذر تامین می شود تا دولت 

مردمی در ارائه خدمات به مردم شریف خوزستان پیشتاز باشد
مدیر کل حراست آبفای کشــور بیان کرد: سیســتم مانیتورینگ 
نظارتی شــرکت آب وفاضاب اهواز با هدف نظــارت همکاران آبفا 
اهواز افتتاح شــده اســت که این گام مهمی در عرصــه نظارت بر 

کیفیت و عملکرد متولیان امر در بخش آبرسانی است.
وی در ادامه به افتتاح ساختمان مدیریت بحران در بخش اهواز اشاره 
کرد و گفت: شرکت آب و فاضاب اهواز باید از ظرفیت نیروهای خود 
برای حل مشکات اهواز اســتفاده کند و امروز شاهد آن هستیم که با 
ادغام شــرکت ها گام های موثری در ارائه خدمات به مردم را صورت 
گرفته است و همه مجموعه آبفا در خوزستان با همین هدف باید پای 

خدمت به مردم شریف خوزستان باشند.
عرب نژاد با اشــاره به ســرعت اجرایــی پروژه فاضــاب در اهواز 
افزود: پــروژه هــا باید با ســرعت اجرا شــوند و تــاش تک تک 
مجموعه آبفــا باید بــه نتیجه ای برســد که دغدغه مقــام معظم 

رهبری در مورد خوزستان برطرف شود.
مدیــر کل حراســت آبفای کشــور خاطر نشــان کــرد: مجموعه 
حراست شرکت آب و فاضاب خوزستان اقدامات بسیار مثبتی در 
خوزستان انجام داده اســت که جا دارد از تاش همه همکاران در 

حراست آبفا خوزستان قدردانی و تشکر کنم.

با ظرفیت هشت هزار و ۳۰۰ تن تولید؛
ورش ماهی لرستان آماده  4 مجتمع پر

بهره برداری است

خرم آباد -طولابی مدیر کل شــیات لرســتان گفت: چهار 
مجتمع پــرورش ماهی با ظرفیت هشــت هــزار و 300 تن آماده 
اجرای ماده 27 و واگذاری به بخش خصوصی و بهره برداری است.

کیارش بیرانوند  افزود: زیرســاخت کامل در مجتمع های پرورش 
ماهی سپیددشــت، چم چیت، فیروز آباد و انــاررود فراهم و آماده 

واگذاری شده اند.
وی با اشــاره به بهره برداری مجتمع پرورش ماهی سردآبی دوآب 
با ظرفیت هزار و 500 تن بیان داشــت: مجتمع های پرورش ماهی 
خاویاری در رومشــکان با ظرفیت یک هزار و 500 تن و درب گنبد 

با ظرفیت 500 تن نیز وارد فاز اجرایی شده است.
وی ادامــه داد: مجتمع پــرورش ماهیــان خاویــاری رنگین بان 
پلدختر بــا ظرفیت یک هــزار و 500 تن و مجتمــع پرورش ماهی 
ســردآبی فیروزآباد سلســله با ظرفیــت دو هزار تن نیــز از جمله 

مهمترین پروژه های آبزی پروری در حال اجرا هستند.
مدیرکل شیات لرســتان اضافه کرد: میزان تولید آبزیان پرورشی 
در استان از 16 هزار و 435 تن در سال 93 به 39 هزار و 33 تن در 

سال 1490 رسیده است.
بیرانونــد در خصوص مزارع فعــال پرورش ماهی لرســتان گفت: 
534 مزرعه ماهیان ســردآبی، ماهیان گرمابی 78 مزرعه، ماهیان 
زینتی 48 مزرعه، ماهیــان خاویاری چهار، پــرورش زالو 2 و 36 

مزرعه تکثیر در استان فعال است.
وی افــزود: همچنین پــرورش ماهی در قفس ســد مروک دارای 
چهار قفس به ظرفیت 300 تن، ســد هاله شهرســتان کوهدشت 
دارای چهــار قفــس ماهیــان گرمابــی بــه ظرفیــت 300 تن و 
ســدحوضیان الیگودرز بــا 10 قفس و ظرفیت اســمی 500 تن از 

مهمترین مزارع آبزی پروری استان هستند.

جلسه رسمی شورای اسلامی شهرچهارباغ 
برگزار شد

 البرز- مظفری هفتاد و هشــتمین جلســه رســمی شــورای 
اسامی شهرچهارباغ برگزار شد .هفتاد و هشــتمین جلسه رسمی 
شورای اســامی شــهر چهارباغ  با حضور رئیس و اعضای شورای 
اســامی شــهر ، مهندس موسوی شــهردار ، سرپرســت معاونت 
اداری مالی و رئیس اداره عمرانی شــهرداری در خصوص بررســی 
مسائل و مشکات شــهری و لوایح و نامه های رســیده از شهرداری و 
سایر ادارات به ریاست ســرکار خانم مهندس کتابدار رئیس شورای 

اسامی شهر چهارباغ در محل سالن جلسات شورا برگزار شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بانک مرکزی اعلام کرد
امارات،مقصددومحوزهپولیوبانکیایران

دیدار و گفتگو با رئیس کل بانک مرکزی امــارات متحده عربی و دیگر 
مقامات این کشــور همســایه در جهت تقویت مناســبات اقتصادی و 
افزایش همکاری های پولی و بانکی جمهوری اســلامی ایران و امارات 
متحده عربی از برنامه های رئیس کل بانک مرکزی در ســفر به ابوظبی 
است. تســهیل روابط پولی و بانکی با امارات متحده عربی، تامین منابع 
لازم برای تجارت تجار ایرانی در این کشــور و مذاکــرات فنی پولی در 
خصوص تطابق نظام ارزی و تجاری، اهداف اصلی سفر رئیس کل بانک 

مرکزی به امارات است.
طبق اعلام بانک مرکزی، مهدی صفری - معاون دیپلماسی اقتصادی 
وزیر امور خارجه -  نیــز در این مذاکرات، رئیــس کل بانک مرکزی را 
همراهی می کند. مذاکــرات فنی هیئت تخصصی بانــک مرکزی در 

امارات از ظهر دیروز آغاز شده است.
مدیران عامل بانک های صادرات، ســپه، پارســیان و معاون بین الملل 

بانک ملی نیز در این سفر حضور دارند.
توســعه و تقویت ارتباطــات و مناســبات اقتصادی، پولــی و بانکی با 
کشورهای حاشیه خلیج فارس در دســتور کار جدی رئیس کل بانک 

مرکزی قرار دارد.

مدیر عامل کارگزاری بانک صنعت و معدن  خبر داد
کسبرتبهسومصندوقمشتركصنعتومعدن
ورتبهپنجمصندوقمختلطکوثردربینسایر

صندوقهایسرمایهگذاری
مدیر عامل کارگزاری بانک صنعت و معدن: صندوق مشترک صنعت و 
معدن در ۶ ماهه گذشته در رده ۵۰ قرار داشته که طبق آمار اعلام شده 
از سوی ســازمان بورس هم اکنون رتبه ۳ را از بین ۱۱۹ صندوق از آن 
خود کرده و صندوق کوثر با پیشــرفت قابل ملاحظه ای از رتبه ۱۴ طی 

شش ماه گذشته به رتبه ۵ رسیده است.
به گزارش روابــط عمومی بانک صنعــت و معدن، وی اظهار داشــت: 
صندوق های سرمایه گذاری در کارگزاری بانک صنعت و معدن توسط 
تیمی از تحلیل گران و معامله گران حرفه ای مدیریت شــده تا ریسک و 
بازده به نحو مطلوبی کنترل شود و امکان ســرمایه گذاری در بورس را 
بدون صرف زمان و دانــش فراهم کرده تا جایی که با توجه به شــرایط 
موجود بر روی عملکرد صندوق ها عمدتاً میزان ســود صندوق درآمد 
ثابت چند درصد بیشتر از ســود حاصله از سپرده گذاری در بانک ها می 

باشد.
رامین ملماسی مدیر عامل شــرکت کارگزاری بانک صنعت و معدن به 
شرایط و روند فعالیت صندوق های موجود در کارگزاری بانک صنعت و 
معدن اشاره کرد و اذعان داشت: سودی که صندوق درآمد ثابت و بانک 
به سرمایه گذاران پرداخت می کنند نزدیک به هم است اما عمدتاً میزان 
ســود صندوق درآمد ثابت با توجه به استفاده از ابزارهای مالی مختلف، 
دارای چند درصد سود بیشتر نسبت به بانک ها می باشد که سود مرکب 

آن، رقم قابل توجهی را در ماه برای سرمایه گذاران ایجاد خواهد کرد.
وی افزود: نرخ سود ســپرده بانکی ســالانه با تصویب نرخ بهره توسط 
دولت تعیین می شــود و با توجه بــه تمایل دولت ها به خــروج پول از 
سپرده های بانکی و به کار گرفتن آن در کســب و کارها هر سال امکان 
کاهش آن وجود دارد و با توجه به تورم روزافزون کشــور و نیاز دولت به 

تامین منابع مالی، احتمال افزایش آن دور از ذهن نیست.
ملماســی به دیگر دلایل بالاتر بــودن بازدهی صنــدوق درآمد ثابت 
کارگزاری بانک صنعــت و معدن با عنوان صندوق مشــترک صنعت و 
معدن اشــاره کرد و اظهار داشــت: این صندوق ها اجازه دارند قسمتی 
از ترکیب دارایی خود را از ســهام قابل معامله در بازار سرمایه تشکیل 
دهند و همچیــن اوراق تامین مالــی و اوراق درآمد ثابــت با بازدهی و 
سررسیدهای مختلف را معامله کنند که مدیران صندوق با بهره گیری 
حرفه ای از این امکان سود بیشــتری خلق می کنند تا جایی که شاهد 
هســتیم به طور معمول بازدهی این صندوق در هر مــاه ۲ تا ۳ درصد 

بالاتر از سود سپرده بانکی است.

میزان بازدهی صندوق مشترک صنعت و معدن
مدیر عامل کارگزاری بانک صنعت و معدن در خصوص میزان بازدهی 
صندوق مشــترک صنعت و معدن گفت: بازدهی صندوق مذکور طی ۶ 
ماهه گذشــته ۳۲۱/۸/% ، ۳ ماهه ۱۸۵/7% و بازدهی یکماهه %7۰7/۳ 

محاسبه شده است.
همچنین رتبه صندوق مشــترک صنعت و معدن در ۶ ماهه گذشــته 
در رده ۵۰ قرار داشــته که با توجه به تغییرات عملکرد و استراتژیهای 
جدید صندوق این رتبه سیر صعودی چشــمگیری داشته تا جایی که 
طبق آمار اعلام شده از سوی ســازمان بورس هم اکنون رتبه ۳ را از بین 

۱۱۹صندوق از آن خود کرده است.
ملماســی تصریح کرد: با توجه به تحلیل های انجام گرفته در خصوص 
خرید اوراق بادرآمد ثابت در صندوق مشترک صنعت و معدن، حداقل 

سود با نرخ ۲۳ درصد در سال آتی پیش بینی می گردد .
شایان ذکر است، ســرمایه گذاری در این صندوق معاف از مالیات می 
باشد و پرتفوی صندوق متشکل، ۵۵.۱% اوراق بهادار، ۱۳.۵۴% سهام و 

۲۹.۲۴ سپرده می باشد.

میزان بازدهی صندوق مختلط کوثر
ملماســی در خصوص بازده صندوق کوثر اعلام کرد: به ترتیب بازدهی 
۶ ماهه صندوق مشــترک کوثر ۳۲/۶%، ۳ ماهــه ۳۵/۱۶% و بازدهی 

یکماهه صندوق به ۳۲/۶% رسیده است.
همچنین صندوق کوثر با پیشــرفت قابل ملاحظــه ای از رتبه ۱۴ طی 
شش ماه گذشــته به رتبه ۵ بین صندوق مختلط بازار سرمایه رسیده 
است.طبق اعلام رامین ملماســی، با حضور تحلیل گران و معامله گران 
حرفه ای بازار ســرمایه در تیم مدیریت ســرمایه گذاری این صندوق ، 
ریسک و بازده به نحو مطلوبی کنترل شده و مدیریت دارایی به گونه ای 

حرفه ای انجام می شود.
همچنین سرمایه گذاری در صندوق کوثر معاف از مالیات می باشد و بر 
خلاف سهام و سایر اوراق بهادار که ممکن است در بازه ای از زمان، برای 
فروش آن ها صف های سنگینی ایجاد شود و سهامداران نتوانند سرمایه 
خود را نقد کنند، صندوق مشترک صنعت و معدن نقدشوندگی بالایی 
دارد و سرمایه گذاران این صندوق به راحتی می توانند سرمایه خود را از 

صندوق خارج کرده و به وجه نقد تبدیل کنند.
شــایان ذکر اســت، در صورت نحوه ثبت نام و صدور واحد در هر یک از 

صندوق های یادشده به شرح زیر می توانید اقدامات لازم را انجام دهید:
قبل از هرگونه ثبت نام شــما باید در سامانه ســجام احراز هویت شده 
باشــید.ثبت نام اولیه در ســایت انجام شــود در صورت احراز هویت 

حضوری و غیر حضوری حتما در سایت مورد نظر ثبت نام نمایید.
دو فرم اشــخاص حقیقی و فرم پذیره نویســی صدور واحد هر دو فرم ) 
ورود در سایت در قســمت درباره صندوق- راهنمای سرمایه گذار( را 

پرینت گرفته و مشخصات کامل همراه امضا مشتری تکمیل گردد.
تصویر کارت ملی و تصویر شناســنامه را همراه فرم اشخاص حقیقی و 

فرم پذیره نویسی و تصویر کارت ملی و شناسنامه برای ما ایمیل کنید.
در صندوق کوثر تا بازه زمانی زیر ۳ ماه ابطال نداشته باشید زیرا جریمه 

ابطال بین ۵-۱% از اصل سرمایه، از سرمایه گذاری کسر می شود.
gmail.com@Smfund۲ایمیل    https://smfund.ir سایت

زمان تایید صدور: یک روز کاری پس از صدور زدن
واریز ابطال: از زمان تایید ابطال ۳ الی 7 روز کاری

استفادهازسوختمازوتبرایجلوگیری
ازخاموشی

فاطمه صفری هرساله با نزدیک شدن روزهای سرد سال سهمیه گاز 
نیروگاه ها کاهش پیدا میکند و از ســوخت جایگزین استفاده می شود 

که آلودگی هوا را به دنبال دارد.
 ۲۰ روز آلودگی پیاپی را پشــت ســر گذاشــته ایم؛ اما مســئولان امر 
می گویند »مازوت سوزی نداریم.« و »آلودگی هوا به دلیل خودروهای 
فرســوده اســت« انگار که عادت کرده اند به جای پیــدا کردن راه حل 
تقصیر را به گردن دیگری بیندازند. چرا که چندی پیش جلیل سالاری 
معاون وزیر نفت گفته بود »رشــد ۳۰۰ درصدی مصــرف گاز طبیعی 
در بخش خانگی و تجــاری و صنایع غیر عمده و حمــل و نقل )بالغ بر 
7۴ درصد گاز تولیدی کشور( نسبت به شــهریورماه، منجر به کاهش 
شدید گاز قابل تخصیص به صنایع بزرگ و به ویژه نیروگاه های حرارتی 
تولید برق، استفاده از سوخت دوم )پشتیبان( که سوخت مایع نفت گاز 
و نفت کوره )مازوت( اســت، ضرورتی اجتناب ناپذیر است که رویه ای 
مرسوم و متداول در ســطح دنیا جهت مقابله با ناترازی تولید و مصارف 

گاز طبیعی و جلوگیری از بروز خاموشی و قطع برق مشترکان است.«
با این وجود ســالاری زیر بار اســتفاده از مازوت آن هم در تهران نرفت 
و گفته بود: استان تهران بیش از 7 سال اســت که تنها نیروگاه بخاری 
قابلیت مصرف مــازوت )نیروگاه بعثت( در تمام فصول ســال و همواره 
گاز طبیعی مصرف می کند، می باشــد، همچنین در حوزه کلان شــهر 
تهران هیچ کدام از صنایع از ســوخت دوم نفت کوره )مازوت( استفاده 

نمی کنند.
به گفته این مقام مســئول در نیــروگاه منتظرالقائم که فاصله بســیار 
زیادی از تهران دارد، مطابــق با مجوزهای صادرشــده، گاه به صورت 

ترکیبی از سوخت نفت کوره و گاز طبیعی استفاده می شود.
چندی پس از ســالاری وزیر نفت، جواد اوجی این موضوع را تأیید کرد 
و گفت: در پاییز ســال جاری، گازرســانی به نیروگاه ها نسبت به پاییز 
سال گذشــته ۱۰ درصد بیشتر بوده و این نشــان می دهد که به همین 
میزان سوخت مایع کمتری استفاده شده اســت، در حقیقت در پاییز 
مصرف نفت کوره و گازوئیل نسبت به سال گذشته کمتر بوده است. به 
گفته وزیر نفت در استان تهران در هیچ کدام از نیروگاه ها و صنایع، هیچ 

مصرف نفت کوره و مازوت در امسال و سال گذشته نداشتیم.
البتــه موضوع به همیــن جا ختم نشــد و نماینــدگان مجلس هم در 
رابطه با ســوخت مازوت در نیروگاه هــا نظراتی را ارائــه داده بودند به 
عنوان مثال هادی بیگی نژاد، نماینده مجلس شــورای اسلامی و عضو 
کمیسیون انرژی در رابطه با ســوخت مازوت گفته بود این پدیده خود 
ســبب باقی ماندن ذرات آلاینده در هوای نزدیک به سطح زمین شده 
و زمینه آلودگی هوا را فراهم می کند. اینکه گفته می شود علت تشدید 
آلودگی هوای تهران مازوت ســوزی در نیروگاه هاست، اشتباه است. ما 
در نیروگاه های تهران از مازوت اســتفاده نمی کنیم، در سایر نیروگاه ها 
مازوت ســوزی داریم اما در نیروگاه هــای تهران از مازوت اســتفاده 

نمی شود.

ضد و نقیض مازوت سوزی در تهران
شاید امسال کمی دیر تر از سال گذشته ســوخت مازوت جایگزین گاز 
شد اما معلوم نیســت گازوئیل و مازوت تولید شــده در چه سطحی از 
کیفیت قرار دارند که ۲۰ روز پیاپی آلودگی هوا را داشــتیم در حالی که 
سالاری در پاسخی مبنی بر بی کیفیت بنزین واکنش نشان داد و گفته 
بود زمانی که در تهران ۱۶۰ میلیون متر مکعب گاز مصرف می شود این 
موضوع آلایندگی را به دنبال دارد. همچنین حجم مصرف بنزین نیز در 
کشور زیاد است که همین موضوع نیز موجب ایجاد آلایندگی در کشور 
می شود. علاوه بر این خودروهای فرسوده، لاستیک فرسوده، لنت ترمز 
مواردی هســتند که روی آلودگی هوا اثر می گذارنــد که باید همه این 

موارد به صورت یکجا دیده شود.

این یعنی ســالاری نه تنها زیر بار استفاده از ســوخت مازوت در تهران 
نرفت بلکه توپ را در زمین دیگری انداخت و جواب صریحی به مســاله 
بنزین و عدم کیفیت آن نداد اکنون هم مشــخص نیست آیا این شرکت 
به تولید گازوئیــل و مازوت کم گوگرد روی آورده یــا خیر؟ چرا که این 
حجم از آلودگی هوا در تهران امری غیر قابل پذیرش اســت و باید دید 
شــرکت پالایش و پخش عزم آن دارد که در این راستا گامی برداشته یا 
آنکه سالانه شــاهد آلودگی های پیاپی هوا باشــیم. علی زیار قائم مقام 
مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در رابطه با این 
موضوع به مهر می گوید: برای گوگرد زدایی برنامه ها و پروژه های کیفی 

در حال اجرا است.
وی ادامه داد: گوگرد زدایی برای بنزین و گازوئیل انجام شــده اســت و 
نزدیک به ۸۰ درصد بنزین مورد اســتفاده بنزین با کیفیت است و ۸۰ 
درصد از گازوئیل تولید شده هم یورو ۴ اســت و مقداری یورو ۵ است. 
البته مازوت در پالایشگاه ها در حال گوگردزدایی و تبدیل به محصولات 

با ارزش تر می شود که سودآوری نیز به دنبال دارد.
زیار با اشاره به اینکه در ســه پالایشــگاه، اصفهان، اراک و بندر عباس 
گوگرد زدایی صورت می گیرد اضافه کرد: در اصفهان نفت کوره یا همان 
مازوت به محصولات با ارزش تبدیل می شــود به طوری که روزانه ۸۵ 
هزار بشــکه تبدیل به محصولات با ارزش می شود. همچنین در اراک و 
بندر عباس از نفت کوره کٌک تولید می شود که ما اکنون در حال واردات 
آن هســتیم و این موضوع باعث بی نیازی ما از واردات این محصول در 

آینده ای نه چندان دور می شود.
وی با اشــاره به اینکه در واحدهای RFCC و RCD در پالایشگاه اراک 
گوگرد زدایی می شود ادامه داد: در چنین شــرایطی از این سوخت به 
عنوان سوخت کشــتی ها و مطابق با اســتانداردهای بین المللی تولید 

می شود که در حال استفاده از آن هستیم.
قائم مقام مدیرعامل شــرکت پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی 
در پاسخ به این ســوال که آیا بخشــی از آلودگی هوا مربوط به مازوت 
است یا خیر و چرا در این رابطه شــفاف سازی صورت نمی گیرد، به مهر 
گفت: بخشی از آلودگی هوا می تواند ناشــی از سوخت مازوت باشد، اما 
نمی توان همه مشکلات را ناشی از ســوخت مازوت دانست زیرا ذرات 
معلق در هوا کمتر از ۲ میکرون هســتند که نمی توانند منشأ سوختی 

داشته باشند.
وی ادامه داد: گاز به عنوان ســوخت پاک در زمســتان تولید آلودگی 
می کند، به عنوان مثال اســتفاده از بخاری هــای گازی با وجود آنکه از 

سوخت پاک یا همان گاز منجر به آلوده شدن هوا می شود.
قائم مقام مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی اضافه 
کرد: اکنون نفت گاز در شبکه حمل و نقل استفاده می شود که یورو ۴ و 
یورو ۵ است، محصولات در کلان شهرهایی نظیر تهران که آلودگی هوا 
وجود دارد از این سوخت استفاده می شــود و در شهرهایی که از لحاظ 
زیست محیطی شرایط مناسب و آب و هوای مناسبی دارند از گازوئیل 

با گوگرد بیشتر استفاده می شود.
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

ریشه افزایش نرخ بهره چیست؟

افزایشنرخبهرهعاملافزایشناترازیبانکها
وافزایشتورم

وحید بلالی  در چند ماه گذشــته فشــارها به 
دولت بابت افزایش نرخ بهره شــدت گرفته است 
اما دولت تاکنــون در این باره با دیــد احتیاطی 

برخورد کرده است.
در ماه های اخیر برخی از کارشناســان با فشار به 
دولت درصدد مجاب کــردن دولت برای افزایش 
ســنگین نرخ بهره بانکی هســتند، ایــن عده از 
کارشناسان معتقدند که تنها راه کنترل نرخ ارز در 
شرایطی که انتظارات تورمی بالاست افزایش نرخ 
بهره بوده و جز این راه دیگــری برای کنترل بازار 
ارز و تورم وجود ندارد، اما بررســی های مهر نشان 
می دهد که یکی از عوامل همیشگی بالا رفتن نرخ 
تورم و به طبع آن نرخ ارز همیــن نرخ بهره بانکی 
است و افزایش نرخ بهره همیشــه رشد نرخ ارز را 
به تعویق انداخته اما در عوض فنر آن را فشــرده 
و در زمــان کاهش نرخ بهره بعد از یک سیاســت 
شدید انقباض پولی باعث چند برابر شدن نرخ ارز 

خواهد شد.

ریشه افزایش نرخ بهره چیست؟
علــی صادقین کارشــناس ارشــد اقتصادی در 
گفت وگو بــا مهر با بیــان اینکه باید دید ریشــه 
افزایش نرخ بهره چیســت؟، گفت: در یک ســال 
گذشــته شــاهد افزایش رشــد پایه پولی، رشد 
نقدینگی و به تبع آن پمپاژ پول در اقتصاد بودیم 
و در سه ماه گذشــته یک اتفاق بدتری نیز اضافه 
شد که نسبت پول به شــبه پول یا سپرده دیداری 
به سپرده غیر دیداری شــروع به افزایش کرده و 
این به معنای این است ســپرده های مدت دار از 
بانک ها خارج شــده و ســپرده های کوتاه مدت و 
آماده نقد شوندگی به دست مردم و جامعه رسید 
و این منجر به ورود پول به بازارهای ســفته بازی 
مانند ارز، مسکن، طلا، خودرو شده تا ریال تبدیل 

به یک دارایی با دوام شود.

صادقین افزود: این عامل فشــار را برای بازارهای 
دلاری محــور و انتظارات تورمی تشــدید کرده 
و سیاســت گذاران را منجر بــه افزایش نرخ بهره 
کرد، منتهی این اثر بزرگ برای بازار ســرمایه در 
سال های گذشته دیده می شــود.زمانی که نرخ 
بهره های بدون ریسک، چه در قالب اوراق و چه در 
قالب سپرده بانکی افزایش می یابند، هزینه های 
تولید بالا رفته و حاشیه ســود شرکت ها کاهش 
می یابد و به نوعی منجر بــه تورم تولید کننده هم 

می شود.
این کارشناس اقتصادی تشــریح کرد: نکته دوم 
این است که بازار پول همیشه رقیب بازار سرمایه 
اســت، به بیان دیگر بســیاری از صنایــع به جز 
صنایعی مانند پتروشــیمی حاشیه سود کمتری 
از ۲۵ درصد داشــته و افزایش نــرخ بهره به جای 
ورود تأمین زنجیــره ارزش و ورود به بخش های 
تولیدی وارد بازار بهره بدون ریسک شود و تداوم 
این سیاست می تواند باعث رکود در اقتصاد و بازار 
سرمایه شــود مخصوصاً اینکه نرخ بهره بالای ۲7 
درصد تثبیت شــود، به عنوان مثال این سیاست 
در سه سال اول دولت روحانی انجام شده و باعث 
رکود در اقتصاد بــه ویژه رکود در بازار ســرمایه 

است.
صادقین در پایان گفت: راهــکار کنترل نرخ ارز، 
نرخ تورم بوده و راهکار کنتــرل نرخ تورم کنترل 
نقدینگی اســت، انضباط پولی، پمپاژ نقدینگی 
متناسب با رشــد اقتصادی، جلوگیری از ناترازی 
بانک ها می تواند بــه کنترل نــرخ ارز و نرخ تورم 

کمک شایانی کند.
یکی از عواملی که باعث افزایش ناترازی بانک ها 
خواهد شــد، افزایش نرخ بهره است، در گزارش 
مرکز پژوهش هــای مجلس در این بــاره آمده 
است: »ناترازی پنهان در شــبکه بانکی در سال 
۱۳۹۶ بیش از هرچیــز، به بازیِ شــکل گرفته 

بین بانک ها از ابتدای آزاد ســازی سیستم بانکی 
باز می گــردد که در قالب آن نــرخ بهره بانکی در 
اثر رقابت کنترل نشــده بانک ها افزایش یافته و 
دچار چسبندگی شد. درواقع »توسعه بانکداری 
خصوصــی در فقدان حکمرانی مناســب پولی و 
بانکی« را باید ریشه اساســی ناترازی پنهان در 
شــبکه بانکی ایران دانست. سیاســت انقباضی 
دولت و بانــک مرکزی از ســال ۱۳۹۲ در جهت 
عدم عرضــه پایه پولــی )ذخایــر( در عین عدم 
تشدید نظارت بر بانک ها نیز، که بر اساس درکی 
نادرســت از پدیده های پولی شکل گرفته بود، بر 
رقابت بانک ها برای جذب ذخایر و درنتیجه فشار 

بر نرخ بهره افزود. 
قواعد بازی معیــوب و کنترل نشــده در تعیین 
نرخ بهره بانکی در کنار رویکــرد انقباضی دولت، 
موجب شد نرخ بهره بانکی علی رغم کاهش رشد 
عوامل تعییــن کننــده ارزش دارایی های بانک، 
کاهش نیابــد. البته بانک مرکــزی در میانه های 
سال ۱۳۹۴ در چارچوب بســته خروج از رکود، 
با افزایــش عرضه ذخایر، تا حدی نــرخ بهره بین 
بانکی را کاهــش داد، اما به واســطه دغدغه های 
تورمی، این سیاســت را متوقف کرد و مجدداً نرخ 

افزایش یافت.«
همانطور که گفته شــد، افزایش نــرخ بهره باعث 
افزایش ناتــرازی بانک ها در آینــده و پمپاژ پولی 
خواهد شد، البته تیم اقتصادی دولت سیزدهم تا 
به این لحظه با افزایش نرخ بهره به میزان بیشتر از 
۲۳ درصد مخالفت کرده و حتی نرخ بهره سپرده 
بانکی را در عدد ۲۰ درصد سالیانه نگه داشته که 
اقدام مثبتی اســت اما بیم آن مــی رود که دولت 
تحت فشار برخی از کارشناســان اقتصادی، نرخ 
بهره را بیــش از ۲۳ درصد افزایــش دهد که باید 
دید تیم اقتصادی دولت در آینده چه راهکاری را 

اتخاذ خواهد کرد.

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹7۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱77۰

آگهی تجديد مناقصه عمومی

مورخ  شماره 1196  درخواست  استناد  به  دارد  نظر  در  شهريار  شهرداري 
عمومی  مناقصه  درخصوص  ترافيک  و  نقل  و  حمل  معاونت   1401/04/21
)خريد تجهيزات مورد نياز سرويس و پشتيبانی چراغهای راهنمايی( با اعتبار 
10/000/000/000 ريال با شماره فراخوان 2001093897000185 در سامانه 
نسبت به انتخاب پيمانکار اقدام نمايد. لذا از متقاضيان واجد شرايط دعوت بعمل 
می آيد جهت دريافت اسناد مناقصه به شرح ذيل تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران 
و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارک الکترونيکی دولت )ستاد( به 

آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمايند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 500/000/000 ريال ميباشد. سپرده نفرات اول 
و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت 

واريز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و  يا ضمانت نامه بانکی(
2(ساير اطلاعات و جزئيات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گرديده است.

3(شهرداري در رد يا قبول پيشنهادات مختار است. 
4(هزينه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(فروشندگان اشخاص حقيقی يا حقوقی خواستار شرکت در مناقصه ميبايست 
در رزومه کاری خود سابقه تهيه اقلام مورد نياز يکی از شهرداری ها يا ادارت دولتی 

را داشته باشند.)درمجموع تا 10/000/000/000ريال( 
6(مهلت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ 1401/10/21 تا تاريخ 1401/11/01 

ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونيکی دولت.
سامانه  در  مورخ 1401/11/11  ساعت 13/00  تا  پيشنهادات  ارائه  7(مهلت 

تدارکات الکترونيکی دولت.
8(زمان بازگشايی پاکت ها: ساعت 14/30 مورخ 1401/11/12 در محل : شهريار 

- ميدان نماز - جنب پايانه 22 بهمن - شهرداری شهريار.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/10/21تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/28

 نوبت اول

محمد صادق کولی وند- شهردار شهريار

آگهی مزايده 
سازمان حمل و نقل همگانی  شهر اقباليه در نظر 
دارد بهره برداری از تابلوهای تبليغاتی سطح شهر اقباليه 
، واقع در بلوار امام خمينی )ره( و سردار سليمانی در 
اقباليه را از طريق مزايده عمومی برای مدت يکسال 
شمسی با شرايط مندرج در اسناد مزايده به يکی از 
شرکت های واجد شرايط و مورد تاييد وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی واگذار نمايد . لذا متقاضيان می توانند 
جهت کسب اطلاعات بيشتر و  دريافت اسناد مزايده 

حداکثر ده روز پس از انتشارآگهی نوبت دوم به امور 
قراردادهای سازمان مراجعه و نسبت به ارائه پيشنهادات 

خود اقدام نمايند. 
1-سازمان در رد يا قبول هريک از پيشنهادات مختار است . 
2-ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مزايده مندرج است . 
3-هزينه های اين مزايد برعهده برنده مزايده می باشد. 

چاپ نوبت اول : 1401/10/21
چاپ نوبت دوم : 1401/10/28 

 نوبت اول

قاسم نجف پور-  مدير عامل سازمان حمل و نقل همگانی اقباليه و حومه 

)خريد تجهيزات مورد نياز سرويس و پشتيبانی چراغهای راهنمايی(


